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PRIMORSKI DNEVNIK je začel izhajati v Trstu 13. maja 1945, njegov predhodnik PARTIZANSKI DNEVNIK pa 26. novembra 1943 v vasi Zakriž nad Cerknim, razmnožen na ciklostil. Od 5. do 17. septembra 1944 se je tiskal v tiskarni «Doberdob» 
v Govcu pri Gorenji Trebuši, od 18. septembra 1944 do 1. maja 1945 v tiskarni «Slovenija» pod Vojskim pri Idriji, do 8. maja 1945 pa v osvobojenem Trstu, kjer je izšla zadnja številka. Bil je edini tiskani partizanski DNEVNIK v zasužnjeni Evropi.

OBISK IZRAELSKEGA PREMIERA RABINA V ZDA DA BI PREPREČILI NADALJEVANJE SPOPADOV V ANGOLI

DANES V WASHINGTON!) ZAČETEK portugalskih padalcev 
IZRAELSKO-AMERIŠKIK POGOVOROV v spopad med MPLA in FNLA
Predsednik izraelske vlade se bo sestal s šefom Bele hiše 
in z zunanjim ministrom Kissingerjem - «New York Times» 
o delnem umiku izraelskih oboroženih sil na Sinaju

LONDON, 10. — Na svojem poto-1 rimi so tudi zastopniki orgajiizacije
vanju v ZDA se je izraelski ministr
ski predsednik Rabin ustavil v Lon 
donu, kjer se je sestal z britanskim 
premierom Haroldom Wilsonom, na
kar je odpotoval v Združene drža 
ve. Rabin in Wilson sta, kot poroča 
glasnik britanskega ministrskega 
.predsednika, razpravljala več kot e- 
no uro o mednarodnem položaju 
ter o dvostranskih odnosih. Pri po
govorih je bil navzoč tudi britanski 
zunanji minister James Callaghan.

Preden je odšel iz Izraela je Rabin 
poudaril, da je njegova država pri
pravljena sodelovati pri katerem ko
li sporazumu, ki bi pripomogel k 
vzpostavitvi miru, tako za globalno 
ureditev bližnjevzhodnega vprašanja 
kot za začasni sporazum z Egiptom. 
Izrael, je dejal Rabin, je tista bliž- 
njevzhodna država, ki je najbolj za
interesirana za mir na tem področju. 
Dodal je, da nima nobenih novih 
izraelskih predlogov, kar pa zadeva 
stališče Egipta po sestanku med For
dom in Sadatom v Salzburgu, ni ho
tel dati nobene ocene ter obrazložil, 
da mora prej zvedeti za nekatere 
podrobnosti, ki pa mu jih lahko po
sredujejo samo Američani.

Rabin gre v Washington na povabi
lo predsednika Forda. Gre za prvi i- 
zraelsko - ameriški vrh po propadu 
posredovalne misije med Egiptom in 
Izraelom, ki jo je vodil državni taj
nik Kissinger. Za časa svojega bi
vanja v Združenih državah se bo 
Rabin sestal z zunanjim ministrom 
Henryjem Kissingerjem in z drugi
mi visokimi osebnostmi vlade, kon
gresa in senata ZDA. V Izrael se 
bo vrnil približno čez sedem dni.

Prav v času, ko v Združenih dr
žavah pričakujejo prihod izraelske
ga premiera, je «New York Times» 
objavil vest, ki naj bi jo zvedel iz 
nekaterih zahodnih vojaških krogov 
v Bližnjem vzhodu in po kateri naj 
bi skrčenje izraelskih oboroženih sil 
na Sinajskem polotoku, ki so ga 
sporočili 2. junija, zadevalo čete, ki 
so jih Izraelci umaknili že pred me
seci ali pa topove, ki jih v tistem 
pasu nikoli ni bilo. Izraelci so nam
reč sporočili, v trenutku ko sta se 
predsednika Ford in Sadat sestaja
la v Salzburgu, da je njihova vlada 
enostransko sklenila skrčiti na pod
ročju Sueškega prekopa število vo
jakov, tankov in topništva na polo
vico, glede na število, ki ga določa 
sporazum, dosežen januarja 1974. V 
resnici, pravi «New York Times», 
Izraelci so že pred meseci skrčili 
svoje čete na manj kot polovico, kar 
pa zadeva topove, teh baje na tem 
področju nikoli ni bilo. Newyorški 
dnevnik dodaja, da so ZDA in Egipt 
za to zvedeli, da pa niso hoteli o 
tem govoriti, da ne bi spravili Izra
ela v neroden položaj, z druge stra
ni pa je bila ta poteza tudi v nji
hovo korist. Izraelski vojaški krogi 
so te vesti takoj demantirali.

Egiptovski predsednik Sadat je' i- 
mel medtem intervju, ki ga je odda
jala britanska televizijska postaja 
BBC, med katerim je izjavil, da do
slej še niso dosegli sporazuma s Sov
jetsko zvezo glede dobav vojaškega 
materiala Egiptu. Predsednik Sadat 
je dodal, da Sovjetska zveza doslej 
še ni nadomestila vsega materiala, 
ki ga je Egipt zgubil med vojno ok
tobra 1973. Poudaril je, da je nje
gova država žrtev diskriminacije, 
saj je Sovjetska zveza zelo hitro na
domestila ves material, ki ga je zgu
bila Sirija, Združene države pa so s 
svoje strani popolnoma nadomestile 
material, ki ga je izgubil Izrael.

Kairski zunanji minister Ismail 
Fahmi je zelo ostro kritiziral Libi
jo in njenega predsednika Gedafija. 
V intervjuju, ki ga objavlja dnevnik 
«Al Ahram» pravi Fahmi, da parole, 
manifestacije, ljudski pohodi in dru
ge take manifestacije ne bodo pripo
mogle k osvoboditvi Palestine in dru
gih zasedenih arabskih ozemelj. Vse 
to že mora prenehati, Libijci pa mo
rajo sprejeti svoje odgovornosti.

V Kairu začetek 
pogovorov med EGS 
in arabskimi državami

KAIRO, 10. — V egiptovskem 
glavnem mestu se je začelo prvo 
plenarno zasedanje v okviru arab- 
sko-evropskega dialoga, ki se ga u- 
deležuje 130 izvedencev, ki zasto
pajo devet držav EGS in dvajset a- 
rabskih dežel.

V svojem otvoritvenem govoru 
je predsednik arabske strani, jor
danski delegat El Dajay, ki je tudi 
veleposlanik v Bonnu in pri gospo
darski skupnosti, poudaril, da je 
sporazum, ki sta ga dosegla EGS 
in Izrael v nasprotju z načeli, ki 
jih vsebuje deklaracija deveterice 
iz 2. novembra 1973 o Bližnjem 
vzhodu.

V teku današnjega zasedanja so 
sklenili ustanoviti študijski odbor, 
v katerem bodo predstavniki obeh 
strani. Odbor se bo sestajal vsak 
dan do sobote in proučil vsa vpra
šanja. ki utegnejo zanimati obe 
strani. Ustanovili so ga zaradi veli
kega števila udeležencev, med kate-'

za osvoboditev Palestine in speciali
ziranih organizmov arabske zveze. 
Arabski predstavniki so v teku 
današnjega dne našteli načela, po 
katerih se bo moralo ravnati ev
ropsko - arabsko sodelovanje. Tu gre 
v prvi vrsti za globalni sporazum 
med Evropo in arabskimi državami, 
ki ne bi smeli vplivati na dvostran
ske odnose; za spoštovanje suvere
nosti vsake posamezne države kar 
zadeva njene surovine; Evropa bi 
morala dobaviti Arabcem svojo so
dobno tehnologijo po zelo ugodnih 
pogojih ter bi morala zagotoviti 
odkup proizvodov arabskih držav; 
arabski proizvajalci bi morali ime
ti v prvi fazi ugodnejše tarifarne 
pogoje, kar pa ne bi veljalo za 
izvoz evropskih proizvodov v arab
ske države; arabske investicije v 
Evropi bi morale imeti posebne 
olajšave; Evropa bi prispevala k 
razvoju arabskega finančnega trži
šča; arabskim delavcem bi bilo 
treba zagotoviti enake pegeje kot 
njihovim evropskim tovarišem kar 
zadeva socialno zavarovanje, vzgojo

in življenjske razmere; končno, tre
ba bi bilo okrepiti izmenjavo na 
področju kulture med arabskimi 
državami in državami EGS.

Zastopniki evropske strani so se 
izognili skoraj vsem političnim 
aspektom dialoga. Predsednik ev
ropske strani, Irec Gallagher, je 
posvetil večji del svojega govora 
definiciji načel, ki bi morala vodi
ti bodoče arabsko - evropsko sode
lovanje. Dejal je, v odgovor na 
vrsto pritožb z arabske strani, da 
ne gre vedno misliti samo na težko 
industrijo, saj so lahke industrije 
bistvenega pomena za postavitev 
zdrave gospodarske strukture. Poleg 
tega zahtevajo težke industriie o- 
gromen kapital in po navadi ne 
rešujejo vprašanja zaposlenosti. A- 
rabci so se bili namreč pritožili, 
ker v dokumentu, ki ga je predlo
žila EGS ni govora o težki indu
striji.

Ob koncu govorov sta se evroo- 
ska in arabska stran ločeno sestali, 
da bi izdelali vsaka svoje stališče, 
ki ga bosta potem zagovarjali v 
petih dneh razprav.
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SKLEP MINISTRSKE KONFERENCE OPEČ

Baiarne bo več osnova 
za določanje cene nafte
LIBREVILLE (Gabon), 10. — Na 

zasedanju ministrov za petrolej dr
žav izvoznic nafte OPEČ so v teku 
današnjega dne . prišli do prvih skle
pov. Kot je izjavil libijski minister 
za petrolej Mabruk ob koncu da
našnjega zasedanja ministrske kon
ference OPEČ bodo s prihodnjim 
mesecem julijem opustili dolar kot 
obračunsko enoto za določitev cene 
petroleja ter ga nadomestili s poseb
nimi pravicami do najemanja.

V pogovoru s časnikarji je iraški 
minister Abdul Karim potrdil, da bo 
konferenca OPEČ sklenila še pred 
koncem sedanjega zasedanja, na 
katero vrednost posebnih pravic do 
najemanja se bodo države izvoznice 
petroleja nanašale. Iraški minister 
je zanikal, da se bo petrolej podra
žil, po njegovem mnenju gre samo 
za ukrep, ki bi nekoliko omilil pa
dec kupne moči petrolejske cene.

Na jutranjem delu konference so 
obravnavali v glavnem upravna 
vprašanja in proračun OPEČ, po

poldne pa so posvetili pozornost 
predvsem vprašanju posebnih pra
vic do najemanja ter norm za izva
janje sklepov. Zadevni sklep so, 
kot. ka^e, sprejeli včeraj na ozki 
seji vodij posameznih delegacij.

Po prvih neuradnih vesteh, ki kro
žijo o novi ceni petroleja, potem 
ko so države OPEČ zavrnile dolar 
kot obračunsko enoto, kaže, da bi 
se nafta podražila od 2 do 4 odst. 
Če bo OPEČ vzel kot osnovo vred
nost, ki so jo imele posebne pra
vice do najemanja prejšnjega de
cembra bo podražitev znašala 2,3 od
stotka. Če bo osnova vrednost ju
lija 1974 bo podražitev 3,6 odst., če 
pa bo osnova vrednost, ki so jo 
imele posebne pravice do najema
nja oktobra 1974 bo podražitev zna
šala 4,2 odst. Gre vsekakor za šte
vilke, ki jih je treba vzeti z dokajš
njo mero previdnosti, saj ministri 
držav izvoznic petroleja še niso za

V zadnjem tednu je bilo v borbah med Angolci 300 do 400 mrtvih 
Portugalski zunanji minister Melo Antunes na obisku v Madridu

LUANDA (Angola), 10. — V prvih bi oki*epili izmenjavo na vseh rav- 
jutranjih urah so oddelki portugal- neh. V sklepnem poročilu je tudi

rečeno, da sta Melo Antunes in Cor
tina Mauri proučila vse aspekte 
dvostranskih odnosov med država
ma. Antunes je bil prvi portugalski 
minister, ki je uradno obiskal Špa
nijo po lanskem državnem udaru.

skih padalcev posegli in zaplenili 
skladišča orožja «Nacionalnega gi
banja za osvoboditev Angole» (FN 
LA) in «Ljudskega gibanja za osvo
boditev Angole» (MPLA), dveh an
golskih gibanj, ki sta bili V sredi
šču krvavih spopadov, ki so že tri 
mesece v teku v Luandi. Zastopnik 
portugalskega poveljstva je izjavil, 
da je do današnje pobude prišlo, ker 
sta obe gibanji prekršili sporazum 
o prekinitvi ognja, ki je med dru
gim predvideval, da ne bosta v glav
no mesto prinašali težkega orožja 
kot so minometalci, rakete in težki 
mitraljezi. Iz vladnih krogov poro
čajo, da je eden glavnih vzrokov 
za spopade bilo dejstvo, da sta FN 
LA in MPLA razdelili med svoje čla
ne, o katerih so nekateri še otroci, 
veliko količino orožja.

V spopadih med pripadniki obeh 
gibanj je bilo v prejšnjih mesecih 
več sto mrtvih, po večini civilistov, 
ki so se znašli med dvema ognje
ma. Po informacijah iz bolnišnic in 
mrtvašnic je bilo samo v bojih prejš
njega tedna 300 do 400 mrtvih. Po 
zadnjih spopadih se je položaj vse
kakor nekoliko umiril, tudi zaradi 
doslednega spoštovanja policijske u- 
re, ki traja celo noč.

Danes je odpotovalo iz Portugal
ske približno 60 vojakov, med kate
rimi je častnik in več podčastni
kov, ki se v nedeljo niso hoteli vkr
cati na ladjo, da bi odpotovali v 
Angolo. Po poročilu, ki ga je obja
vil glavni štab portugalskih oboro
ženih sil, kaže, da so vojake, ki pri
padajo oddelku izbranih strelcev, 
nahujskali nekateri reakcionarni e- 
lementi, predvsem mlada dekleta, 
katerih namen je bil povzročiti raz
kol v vrstah oboroženih sil. V pre
teklih dneh so vojakom obrazložili 
kakšna je portugalska politika v 
Angoli, nakar so vojaki priznali, 
da so se zmotili ter danes odpotovali 
v Afriko.

Na Azorskih otokih so v pretek
lih dneh aretirali približno 30 oseb, 
ki so se udeležile demonstracij se
paratističnega značaja, ki so v so
boto povzročile odstop civilnega gu
vernerja Borgesa Coutinha.

Viceadmiral Rosa Coutinho, član 
sveta revolucije, bo v prihodnjih 
mesecih uradno obiskal Panamo na 
povabilo tamkajšnje vlade. Do obi
ska naj bi prišlo po potovanju na 
Kubo, kamor ga je povabil Fidel 
Castro.

Portugalski zunanji minister Er
nesto Melo Antunes je zaključil svoj 
štiriindvajseturni obisk v Madridu. 
Po sklepnem sporočilu je rečeno, da 
je Melo Antunes povabil španske
ga zunanjega ministra Gortino Mau- 
rija, naj konec tega leta obišče Liz
bono. Oba ministra sta ugotovila po

vzeli dokončnega stališča in je še trebo po obnovitvi občasnih posve- 
vedno mogoča kaka sprememba. I tovanj med obema državama, da

Predsednik 
komisije EGS 
obišče Jugoslavijo

BRUSELJ, 10. — Predsednik iz
vršne komisije Evropske gospodar
ske skupnosti Francoise Xavier Or
toli bo od 12. do 15. junija uradno 
obiskal Jugoslavijo na povabilo tam
kajšnje vlade. Program Ortolijeve- 
ga obiska v Beogradu predvideva 
razgovore s predsednikom zveznega 
izvršnega sveta Džemalom Bijedi- 
čem in z zveznim tajnikom za zu
nanje zadeve Milošem Miničem. Raz
govori bodo omogočili preučitev od
nosov med EGS in Jugoslavijo in 
možnosti nadaljnje krepitve sodelo
vanja na poljedelskem, industrij
skem in trgovinskem sektorju.

Predsednik Voxona ugrabljen v Rimu

Lažna karabinjerja sta včeraj zjutraj napadla in ugrabila v rimski četrti Tor di Quinto industrijca Amedea 
Ortolanija, predsednika ene največjih rimskih industrij. Čeprav je Rim vklenjen v klešče policije in karabi
njerjev, je bilo iskanje banditov doslej brezuspešno. Na sliki; časnikarji pred ugrabljenčevim stanovanjem

(poročilo o ugrabitvi na zadnji strani).
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TISKOVNA KONFERENCA POBUDNIKOV LJUDSKEGA GLASOVANJA

Zbranih že nad 590.000 podpisov 
sklicanje referenduma o splavuza
Kampanja se bo nadaljevala, dokler ne bodo zbrali 700.000 
podpisov • Butalini (KPI) : Najkrajša pot za odpravo 
tašističnih norm o splavu je odobritev novega zakona

RIM, 10. — Pobudniki referendu
ma o splavu so danes na tiskovni 
konferenci v Rimu sporočili, da so 
že zbrali več kot pol milijona pod
pisov, kolikor jih določa ustava za 
sklicanje ljudskega glasovanja. Kam 
panja za zbiranje podpisov pa se 
bo nadaljevala s ciljem, da se zbe
re najmanj 700 tisoč podpisov.

Na tiskovni konferenci sta nasto
pila odg. urednik tednika «L’Espres
so» Livio Zanetti in tajnik «Lige 
13. maja» Marco Pannella. Prvi je 
povedal, da je bilo v 55 dneh kam
panje zbranih 518.764 podpisov, tako 
da je cilj sklicanja referenduma za 
odpravo obstoječih norm o splavu 
vsaj v teoriji dosežen. Toda v res
nici obstaja nevarnost, da bi ob 
uradnem preštevanju podpisov iz

V ZDA delno objavljeni izsledki preiskave 
o nezakonitem delovanju obveščevalne službe

Nasprotno pa bodo ostali tajni rezultati preiskave o udeležbi CIA v aten
tatih na tuje politične voditelje - Tiskovna konferenca predsednika Forda

WASHINGTON, 10. - Kot je že 
sinoči napovedal sam predsednik 
Ford, so danes v ZDA objavili vse
bino tako imenovanega poročila Ro
ckefeller o protizakonitem delovanju 
ameriške, obveščevalne službe - CIA 
v 28 letih od ustanovitve. Objavili 
pa so samo tisti del poročila, ki za
deva delovanje CIA v notranjosti dr
žave, medtem ko bodo vsaj za se
daj ostali tajni izsledki komisije o 
domnevni udeležbi ameriške obvešče
valne službe v pripravljanju aten
tatov proti tujim državnikom.

Sam Ford je naročil komisiji Ro
ckefeller preiskavo o delovanju CIA, 
potem ko so razni časopisi objavili 
vesti o njenem protizakonitem delo
vanju. Med drugim so nekateri ča
sopisi pisali, da je bila CIA vple
tena v umore Trujilla, kongovkega 
voditelja Lumumbe in čilskega pred
sednika Allendeja ter v številne ne
uspele atentate proti kubanskemu 
voditelju Castru. Komisija Rockefel
ler je o teh atentatih izvedla samo 
zelo površno preiskavo, ki jo je nato 
prekinila, češ da je zaradi pomanj
kanja časa ne bi mogla do konca 
izvesti.

Del poročila komisije Rockefeller, 
ki so ga danes objavili, ne vsebu
je pravzaprav nobenih bistvenih no
vosti, ampak samo potrjuje, kar so 
le pisali ameriški časopisi. Komisija 
med drugim skuša prikazovati to
vrstno delovanje CIA kot «izjemo», 
medtem ko naj bi bil večji del de
lovanja obveščevalne ■ službe povsem 
v skladu z zakonom. Treba je med 
drugim poudariti, da ameriški za
kon izrecno prepoveduje, da bi ob
veščevalna služba opravljala kakrš
nekoli «policijske funkcije» znotraj 
države, saj ta naloga pripada FBI.

Vsekakor poročilo preiskovalne 
komisije našteva nekatere primere, 
ko je CIA očitno kršila zakon. Med

Podpredsednik ZDA N. Rockefeller

drugim poročilo navaja «operacijo 
Chaos», ki so jo izvedli proti kon
cu šestdesetih let, da bi nadzorovali 
val protestov proti ameriški udelež
bi v vietnamski vojni. Ob tej pri
ložnosti je CIA zbrala informacije 
in dosjeje o 300.000 osebah ali orga
nizacijah, ki naj bi imele kakršno
koli zvezo s protesti proti vietnam
ski vojni. Drug tak primer, ki ga 
poročilo navaja, je «infiltracija» a- 
gentov v opozicijske skupine brez

posebnega pooblastila izvršne obla
sti ter pripravljanje seznamov «po
tencialnih sovražnikov» znotraj ZDA 
Poročilo nadalje potrjuje vlogo, ki 
jo je CIA odigrala leta 1971, ko je 
na ukaz Bele hiše zbrala material, 
da bi prikazala v kar najslabši luči 
Daniela Ellsberga, namreč človeka, 
ki je prvi objavil znamenite «doku
mente Pentagona» o nekaterih taj
nih aspektih vojne v Vietnamu. 
Končno pa poročilo obtožuje obve
ščevalno službo, da je nekaj časa 
delala celo eksperimente na ljudeh, 
da bi ugotavljala vpliv nekaterih 
mamil, kot na primer LSD, na člo
veški organizem. Poročilo navaja 
primer človeka, ki je leta 1953 umrl 
zaradi posledic takega eksperimen
ta. Vsekakor komisija Rockefeller 
trdi, da je CIA prekinila tovrstno 
dejavnost že leta 1967.

Kot smo omenili, je predsednik Ford 
na sinočnji tiskovni konferenci napo
vedal objavo «poročila Rockefeller», 
oziroma tistega njenega dela, ki za
deva delovanje CIA znotraj ZDA. Gle
de domnevne udeležbe obveščevalne 
službe v umorih ali poskusih umorov 
tujih državnikov pa je Ford napove
dal, da bo rezultate preiskave posre
doval senatni preiskovalni komisiji in 
torej posredno samemu kongresu; pri 
tem pa je šef Bele hiše izrazil upa
nje, da bo kongres sar se da pre-, 
viden v uporabi teh informacij. V 
svoji tiskovni konferenci je Ford na
povedal tudi ukrepe za reformo ob
veščevalne službe, ki naj še naprej 
učinkovito deluje, ne da bi pri tem 
ogrožala ustavnih pravic Američanov.

Ford je odgovarjal tudi na neka
tera vprašanja o zunanji politiki in 
med drugim izrazil željo, da bi do
segli zadostno stopnjo sporazumevanja 
med državami NATO in varšavskega 
pakta, kar naj bi omogočilo sklica
nje zaključne faze konference o ev-.

ropski varnosti «v bližnji bodočno
sti». šef Bele hiše je označil poga
janja SALT o omejevanju strateškega 
oboroževanja kot «zelo plodne» in iz
razil optimizem glede možnosti, da 
bi podpisali dokončen sporazum v tej 
zvezi ob obisku Brežnjeva v ZDA, 
ki bo predvidoma jeseni. Končno je 
Ford še omenil vprašanje Bližnjega 
vzhoda, glede katerega pa je bil do
kaj meglen, češ da ne more kaj do
sti povedati, saj manjka samo nekaj 
ur do prihoda izraelskega ministrske
ga predsednika Rabina v Washington. 
Vsekakor je Ford zagotovil, da so 
ZDA zainteresirane, da se točno se
znanijo s stališči obeh strani, pre
den bi sprejele «važno odločitev» o 
bodočnosti mirovnih pogajanj. Kljub 
vztrajnim vprašanjem časnikarjev pa 
ameriški predsednik ni hotel poveda
ti. ali bo vztrajal pri diplomaciji 
«malih korakov», ali pa se bo zavzel 
za ponovno sklicanje ženevske mirov
ne konference.

Ministrstvo za industrijo 
ponovno demantiralo vesti 
o podražitvi bencina

RIM, 10. — Ministrstvo za indu
strijo je danes ponovno demantiralo 
govorice, po katerih naj bi že pri
hodnji mesec podražili bencin. Mi
nistrstvo je objavilo komunike, v 
katerem poudarja, da take govorice 
širi neka organizacija, ki deluje na 
petrolejskem sektorju, z očitnimi 
volilnimi cilji. Ministrstvo tudi zani
ka, da bi bili v teku manevri za 
skrčenje količine petroleja na trži
šču, češ da so pogoji preskrbe nor
malni in da je zadržanje petrolej
skih družb korektno.

kakršnihkoli formalnih razlogov čr
tali veliko imen, zaradi česar je 
treba kampanjo nadaljevati in zbra
ti skupno 700 tisoč podpisov.

Tudi Marco Pannella je poudaril 
potrebo, da se doseže število 700.000 
podpisov, in to čimprej, ker bodo 
morali pobudniki referenduma do 
10. julija vse te podpise overoviti, 
jih opremiti z volilnimi potrdili in 
jih šele nato izročiti kasacijskemu 
sodišču, ki bo moralo ugotoviti, ali 
je bilo zadoščeno zakonu, ki določa 
način in proceduro za sklicanje ljud
skih glasovanj. Med drugim je Pan
nella obžaloval, da doslej ni bilo 
mogoče začeti zbirati volilnih potr
dil zaradi bližnjih volitev, ki pre
obremenjujejo delo v občinskih vo
lilnih uradih. Pannella je končno še 
ostro napadel radiotelevizijsko usta
novo, ki je kljùb nedavnim sklepom 
ustavnega sodišča povsem ignorira
la pobudo za odpravo norm o spla
vu, kar pa na srečo ni prepreči
lo pobudnikom referenduma, da bi 
zbrali zadostno število podpisov.

Predstavnik KPI Bufaiini pa je 
v kratki izjavi tedniku «L’Espresso» 
med drugim poudaril važnost dej
stva, da so zbrali več kot 500.000 
podpisov v tako kratkem času. V 
splošnem političnem pogledu to po
trjuje pomen 12. maja, čeprav je 
vprašanje splava povsem drugačno 
od problema razporoke; potrjuje pa, 
da se je Italija spremenila in da 
se utrjuje v velikih množicah, v 
mladini in med ženskami želja, da 
bi obračunali z vsem, kar je za
starelega, in da bi ustvarili nove, 
realistične in pravične zakone. Bu
faiini je dodal, da je treba seda
nje kazenske norme o splavu odpra
viti, ker jih navdihuje rasistična in 
fašistična koncepcija, ker so zatiral- 
ne, brutalne in nečloveške do žen
ske in ker so doslej omogočile šir
jenje skrivnega splava. Toda po 
mnenju komunistov — je poudaril 
Bufaiini — je najboljša pot za do
sego tega cilja zakon, s katerim naj 
parlament spremeni sedanjo zako
nodajo o splavu. KPI je poleg dru
gih skupin že predložila zakonski 
osnutek v tej zvezi. To bi i .la med 
drugim tudi najkrajša pot, mnogo 
hitrejša od ljudskega glasovanja.

RIM, 10. — Združenje krščanskih 
partizanov, ki je imelo pred krat
kim svoj šesti kongres v Trstu, je 
izvolilo nova vodilna telesa. Po
slanec Mario Ferrari Aggradi je 
bil izvoljen ponovno za predsednika, 
a istočasno so izvolili tudi tri pod
predsednike za severno, srednjo in 
južno Italijo.

V Parizu zasedanje 
mednarodnega 
monetarnega sklada

PARIZ, 10. — V mednarodnem 
središču za konference so se sestali 
finančni ministri «skupine desetih» 
(Belgija, Kanada, Francija, Japon
ska, Velika Britanija, Italija, Nizo
zemska, Zvezna republika Nemčija, 
Švedska, ZDA), da bi se pogovorili 
pred odprtjem ministrskega zaseda-.,

nja začasnega odbora mednarodne
ga monetarnega sklada.

Italijo je zastopal zakladni mi
nister Emilio Colombo, ki vodi ita
lijansko delegacijo na seji monetar
nega sklada. Minister Colombo, ki 
je prispel v Pariz pozno ponoči, 
ker se je v Rimu zadržal na se
stanku med vlado in sindikati, se 
je zjutraj sestal s francoskim mi
nistrom za gospodarstvo in finance 
Fourcadom, s katerim je govoril o 
raznih temah, ki bodo na dnevnem 
redu razprav odbora mednarodne
ga monetarnega sklada.

Dcnktaš spet na Cipru
NIKOZIJA, 10. — Voditelj turško- 

ciprske skupnosti Rauf Denktaš se 
je danes vrnil v Nikozijo z Dunaja, 
kjer je vodil turško delegacijo na 
pogajanjih med grško in turško skup
nostjo na Cipru pod pokroviteljstvom 
generalnega tajnika OZN Kurta 
Waldheima. Denktaš je izjavil, da 
turško-ciprska skupnost še vedno po
trebuje pomoč Turčije, kajti neod
visnost otoka je še vedno v nevarno
sti. Denktaš je tudi obtožil ciprske 
Grke, da kupujejo orožje in priprav
ljajo gverilo.

Danes bo v Washingtonu sre
čanje na vrhu med ameriškim 
predsednikom Fordom in šefom 
izraelske vlade Rabinom. V o- 
spredju pogovorov bo prav go
tovo bližnjevzhodna kriza, še zla
sti po salzburškem sestanku med 
Fordom in egiptovskim predsed
nikom Sadatom. Pred svojim od
hodom iz Izraela je Rabin izjavil, 
da nima nobenih novih predlogov 
ter da se Izraelci ne bodo več 
umaknili na Sinajskem polotoku, 
dokler ne bodo Egipčani privolili 
v nekatere koncesije. Med svojim 
obiskom v ZDA se bo izraelski 
premier sestal tudi z ameriškim 
državnim tajnikom Kissingerjem.

Ministrski svet OPEČ je sklenil, 
da dolar ne bo več obračunska 
enota za določanje cene petro
leja. Od julija se bodo države 
OPEČ pri določanju cene nana
šale na posebne pravice do na
jemanja.

V ZDA so objavili vsebino 
poročila o delovanju obvešče
valne službe, ki ga je pripravila 
posebna preiskovalna komisija 
pod vodstvom podpredsednika 
Rockefellerja. Poročilo potrjuje, 
da je CIA izvedla vrsto protiza
konitih operacij, predvsem proti 
opozicijskim krogom v ZDA. Za 
sedaj pa niso objavili tistega dela 
poročila, ki zadeva delovanje 
CIA v tujini oziroma njeno ude
ležbo v atentatih proti nekate
rim tujim državnikom.

Včeraj je bil v Trstu notranji 
minister Gui, ki je na volilnem 
zborovanju za KD vztrajal na tezi 
«dveh skrajnostih» in ostro na
padel tako komuniste kot socia
liste.

Polemike ob odstopu 
predsednika EGAM
Razgovor med Morom in La Malfo

RIM, 10. — Predsednik vlade Mo
ro se je danes v palači Chigi se
stal s podpredsednikom vlade La 
Malfo, ki je bil nekaj časa odsoten 
od politične dejavnosti zaradi okre
vanja po kirurškem posegu na oče
su. Ob koncu tričetrturnega razgo
vora se je La Malfa kratko zadržal 
s časnikarji, katerim je potrdil, da 
je že skoraj povsem okreval. Pod
predsednik vlade je pozitivno ocenil 
včerajšnji sestanek med vlado in 
sindikati, prav tako pozitivno pa je 
ocenil tudi zamenjavo predsednika 
EGAM Einaudija z Manuellijem. V 
tej zvezi je izrekel pohvalo pobudi 
ministra za državne udeležbe Bisa- 
glie ter poudaril, da je treba se
daj revidirati celotno strukturo dr
žavnih udeležb.

Nadomestitev Einaudija, ki ga dol
žijo vse prej kot korektnega uprav
ljanja poldržavne ustanove za rud
nike, je izzvala v političnih krogih 
deljene komentarje, čeprav so sko
raj vsi zadovoljni z odstopom tako 
dvoumnega funkcionarja. Pač pa 
vzbuja polemike način, kako je pri
šlo do zamenjave, brez posvetova
nja med strankami, ki podpirajo 
vlado, in brez odobritve s strani 
parlamenta. Predstavnik PSI Aiello, 
ki v stranki odgovarja za vprašanja 
javnih ustanov, je med drugim u- 
gotovil, da pomeni odstop predsed
nika EGAM važen uspeh pobude so
cialistov, ki so bili glavni protago
nisti boja proti napakam ustanov 
z državno udeležbo in še predvsem 
EGAM in ENI. Po drugi strani pa 
je Aiello obžaloval, da so Einaudi
ja zamenjali z največjo hitrico le 
nekaj dni pred volitvami brez po
globljenega upoštevanja zahtev PSI 
po globokih spremembah smeri in 
upravnih metod in po jasnem defi
niranju vloge in funkcij te ustano
ve. Predstavnik PSI je tudi pouda
ril, da njegova stranka nikakor ni 
sodelovala pri imenovanju novega 
predsednika, katerega delovanje bo
do ocenjevali na osnovi konkretnih 
dejanj.

Republikanec Giorgio La Malfa, 
sin podpredsednika vlade, pa je za
menjavo predsednika EGAM ocenil 
kot logičen in nujen zaključek zelo 
hudega primera razsipavanja javne
ga denarja in kršitve statuta neke 
javne ustanove. La Malfa je tudi 
izrazil prepričanje, da to pomeni 
tudi prvi korak k široki reorganiza
ciji sistema državnih udeležb ter 
začetek nove in bolj učinkovite vlo
ge parlamenta kot organa za nad
zorstvo nad delovanjem javnih u- 
stanov. Vsekakor pa je treba po 
mnenju predsedniKa PRI še dokonč
no razčistiti položaj v EGAM ter se 
v prvi vrsti znebiti lastnine časopi
sov, ki jih je ta ustanova protizako
nito kupila.

Še najbolj kritični do dogodkov v 
zvezi s predsedstvom EGAM so bili 
socialdemokrati, kateri predstavnik 
Di Giesi, član vodstva PSDI, je o- 
značil zamenjavo predsednika kot 
«neprimerno in nekorektno: odloči
tev predvsem zaradi predvolilnega 
obdobja, v katerem je bila ta odlo
čitev sprejeta. Di Giesi je še poseb
no protestiral zaradi dejstva, da je 
bilo samim strankam vladne večine 
onemogočeno, da bi izrazile svoje 
mnenje ne samo o človeku, ki naj 
upravlja tako važno ustanovo, am
pak predvsem o metodah upravlja
nja in o vlogi, ki jo mora EGAM 
imeti v sistemu državnih udeležb.

RABAT, 10. — Generalni tajnik 
OZN Waldheim je odpotoval danes 
v Rabat na razgovore z maroškim 
kraljem Hasanom. Glavni predmet 
razgovora bo španska Sahara, gle
de katere si lastita suverenost tako 
Maroko ket Mavretanija.
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TRŽAŠKI DNEVNIK
ZARADI DEŽJA ODPADLA VEČINA ZBOROVANJ

MINISTER GUI 0 «DVEH SKRAJNOSTIH« 
KULTURNI DELAVCI 0 PREDLOGIH KPI
Na okrogli mizi v A v di toriju Je slikar Zajec opozori! na težave slovenskih ustanov 
Polemika «Slovenske skupnosti» do KD - Cesare (PSDI) počastil Matteottija

V kinodvorani Grattacielo je sino
či notranji minister Gui imel volil
no zborovanje za KD. Govornika sta 
predstavila tajnik tržaške KD Rinal
di in predsednik pokrajinske uprave 
Zanetti. Prvi je poudaril, da gre 
njegovi stranki zasluga za napredek 
v našem mestu, tudi za «pomirje- 
nje z državljani slovenskega jezi
ka», medtem ko je drugi orisal vlo
go KD za politično stabilnost na Tr
žaškem.

Minister Gui je imel dokaj trd go
vor, v katerem je naprtil drugim 
strankam, da so skalile mirni potek 
volilne kampanje z ostrimi napadi 
na KD in na njenega tajnika. De
jal je tudi, da KD ne bo priznala 
nobenega političnega pomena sko
rajšnjim volitvam, ki naj bi imele 
samo «upravni značaj». Gui je ob
sodil tudi novofašistično stranko, ki 
je kriva za val političnega nasilja 
vendar ni bil manj oster do komuni
stične opozicije in do socialistov.
V polemiki s svojim predhodnikom 
ministrom Tavianijem, ki je poudar
jal nevarnost fašističnega nasilja, je 
Gui obudil teorijo «nasprotujočih si 
ekstremizmov», črnega in rdečega. 
Zatem je orisal velik pomen novega 
zakona o javni varnosti in zaključil 
s pozivom naj volivci podprejo KD, 
ki je prava opora za stabilnost pro
ti vsem spremembam.

V okviru predvolilne kampanje je 
bila sinoči v dvorani Avditorija o- 
krogla miza na temo «Intelektualci 
in predlog KPI». Pred polno zase
deno dvorano, v kateri je bila še 
posebej številna mladina, so sprego
vorili prof. G. Dorfles, prof. G. Mic
coli in prof. G. Petronio s tržaške 
univerze, slovenski slikar E. Zajec 
in pisatelj R. Rosso. Govorniki so v 
glavnem obravnavali sedanji položaj 
v italijanski kulturi v tesni poveza
nosti z razvojem italijanske notra
nje politike. Pri tem so opozorili 
na dejstvo, da je Italija v tridesetih 
letih praktične demokrščanske hege
monije zašla v krizo, ki je hkrati 
politična, gospodarska, družbena in 
kulturna. Zato se zdaj postavlja v 
državi s čedalje močnejšim glasom 
vsega prebivalstva zahteva po obno
vitvi celotnega javnega življenja. 
Posamezni govorniki, katerim so se 
med razpravo pridružili še številni 
drugi, so v svojih posegih postavili 
v ospredje tudi nekatera vprašanja 
krajevnega značaja; med temi naj 
omenimo prof. Miccolija, ki je opo
zoril na praznino, s katero so vo
dilni politični dejavniki odeli lansko 
mednarodno konferenco o manjšinah, 
in slikarja E. Zajca, ki je opozoril 
na finančne težave, v katere poti
skajo isti krogi slovenske kulturne 
organizacije, kot sta zlasti Stalno 
slovensko gledališče in raziskovalni 
inštitut SDORI.

Slovenska skupnost je včeraj pri
redila vrsto shodov v tržaški oko
lici. V vaseh dolinske občine so go
vorili predsednik sveta Slovenske 
skupnosti prof. Zorko Harej in kan
didata za občinske volitve prof. Loj
ze Tul in Glauko Petaros. Harej je 
obravnaval predvsem vlogo SS po 
prvem deželnem kongresu in pouda
ril važnost, ki ga je imel kongres 
kot nadaljnji korak v skupnem bo
ju za pravice slovenske manjšine v 
Italiji. Tul in Petaros sta obrazloži
la obširni program SS v dolinski ob
čini. Poudarila sta predvsem potre
bo po spremembi regulacijskega na
črta, ki ne ustreza zahtevam doma
činov. Regulacijski načrt mora pre
prečiti vsakršno gradbeno špekula
cijo obenem pa omogočiti domači
nom, da gradijo na svojem zemlji
šču hišo za lastne potrebe.

V vaseh devinsko - nabrežinske ob 
čine so govorili politični tajnik Slo
venske skupnosti dr. Rafko Dolhar 
in kandidata za občinske volitve Bo
jan Brezigar in Antek Terčon. Dol
har je orisal splošne smernice SS 
predvsem na narodnoobrambnem po
dročju. Poudaril je dosledni boj za 
uveljavitev slovenskega jezika v 
javnih upravah in naglasil, da je na 
tem področju SS dosegla že mnogo 
uspehov. Terčon je obrazložil pro
gram za občinske volitve, predvsem 
pa je poudaril dejstvo, da so že v 
pripravi načrti za zgradnjo kultur
nega doma v Nabrežini, ki ga va
ščani tako nujno potrebujejo. Brezi
gar je orisal nekatere točke splošne
ga političnega programa SS, pred
vsem odločno odklonilno stališče do 
kraških rezervatov. Poudaril je, da 
morajo oblasti podpreti tiste pobude, 
ki bi ovrednotile kraške tradicional
ne dejavnosti, predvsem zadružna 
hlev in zadružno mlekarno.

V zgoniški občini je govoril tudi 
deželni svetovalec dr. Drago_ Štoka, 
ki je poudaril predvsem odločno sta
lišče Slovenske ^skupnosti proti raz
narodovanju naših vasi in proti po
tujčevanju slovenske zemlje. Štoka 
je naglasil dejstvo, da zavisi prav 
od zemlje obstoj in razvoj Slovencev 
v naših krajih. V zvezi s tem je o- 
menil boj, ki ga je SS vsestransko 
podprla, naj bi jusarska zemljišča 
postala last tistih, ki so jih toliko 
let obdelovali.

Aleš Lokar je za Slovensko skup
nost na raznih zborovanjih govoril 
o zgodovinski vlogi Slovencev v Tr
stu in dejal, da nekateri krogi sku
šajo prikazati Slovence kot nezgo
dovinski narod. Naša vloga v narod
noosvobodilni borbi pa je bila izred
na. Vendar nas skušajo potisniti \ 
nezgodovinski objekt, ki zato tudi ni
ma pravice do lastnega kulturnega 
in drugega življenja. Prav naša vlo
ga v osvoboditvi Trsta pa postavlja 
stvari v povsem drugačno luč. Lo
kar je tudi polemiziral z nekaterimi 
rpvorniki KD, ki po okoliških vaseh 
govore o vlogi KD, pri tem pa ne 
omenjajo notranjih odnosov in dej
stva, da je stranka pod vplivom des
nice in da v svojih izvajanjih v 
bistvu obravnava postopnost reševa
nja slovenskih vprašanj, medtem ko

je znano, da vsa slovenska na
rodnostna skupnost odločno zahteva 
globalno zaščito.

Za socialdemokrate je govoril vče
raj odbornik Giorgio Cesare, ki je 
ob obletnici smrti počastil Matteot
tija. Poudaril je še, da je za PSDI 
glavna nevarnost skorajšnjih volitev 
v možnosti, da se ustvari «praznina 
oblasti» in da se zrahljajo odnosi 
med političnimi silami, ki so doslej 
vladale v Italiji. Poudaril je, na kon
cu, da je v Trstu bila rast socialde
mokratov vzporedna s politično traj
nostjo koalicij.

Organizacija «Lotta continua» pri
reja ob 17.30 na Garibaldijevem trgu 
zborovanje na temo «Porazimo KD z 
borbo in na volitvah». Govoril bo 
član osrednjega rimskega vodstva 
Alberto Bonfiatti.

Volilni shodi
KPI

19.30 Ul. Roma (Milje) — W. 
Bordon, 12.00 Total (Žavlje) — G. 
Millo, 18.00 Trg Kennedy — L. 
Drigo, 17.30 šentjakobski trg — M. 
Pessato, 18.00 Ul. Archi — E. Mar- 
tone, 18.30 Križ — L. Markovič in 
posl. A. Škerk, 19.00 Ul. del Prato
— sen. S. Bacicchi in Fulvia Su- 
pancich. Ul. Bembo (Milje) — W. 
Bordon, 19.30 Naselje S. Nazario — 
sen. P. Sema, pri gostilni Mauro 
v Miljah — P. Nicolini in Nice Pi
lato, Ul. Crevatini — W. Bordon, 
20.00 Piasò (Milje) — W. Bordon, 
Ul. Strudoff (Milje) — P. Nicoli- 
ni in Nice Pilato, Col — B. Iskra,
20.30 Col (vas) — B. Iskra, Križ
— Jole Burlo in S. Spetič, šempoiaj
— A. Markovič in R. Grgič, 21.00 
Trebče — E. Martcne in B. Kobal,
21.30 Boršt — E. Švab in D. Lo- 
vriha. Veliki Repen — S. Spetič.

SLOVENSKA SKUPNOST
17.30 Bazovica, 18.00 Gropada,

18.30 Log, 18.30 Padriče, 19.00 Treb
če, 18.45 Ricmanje: govorili bodo 
Štoka, Dolhar in Brezigar, 19.30 
Draga, 19.30 Col, 20.00 Pesek, 20.00 
Veliki Repen, 20.30 Briščiki, 21.00 
Mali Repen, 21.00 Gročana, 21.30 
Zgonik: govorili bodo Tul, Gombač 
in Petaros.

Ob 21.00 bo pri Fernetičih v go
stilni «Gomizel» javno zborovanje, 
na katerem bo tajnik Slovenske 
skupnosti Dolhar orisal novosti 
zvezi z gradnjo avtoporta.

NAPREDNA LISTA — ZGONIK 
Ob 20.30 v Samatorci; Ob 21.00HV' 

Gabrovcu.
NAPREDNA LISTA

REPENTABOR ......... m
Ob 21.00 bo v gostilni Križman 

v Repnu predstavitev programa Na
predne liste. Vabljeni prijatelji in

IREBENSKI UČENCI VČERAJ V RIŽARNI

DREVI NA PROSEKU

Sestanek s starši 
otrok vrtca ONAIRC

Združenje staršev otrok vrtca 
ONAIRC na Proseku prireja danes,
11. junija, ob 20.30, v prostorih 
vrtca na Proseku, sestanek s starši.
Obravnavali bodo odprta in pereča 
vprašanja tega vrtca. Ker je se
stanek zelo pomemben in ker bo 
treba poiskati rešitev tem vpra
šanjem, se združenje priporoča, da 
se ga starši polnoštevilno udeležijo.
................................................................................ ................................. .........................................

STALNO SLOVENSKO GLEDALIŠČE V TRSTU
Baletna šola

PRVI BALETNI NASTOP
V nedeljo, 
domu.

15. junija, ob 17. uri v Kulturnem

V DNEH 26. IN 27. JUNIJA

Posvetovanje o pristanišču 
v okviru tržaškega velesejma

Poleg domačih izvedencev hoda nastopili tudi predstavniki pri
staniških uprav iz Egipta, Saudove Arabije, Kuwaita in Libije

V nizu strokovnih srečanj, ki bo
do spremljale letošnji 27. medna
rodni velesejem, na sporedu od 17. 
do 29. junija, bo tudi dvodnevno 
posvetovanje o vlogi Trsta v razvo
ju blagovnih tokov z Bližnjim vzho
dom, severno Afriko in deželami on
kraj Sueza. Vodstvo velesejma je 
sklenilo uvesti to posvetovanje, ki 
bo v dneh 26. in 27. junija, zlasti 
ob upoštevanju dveh dogodkov, ki 
so v zadnjem času občutno posegli 
v položaj na Sredozemlju: sklep 
Velike Britanije, da ostane še na
prej v Evropski gospodarski skup
nosti in nedavno odprtje Sueškega 
prekopa po osmih letih

V četrtek, 26. junija, se bo posve
tovanje začelo z vrsto poročil. Prvi 
bo nastopil poslanec Belci in sicer 
s poročilom o posredniški vlogi Tr
sta, sledila pa bodo poročila o ra
zvoju blagovnega prometa in delo
vanju posameznih pristanišč ob Sre
dozemskem morju. Nastopili bodo 
predstavniki egiptovskih poslovnih 
krogov, ravnatelj pristaniške upra
ve v Geddi (Saudova Arabija) M. 
Eldine Kayal in svetovalec organi-

iranskih pri_starusc H. Ashar.
Sledilo bo poročilo predsednika ne- 

i odvisne -ustanove- za ■ tržaško prista
nišče Tonuttija, in sicer o zmoglji
vosti tržaške luke, o deželnem pri
staniškem kompleksu in o naložbah, 
s katerimi se naša luka namerava 
uveljaviti po ponovnem odprtju Sue-somišljeniki.

......... ....................................................................................................................................................hi»'""............................................................. 11111

PRED SODIŠČEM ZARADI UVEUflVLJflNJfl SLOVENŠČINE

Odložena prizivna razprava 
proti prof. Samu Pahorju

Sodišče je sprejelo zahtevo branilca o odložitvi, dokler se 
o podobni razsodbi ne izreče kasacijsko sodišče v Rimu

za. Ravnatelj Zavoda za preučeva
nje in dokumentacijo o vzhodni Ev
ropi T. Favaretto bo nato poročal 
o blagovnem prometu med Sredo
zemljem in deželami onkraj Sueza 
na eni ter posameznimi zalednimi 
državami na drugi strani. Sledil bo 
nastop glavnega ravnatelja tržaške 
pristaniške ustanove Cplauttija o 
vprašanjih tehničnega opremljanja 
naše luke.

V popoldanskem delu posvetovanja 
bosta spregovorila še dva predstav
nika čezmorskih dežel, in sicer e- 
den iz Kuwaita in eden iz Libije, 
nakar bo sledilo poročilo o per
spektivah za nadaljnji razvoj po
morskih dejavnosti na našem pod
ročju. O tem vprašanju bosta spre
govorila predsednik združenja ju
lijskih ladjarjev C. Gerolimich in 
delegirani upravitelj Tržaškega Lloy- 
da M. Lacalamita. Ravnatelj Assi
curazioni Generali E. Coppola bo po
ročal o emporialni vlogi Trsta v 
luči zavarovalstva, solastnik isto
imenskega podjetja R. Parisi pa bo 
spregovoril o špediterskih poslih v 
zvezi z blagovnim prometom med 
Trstom in čezmorskimi deželami. 
Posvetovanje bo ' zaključil deželni 
odbornik za industrijo in trgovino

V petek, 27. junija, si bodo udele
ženci posvetovanja ogledali prista
niške naprave, Tržaški arzenal - Sv. 
Marko in tovarno Grandi Motori pri 
Boljuncu. V popoldanskih urah bo 
na trgovinski zbornici zaključna 
razprava in tiskovna konferenca. 
Posvet, ki ga organizira Odbor za 
razvoj tržaške luke in blagovnega 
prometa, se bo odvijal pod pokro
viteljstvom ministrstva za zunanje 
zadeve.

Najavljenega prizivnega procesa j 
proti prof. Samu Pahorju včeraj ni ( 
bilo, ker je sodni zbor sprejel 
zahtevo branilca odv. Battella _ po 
preložitvi procesa za nedoločen čas, 
dokler se o podobni razsodbi ne 
izreče kasacijsko sodišče. Kot je 
znano je bil prof. Samo Pahor_ ob
sojen decembra lam na 60 tisoč lir 
globe, ker je od mestnih redarjev 
zahteval popolno uveljavitev 5. člena 
Posebnega statuta londonskega me
moranduma, ki določa, da imajo 
pripadniki slovenske narodnostne 
skupnosti na Tržaškem pravico, da 
se poslužujejo svojega materinega 
jezika v vseh odnosih z upravnimi 
in sodnimi oblastmi. Pretor Tram- 
pus je bil na prvem procesu 
mnenja, da je zahteva po rabi slo
venščine v razgovoru z mestnimi 
redarji kazniv prekršek.

Obsodba je sprožila val protestov 
vse slovenske in demokratične jav
nosti in prof. Samo Pahor je takoj 
vložil priziv, katerega bi morali 
včeraj obravnavati na kazenskem 
sodišču, ki mu je predsedoval dr. 
Serbo, stranska sodnika sta bila 
Colai in Vecchioni, javni tožilec pa 
D'Onofrio. Še preden je predsednik 
Serbo prebral obtožnico in obrazlo
žitev priziva, je posegel Pahorjev 
zagovornik odv. Nereo Battello. Sod
nike je opozoril, da je bil zaradi 
podobnega «prekrška» prof. Samo 
Pahor že obsojen in da je vložil 
vrsto prizivov, od katerih je sedaj 
zadnji v pretresu pred kasacijskim 
sodiščem v Rimu. Ker se ta naj
višji sodni zbor še ni izrekel in 
ker je dogodek, zaradi katerega je 
sedaj proces v Trstu podoben, saj 
spada v okvir «istega kriminalnega 
načrta» — uveljavljanja pravice slo
venščine! — je predlagal, naj se 
proces prekine v pričakovanju ka- 
sacijske razsodbe.

Tožilec se zahtevi ni uprl in sod
niki, ki se niso niti umaknili v 
sejno dvorano, so Battellov predlog 
sprejeli, tako da je bila razprava 
preložena za nedoločen čas.

Iz solidarnosti z obsojenim prof. 
Samom Pahorjem so razpravi med 
drugimi prisostvovali tudi dijaki 
Pahorjevega razreda, šolniki in za
stopniki Sindikata slovenske šole.

Nova razbremenitev 
vojaških služnosti

Ministrstvo za obrambo je skleni
lo razbremeniti vojaških služnosti 
nadaljnjih 2.706 hektarov zemlje v 
deželah Furlanija - Julijska krajina, 
Veneto in Tridentinsko - Gornje Poa- 
dižje. Ukrep se nanaša tudi na 1.450 
hektarov zemlje v goratih predelih 
Furlanije - Julijske krajine. Na po
sebnem sestanku, ki bo danes v Tol- 
meču, bodo predstavniki vojaških o- 
blasti objasnili predstavnikom dežel
ne uprave, za katera področja gre. 
Predsednik deželnega odbora Comel- 
li je ob vesti nadaljnje razbremeni
tve vojaških služnosti v naših krajih 
izrazil zadovoljstvo vsega deželnega 
prebivalstva in omenil, da je bilo do
slej na našem področju razbremenje- 

okoli 16.000 hektarov zemlje.

borništvu za šolstvo komunistični 
svetovalci v občinskem svetu Bruna 
Zorzini - Spetič, Stojan Spetič in Dol- 
fi Wilhelm. Komunistični svetoval
ci sprašujejo, če bodo odgovorni u- 
pravitelji sklicali občinski odbor za 
pravico do šolanja ter omogočili 
širše posvetovanje z zainteresiranim 
prebivalstvom Banov in okoliških 
krajev. Svetovalci se v nadalje
vanju svojega vprašanja sklicujejo 
na razne, že iznešene predloge, kot 
predlog, da bi razširili že obsto
ječo šolo s celodnevno zaposlitvijo 
ter s tem omogočili šolanje v teh 
prostorih tudi italijanskim šolarjem 
iz drugih krajev vzhodnega Krasa, 
ali pa predlog, da bi del prostorov 
dodelili slovenskim šolarjem od 
Banov, ki morajo sedaj v šolo na 
Opčine. S tem bi omogočili koristno 
sožitje z izmenjavo izkušenj in vred
not med obema tu živečima narod
nostnima skupnostima.

V okviru proslave 30-obletnice 
osvoboditve in ob zaključku šolske
ga leta so včeraj dopoldne obiskali 
Rižarno in počastili spomin žrtev 
nacifašizma učenci trebenske slo
venske osnovne šole. Otroke so 
spremljali učitelji, nekatere matere 
ter vaški župnik, ki je tudi orisal 
zgodovino in tragično vsebino Ri
žarne, edini krematorij, ki so ga 
postavili nacisti v Italiji. Otroci so 
s pozornostjo poslušali besede žup
nika in si z zanimanjem ogledali 
tako celice kot muzej. Nato so o- 
troci položili cvetje.

Spored :
L DEL

BALETNA LEKCIJA
pedagoški prikaz študija posameznih razredov:

a) ritmično-izrazni ples (šola Nade Križmančičeve)
b) balet (šoli Nade Križmančičeve in Selme Micheluzzijeve) 
nastopa 63 učenk

IL DEL
Rossini - Respighi:
FANTASTIČNA PRODAJALNA 
baletna enodejanka

koreografija in kostumi SELMA MICHELUZZIJEVA 
nastopa 43 učenk SELME MICHELUZZIJEVE

Gledališča
VERDI
V petek in soboto bosta zaključna 

koncerta letošnje spomladanske simfo
nične sezone. Koncerta, ki ju bo diri
giral Alexander Albrecht, bosta posve
čena izključno Beethovnu. Poleg zbo
ra gledališča Verdi bo nastopil tudi 
kvartet solistov Marie de Francesce, 
Mirne Pecile, Heriberta Steinbacha in 
Georgeja Fouriéja. Pn gledališki bla
gajni (tel. 31-948) so na razpolago 
preostale vstopnice.

• Na sedežu PSDI v Ulici Mazzini 
44 bo nekdanji minister za znanstve
no raziskavo Romita govoril na temo 
«Trst kot center mednarodnega bla
govnega prometa in svetovnih kultur
nih izmenjav». Začeter ob 21. uri.

V Podlonjerju bo drevi, ob 19- 
uri, srečanje z mladimi volivci. Go
vorila bosta kandidata za pokrajinski 
svet Boris Kobal in Lucio Drigo 
(KPI).

VPRAŠANJE ŠOLE PRI BANIH

Komu prednost - 
zasebni ali javni šoli?

Kakor smo že poročali, namerava 
tržaška občinska uprava dodeliti za
sebni mednarodni šoli v Grljanu 
razpoložljive prostore v šolskem po
slopju pri Banih, kjer že deluje ita
lijanska osnovna šola s celodnevno 
zaposlitvijo. Spričo dejstva ,da se 
v tržaški občini soočamo s hudim 
pomanjkanjem šolskih prostorov ter 
načela, da mora imeti javna šola 
absolutno prednost pred zasebnimi, 
elitnimi šolami, so nameni občin
skih upraviteljev zbudili veliko o- 
gorčenja in negodovanja. Prvi se 
je pred dnevi odločno oglasil šolski 
sindikat CGIL. Za njim je te name
ne obsodilo združenje staršev os
novne šole s celodnevno zaposlit
vijo pri Banih. O tem problemu 
bodo nadalje obširno razpravljali 
na današnjem javnem zborovanju v 
zavodu «Villaggio del Fanciullo» na 
Opčinah, ki ga prireja tržaški ko
ordinacijski odbor za demokratično 
upravo šole. Zborovanje bo ob 20.00.

Včeraj so s tem v zvezi poslali 
pismeno vprašanje županu in od-nih že

IZPLAČILO ZAOSTANKOV

VAŽNO OPOZORILO 
UPOKOJENCEM INPS

Oglasijo naj se v uradih, kjer jim izpla- 
čujejo pokojnino, pred koncem meseca junija

• V Ljudskem domu na Školjetu bo 
drevi ob 20 30 srečanje sekcije KPI 
s svojimi skrutinatorji. Govoril bo 
ToneL

INPS je izdala važno sporočilo 
upokojencem, ki običajno prejemajo 
svojo pokojnino v sodih mesecih. 
Slednji bodo že junija prejeli pre
dujem na zadnje pokojninske poviške 
in zaostanke od januarja dalje. 
Zato naj se čimprej, vsekakor v 
mesecu juniju, oglasijo v uradih, 
kjer so običajno izplačevali njiho
ve pokojnine. V nasprotnem prime
ru, opozarja INPS, utegnejo te za
ostanke izplačati z veliko zamudo.

SINOČI V BAZOVICI

Javno zborovanje 
o zaporu za mladoletne

V bazoviški kinodvorani je bilo 
sinoči javno zborovanje o vprašanju 
predvidene namestitve zapora za 
mladoletne v bivšem begunskem ta

borišču v Padričah. Zborovanja, ki 
ga je priredil koordinacijski odbor 
predstavnikov vseh krajevnih organi
zacij iz Bazovice, Gropade, Padrič 
in Trebč, se je udeležilo veliko šte
vilo domačinov ter več političnih 
predstavnikov, med katerimi posla
nec Škerk, deželni svetovalec Colli, 
pokrajinski odbornik Volk, občinska 
odbornika Dolhar in Danza ter ob
činska svetovalca Wilhelm in Mon- 
falcon. Uvodnemu pozdravu pred 
stavnika koordinacijskega odbora 
inž. Karla Grgiča, ki je prebral tu
di obsežen dokument o stališčih kra
jevnega prebivalstva do vprašanja 
namestitve zapora ter o številnih ne
rešenih problemih štirih vasi, je sle
dilo več posegov. Ob zaključku za 
sedanja so prisotni soglasno sprejeli 
resolucijo, v kateri ostro obsojajo 
namen nameščanja zapora. Podrob 
neje bomo o sinočnjem zborovanju 
še poročali.

Občina naj plača 
najemnino za vrtec 
v Dijaškem domu

Občinska svetovalca KPI Stojan 
in Bruna Spetič sta vložila odbor
nici za javno šolstvo pri tržaški 
občinski upravi vprašanje, ki za
deva finančni položaj slovenskega 
otroškega vrtca v Dijaškem domu. 
Ta vrtec so odprli to šolsko leto 
in je v njem več kot dvajset o- 
trok, vendar občinska uprava, kljub 
sprejeti obvezi, ni. plačala najem
nine.

Glede na to, ugotavljata sveto
valca, da slovenski Dijaški dom u- 
pravljajo s skromnimi sredstvi, ker 
nima zadostnih javnih podpor, mo
ra občinska uprava v Trstu ne
mudoma plačati najemnino. V na
sprotnem nrUBeru bi lahko nastale 
težave n? -^iju, kjer ni sloven
skih otro • ■ - «cev. Kajti v ta na
men, zv . manjkanja ustreznih
občinskih -ki ur, je uprava Dija
škega dom ' .xa svoje prostore na 
razpolago občini.

Komunistična svetovalca predlaga
ta, naj bi občina odslej plačevala 
najemnino vnaprej

• Danes popoldne, ob 14.30 bo v 
miljski dvorani «Verdi» srečanje z 
volivkami. Za «listo Frausin» bo go
voril župan Gastone Millo.

Kulturni krožek Devin - Štivan 
podružnica šole Glasbene matice
Jutri, 12. junija, ob 20.30 

v otroškem vrtcu v Devinu

NASTOP GOJENCEV 
GLASBENE ŠOLE

Vljudno vabljeni. Vstop je prost.

1

HMM

O VPRAŠANJU DOMAČEGA ŠPORTNEGA IGRIŠČA

RAZGOVOR BAZOVCEV S ČLANI 
TRŽAŠKE OBČINSKE UPRAVE
Občina bo podaljšala najemnino, medtem pa bodo Bazovci 
predlagali odkup zemljišča - Problem pravičnih podpor

Včeraj opoldne je podžupan Giu- 
ricin, katerega sta spremljala od
bornika Hreščak in prof. Danza, 
sprejel odposlanstvo Bazovice, v ka
terem so bili predstavniki vseh do
mačih športnih, kulturnih in gospo
darskih društev. Delegacijo Bazov- 
cev sta spremljala občinska sveto
valca Spetič in Wilhelm. V imenu 
Bazovcev so Miro Križmančič, Ivan 
Bras in dr. Leo Kralj orisali pere
če vprašanje športnega igrišča, ki 
so ga domačini s prostovoljnim de
lom uredili na srenjskem zemlji
šču. Ko je zapadla najemnina zem
ljišča so Bazovci prosili občino, naj 
ta najem podaljša, a niso prejeli 
odgovora. Zatem so Bazovci pred
lagali, da bi zemljišče enostavno 
odkupili, vendar so tu resne težave, 
ker je za srenjska zemljišča pri
stojna dežela. Občinska komisija, 
so obljubili člani odbora, bo proš
njo preučila, medtem pa bodo ob
novili najem zemljišča bazovskim 
društvom, ki že uresničujejo poli
tiko odprtosti igrišča mladini in dru
gim društvom brez pridobitniških 
namenov. Tak način dela bazovske- 
ga društva je poudaril prof. Danza, 
ki je odbornik za šport. Povedal je, 
da je občina nameravala prevzeti 
v lastno režijo vsa igrišča ra Trža
škem, vendar tega ne more storiti 
zaradi pomanjkanja sredstev. Zato 
podpira društva, ki upravljajo svo
ja igrišča in jih ne odrekajo dru
gim, predvsem amaterjem.

Na koncu je svetovalec Wilhelm 
opozoril pristojne odbornike na nuj
nost, da se slovenskim športnim dru
štvom, glede na njihovo pozitivno 
dejavnost, priznajo pravične podpo
re iz deželnih skladov. Prof. Dan
za, ki je član zadevne komisije za 
razdelitev podpor, je obljubil, da 
bo to željo podprl.

Bazovci so, na koncu, sklenili, 
da sprejmejo podaljšanje najemni
ne za igrišče. V dokumentu so zah
tevali naj bo poudarjeno, da so igri
šče uredili domačini sami. Poleg te
ga pa bodo v najkrajšem času for
malno predlagali odkup tega srenj- 
skega zemljišča. To bo verjetno mo
goče tedaj, ko bo odbor jusarskih 
upravičencev tudi pravno potrjen.

sv. Antona novega enotno deželno 
manifestacijo. V posebnem poročilu, 
ki ga je ob tem objavil, je sin
dikat obsodil to zamudo ter iz
razil zahtevo glede poteka tečajev.

V okviru proslav 30. obletnice 
osvoboditve

prirejata

PD SLAVKO ŠKAMPERLE 
in športno združenje BOR

jutri, 12. junija, ob 20.30 
na stadionu «Prvi maj»

FILMSKI VEČER
Aljoše Žerjala 
in predavanje

dr. Karla šiškoviča - Mitka
MLADINSKE 

ORGANIZACIJE OF
Vabljeni vsi člani in prijatelji 

obeh društev.

Pomoč za krajevne uprave

Porazdeljena vsota 
10,5 milijarde lir

Kakor smo že pred časom poročali 
na tem mestu, je deželna uprava na
menila občinam in pokrajinam Fur
lanije - Julijske krajine izreden skup
ni prispevek — po členu štev. 54 de
želnega statuta — v višini 10,5 mili
jarde lir. Na včerajšnji seji deželne
ga odbora so znesek porazdelili po 
naslednjem ključu: goriška pokraji
na 176 milijonov, pordenonska 435, 
videmska 885 in tržaška 313 milijo
nov; skupaj 1,800.000.000 lir.

Preostala sredstva bodo prejele 
občine, in sicer po naslednjem klju
ču: občine v goriški pokrajini 1,025 
milijarde, občine v pordenonski po
krajini 1,838 milijarde, občine v vi
demski pokrajini 4,006 milijarde in 
občine v tržaški pokrajini 1,767 mili
jarde lir; skupaj 8 milijard 637 mi
lijonov lir.

URADNI TEČAJ BANKOVCEV
Ameriški dolar 623,80
Funt šteriing 1447,-
švicarski frank 249,65
Francoski frank 155,40
Nemška marka 266,—
Avstrijski šiling 37,50
Dinar: debeli 37,25

drobni 37,50

SPD TABOR Opčine priredi v 
boto 14. junija 1975 enodnevni izlet v 
Kumrovec. Zanimivost našega izleta 
bo ogled izkopanin pračloveka v Kra
pini. Pot nas popelje preko trat in 
gričev prelepe Dolenjske, obeta se 
nam torej res prijeten izlet. Vpiso 
vanje v Prosvetnem domu od 20. do 
21. ure. Odhod izpred Prosvetnega 
doma ob 6. uri. Prosimo točnost.

PD «Kraški dom» z Repentabra 
priredi v nedeljo, 22, junija, izlet na 
Muljavo, Otočec in Novo mesto. Vpi
sujeta Bogdan Rauber v trgovini je
stvin, Guštin v Repnu ter Boris Gu
štin, Poklon 32, še danes.

S P D T priredi 22. junija ob priliki 
10-letnice smrti pok. predsednika Zor
ka Jelinčiča avtobusni izlet v Pod
brdo z vzponom na Črno prst. Pri 
koči bo srečanje s planinci iz Slo
venije in kratka priložnostna sveča
nost. Vpisovanje v Ul. Geppa 9 pri 
ZSŠDI do 16. junija.

SKUPINA bivših tržaških aktivistov 
OF priredi 29. junija izlet. Ogledali 
si bomo grobnico aktivistov OF 
borcev usmrčenih na Urhu pri Lju
bljani, nato taborišče v Begunjah na 
Gorenjskem, dolino Drage, rojstno 
hišo Prešerna v Vrbi. Vpisovanje od 
16. junija do vključeno 23. t.m.
Ul. Montecchi 6, 3. nadstr., soba št. 
32 od 10. do 12. ure. Cena vožnje 
kosila 7.500 lir. Kraj in uro odhoda 
bomo javili kasneje.

Včeraj-danes
Danes, SREDA, 11. junija 

SREČKO
Sonce vzide ob 4.15 in zatone 

19.53. — Dolžina dneva 15.38. — Lu
na vzide ob 5.56 in zatone ob 21.17.

Jutri, ČETRTEK, 12. junija 
ČEDOMIR

VREME včeraj: Naj višja tempera
tura 20,8 stopinje, najnižja 15,4,
19. uri 19 stopinj, zračni tlak 1011,6 
mb narašča, veter 8 km na uro 
severozahodnik, dežja je padlo 
mm, vlaga 75-odstotna, morje rahlo 
razgibano, temperatura morja 18,7 
stopinje.

ROJSTVA IN SMRTI 
Dne 10. junija 1975 se je v Trstu 

rodilo 5 otrok, umrlo pa je 12 oseb 
UMRLI SO: 78-letna Maria Filippi

ni vd. Castro, 8-letni Andrea Rapotez, 
70-letni Nazario Viola, 51-letna Pao
la Scapin por. Zecchini, 59-letna Ca
terina De Marco por. Stranissich, 72- 
letni Andrej Petrič, 72-letni Fortunato 
Samsa, 51-letna Orsola Feresin por. 
Mauro, 85-letna Maria Vittori, 73- 
letni Giovanni Erdas, 63-letni Mario 
Cergol in 90-letna Augusta Jabomegg 
vd. Musiteli!.

MENJALNICA
vseh tujih valut

V zvezi s hudo zamudo, ki jo be
ležimo glede prirejanja habilitacij
skih tečajev za šolnike, so šolski 
sindikati CGIL, CISL in UIL napo
vedali za danes, ob 16.30 na Trgu

LEKARNE V OKOLICI
Boljunec: tel. 228-124; Bazovica:

tel. 226-165; Opčine: tel. 211-001:
Prosek: tel. 225-141; Božje polje-
Zgonik: tel. 225-596; Nabrežina: tel 
200-121; Sesljam tel 209 197. žavlje. 
tel. 213-137; Milje: tel. 271 124.

PD I. GRUDEN
podružnica Glasbene matice 

v Nabrežini
DANES, 11. junija, ob 20.30 

v dvorani I. Gruden v Nabrežini
Nastop

gojencev glasbene šole
Vljudno vabljeni Vstop prost

Kino
La Cappella Underground ob 19.00 

in 21.30 «L’horloger de Saint-Paul». 
Philippe Noiret in Jean Rochefort. 

Ariston 16.00 «Mash». Barvni film.
Prepovedano mladini pod 14. letom. 

Grattacielo danes «Al soldo di tutte 
le bandiere». Barvni film. Igrajo: 
Tony Curtis, Charles Bronson in 
Michel Mercier.

Excelsior 16.00 «Senza un attimo di 
tregua». Barvni film. Igrata Lee 
Marvin, Angie Dickinson. Prepove
dano mladini pod 14. letom. 

Nazionale 15.45, 18.45, 21.45 «Quo va
diš?». Barvni film, v katerem na
stopajo Robert Taylor, Deborah 
Kerr in Peter Ustinov.

Fenice 16.00 «Immersione mortale». 
Barvni film, v katerem igrata Da
vid Janssen in Hope Lange.

Eden 16.30—22.15 «Due sorelle». Barv
ni lilm. Prepovedano mladini pod 
14. letom.

Ritz 17.00 «Il piccolo, grande uomo». 
Barvni film. Igrajo Dustin Hoffman, 
Martin Balsam in Faye Dunaway. 

Aurora 16.30 «Prima pagina». Barvni 
film, v katerem igra Jack Lemmon. 

Capitol 16.30 «Ramson: stato di emer
genza per un rapimento». Barvni 
film, v katerem igra Sean Connery. 

Cristallo 16.45 «Il seme del tamarin
do». Barvni film, v katerem igrata 
Omar Sharif in Julie Andrews. 

Impero 16.30 «Appassionata». Barvni 
film. Igrata Eleonora Giorgi in Ga
briele Ferzetti. Prepovedano mladi
ni ped 18. letom.

Filodrammatico 16.30 «Sesso in testa». 
Barvni film. Prepovedano mladini 
pod 18. letom.

Moderno 16.00 «Un uomo chiamato 
cavallo». Barvni film, v katerem 
igra Richard Harris.

Ideale 16.00 «Boxer dalle dita d’ac
ciaio». Din Feng in Tieng Cheng- 
Barvni film.

Vittorio Veneto 16.30 «Tecnica di un 
amore». Janet Aigren, S: Tranquil
li, Ema Schurer. Barvni film. Pre
povedano mladini pod 18. letom. 

Abbazia 16.30 «I due padrini». Zabav
ni film v barvah. Igrata: Franco 
Franchi in Ciccio Ingrassia.

Radio Danes zaprto. Jutri ob 16.30 
«Tarzan e il cimitero degli elefanti». 

Mignon 16.00 «Il mostruoso uomo del
le nevi». Peter Cushing.

Astra 16.00 «Jessungs». Pop glasba.

Prosveta
PD Lonjer - Katinara sporoča, da 

bo DANES, 11. junija, ob 21. uri na 
sedežu društva sestanek odbora. Dnev
ni red: priprava občnega zbora.

Šolske vesti
Učiteljstvo in učenci šole Ul. Do- 

nadoni vabijo DANES, 11. junija, ob 
18. uri v Malo dvorano Kulturnega 
doma na zaključno šolsko prireditev 
in tudi obenem na proslavo 30. oblet
nice osvoboditve. Vljudno vabljeni.

Srednja šola «Srečko Kosovel» na 
Opčinah vabi na zaključno akademi
jo. ki bo DANES, 11. junija, ob 20.30 
v Prosvetnem domu na Opčinah. Ob 
tej priliki bodo na razstavi dela in 
naloge na temo 30. obletnice osvobo
ditve.

Osnovna šola «Fran Milčinski» na 
Katinari priredi DANES, 11. junija, ob 
20. uri zaključno šolsko prireditev, na 
kateri bodo šolarjem, ki so se odliko
vali v branju, podelili bralne značke 
«Frana Milčinskega». Značke bo po
delil gledališki igralec Jožko Lukeš, 
ki bo imel tudi priložnostni recital.

Razna obvestila
SLOVENSKO dobrodelno društvo v 

Trstu obvešča starše otrok, da prične 
svojo obmorsko kolonijo v Nabrežini 
s fanti prve dni julija. Vabi jih, da 
pohitijo z vpisovanjem kolikor niso 
to že storili in se čimprej zglasijo 
(ah telefonirajo na štev. 36-275) na 
sedežu društva v Ul. Machiavelli 22 
od 10.30 do 11.30. Isto velja za vse 
starše, ki bi radi dali v kolonijo 
svoje otroke proti plačilu.

DNEVNA SLUŽBA LEKARN 
(od 13. do 16. ure)

Al Lloyd, Ul. Orologio 6 - Ul. Diaz 2; 
Alla Salute, Ul. Giulia 1: Picciola, 
Ul. Oriani 2; All’ Annunziata, Trg 
Valmaura 11.

NOČNA SLUŽBA LEKARN 
(od 19.30 do 8.30)

Alla Basilica. Ul. S. Giusto 1; 
Croce Verde, Ul. Settefontane 39; Alla 
Giustizia, Trg Libertà 6; Alla Testa 

j d'Oro, Ul. Mazzini 43.

Prispevki
V spomin Karle Vitez daruje 3. od

bojkarska ženska ekipa 16.000 lir za 
ŠD Bor.

Namesto poročnega darila Nevenki, 
hčerki pokojnega brata daruje Jože
fa Fabjan iz Kobdilja 1.000 lir za 
Dijaški dom in 500 lir za TPPZ.

Ob 4. obletnici smrti Karla Drassi- 
cha daruje žena 10.000 lir za spo
menik padlim v NOB v Škednju> 
s Kolonkovca in od Sv. Ane.

V počastitev spomina Franca Bi
zjaka daruje Leonora Križman 5.000 
lir za Dijaško matico in 5.000 lir za 
Kulturni dom Prosek - Kontovel.

Ob obletnici smrti moža Josipa To
mažiča in sestre Kristine daruje Ema 
Tomažič 10.000 lir za Dijaško matico.
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RAZGOVOR S SLOVENSKIMI OBČINSKIMI IN POKRAJINSKIMI LPRAVLJAVCI

Tem povezanost z osvobodilnim bojem 
celotnega prebivalstva dolinske občine

Na vprašanja odgovarjajo: Edvin Švab (KPI), dr.
Alojz Tul (Slovenska skupnost) in Marino Bandi (PSI)

Dolinska občina ima več kot pet j nakopravno sožitje Slovencev in I- 
tisoč prebivalcev in je v njej uve-1 talijanov, javna dela, zdravo, čisto
Ijavijen proporcionalni sistem, tako 
da vsaka stranka, ki kandidira, prej
me odgovarjajoče število svetoval
skih mest v občinskem svetu. Ta
koj od prvih volitev 1948. leta vodi 
občino koalicija socialistov in komu
nistov, za katero kažejo predvide
vanja, da bo imela tudi tokrat po 
vsej verjetnosti trdno večino.

Vendar tudi v tej občini ni vse 
lahko in gladko. Najlepša zemljišča 
so že razlastili za naftovod in To
varno velikih strojev ter število pre
bivalcev in z njimi volivcev pola
goma, toda zanesljivo, narašča. To
krat je vseh vpisanih volivcev 4.624 
(2266 moških in 2258 žensk), mladih 
volivcev pa je skupno 172 (81 fan
tov in 91 deklet). Na deželnih volit
vah 1973. leta je bilo vseh vpisanih 
volivcev 4.314 in na občinskih volit
vah 1970. leta 4135. V petih letih od 
zadnjih občinskih volitev se je to
rej število volivcev povečalo za 489, 
od katerih jih je 172 mladih, po ve
liki večini domačinov.

Primerjava volilnih izidov na de
želnih volitvah 1973 in na občinskih 
1970 je naslednja:

Stranka Občinske Deželne
Glas. Odst. Glas. Cdst.

KD 731 19,5 628 15,8
PSI 267 7,2 349 8,8
PSDI 1G3 4,5 125 3,2
PRI — — 78 2,0
SS 7J4 20,4 688 17,3
KPI 1 1948 49,1
P?'UP i 1811 48,4 — —
PLI — 43 1,2
MSI — — 73 1,8
MIT — — — —

Skupaj 3741 KO 
Vseh volivcev 4135

3963 100
4314

Na osnovi teh primerjav in pred
videvanj lahko zaključimo, da je ze
lo verjetno, da bo občino tudi po 
volitvah vedila sedanja koalicija so
cialistov in komunistov in da se bo 
torej nadaljevalo razdobje nepre
kinjene uprave, brez kakršnekoli no
tranje krize. Prišlo pa bo do zame
njave župana, saj ne kandidira več 
dosedanji župan Dušan Lovriha, ki 
je deželni svetovalec in ki je nepre
trgoma županoval sedemindvajset let 
ter je imel najstarejši staž župana 
v Italiji na sploh. KPI kandidira za 
župansko mesto mlajšega Edvina 
Švaba, ki je v upravi do sedaj odgo
varjal za kulturo.

Vse prebivalstvo dolinske občine 
je tesno povezano z narodnoosvobo
dilnim bojem, kar izhaja tudi iz 
odgovorov na zastavljena vprašanja 
in o čemer priča veličastni spome
nik, ki so ga pred kratkim odkrili.

Kot vsem ostalim, smo tudi do
linskim predstavnikom zastavdi tri 
naslednja vprašanja: Kateri, je po 
vašem mnenju najbolj žgoči prob
lem vaše občine? 2. Katera je naj
važnejša točka programa vaše liste? 
3. S kakšno koalicijo, na kakšen na
čin ali s kakšnim sodelovanjem na
meravate po volitvah reševati u- 
pravna in politična vprašanja?

EDVIN ŠVAB
Najvažnejši problemi občine Do

lina so:
® Ohranitev in utrditev napredne 
demokratične uprave, ki občani ču
tijo za svojo, napredna uprava v 
Dolini je prispevek, čeprav majhen, 
k naprednejši in pravičnejši držav
ni ureditvi, ki išče svojo pot do so
cializma.
® Naravno in nasilno spreminja
nje stanja, industrializacija in nje
ne posledice, katerih izčrpen in po
droben opis zahteva veliko prostora. 
© Vedno bolj narodnostno mešano 
področje, kljub priznano dobremu re
gulacijskemu načrtu. To ni nič no
vega za tukajšnje razmere, vendar 
moramo v tem pogledu postati vzor, 
doseči moramo tako stopnjo omika
nega sožitja, da bomo dajali zgled 
drugim in državni oblasti, ki tega 
zgleda ne daje.

Kdor je prebral v petkovi števil
ki Primorskega dnevnika naš pro
gram, je lahko ugotovil, da ni iz-

in lepo okolje, ohranjevanje tradi
cij, popravki in spopolnitev regula
cijskega načrta, plinsko omrežje, 
vodovod, smetarska služba, prevozi, 
zdravstvo, razsvetljava, kmetijstvo, 
turizem, gostinstvo, pobratenje s Ko
čevjem, decentralizacija občinske o- 
blasti z ustanovitvijo vaških odborov 
in vse tisto, kar bodo ti odbori skle
nili itd.

Naš program je tudi tisto, kar bo
do v prihodnjih letih zahtevali od 
nas naši občani. Storili bomo vse, 
kar je v naših močeh, da bodo na
ši mladi občani, ki stopajo letos 
prvič na volišča, vnašali novega za
leta in novih idej v načrtovanje in 
vodenje življenja v naši občini.

Glede morebitne koalicije po vo
litvah lahko rečem, da imamo iz pre
tekle dobe zadostne in ‘pozitivne iz
kušnje sodelovanja s tovariši socia
listi, s katerimi želimo še naprej 
sodelovati. KPI je odprta za široko 
sodelovanje na osnovi resnih in zdra
vih hotenj, ki imajo za cilj zaščito 
in koristi delovnih ljudi, zaščito in 
borbo za pravice Slovencev ter do
sledni in nepopustljiv antifašizem.

ALOJZ HJL
Področje dolinske občine je v teh 

zadnjih desetih letih doživelo teme
ljite spremembe, ki se odražajo ta
ko v zunanji podobi kot v sestavi 
in številu njenega prebivalstva. Ker 
je industrija pobrala najlepše rav
ninske predele, se velike vasi kot so 
Domjo - Krmenka, Dolina in Bolju- 
nec ne morejo naravno razvijati, ker 
jim manjka potreben prostor. Vdor 
industrijskih objektov tik pred na
seljena središča povzroča resne e- 
kološke probleme zaradi raznih škod
ljivih vplivov, ki gredo od ropota, 
dima in prahu pa do smradu in naj
različnejših vibracij. Po drugi stra
ni pa se stalno veča število vse- 
Ijencev italijanske narodnosti, tako 
da se razmerje vidno spreminja v 
škodo Slovencev. Zaradi tega v ne
katerih večjih krajih ne zadostujejo 
več javne infrastrukture od šol in 
otroških vrtcev pa do pokopališč, 
kar ustvarja resne finančne in dru-

ljučno volilnega značaja, da ni v 
jem zvenečih obljub za pridobiva- 
je glasov. Ne, naš program ni mu- 
olovec! V njem boste našli naša 
hmeljna načela, v njem boste na- 
li zahteve naših delovnih ljudi, 
ajti problemi naših marljivih in 
oštenih delavnih občanov so naši 
roblemi, čimboljše reševanje teh 
roblemov na kratki in daljši rok je 
aš program. Naj jih naštejem sa
io nekaj teh skupnih interesov, ki 
im bomo stregli z na j več jo skrbjo: 
ole in vrtci, pomoč kulturni, šport- 
i in rekreacijski dejavnosti najšir- 
e sodelovanje vseh dobromislečih 
l demokratičnih sil, slovenske pra
lce, dokončna in odprta meja, 
Tatstvo med narodi, omikano in e-

ge probleme. Pereči problemi so še 
javni prevozi, šolski in drugi pro
stori, javni zdravstveni centri ter 
pomanjkanje zazidljivih površin za 
potrebe domačinov.

Zaradi tega je lista Slovenske 
skupnosti v Dolini osnovala svoj 
program na odpravljanje naštetih 
negativnih posledic številnih in ve
likih industrijskih objektov ter na 
pripravi in usposobitvi takšnih teh- 
nično-upravnih instrumentov, kot so 
splošni in podrobni regulacijski na
črti, ki bi upoštevali življenjske po
trebe tu stalno živečih domačinov, 
da si na svoji zemlji, (ki jim je še 
ostala), uredijo svoje življenje in 
stanovanje. Po drugi strani pa po
stavlja zahtevo, da-se ustavi nadalj
nje širjenje industrijskih objektov 
posebno še postavitev novih naftnih 
hranilnikov proti Dolini in Boljun- 
cu. Obstoječe industrije pa je tre
ba prisiliti, da namestijo vse razpo
ložljive sodobne naprave za odpravo 
vseh škodljivih vplivov na človeka 
in njegovo delovno in življenjsko o 
kolje sploh.

Z aktivnim in kulturnim osvešča
njem je treba utrjevati v ljudeh na
rodno samozavest in se tako upira
ti asimilacijskim pritiskom. Pri tem 
morajo biti enakovredno upoštevane 
vse kulturne in družbene komponen
te brez vsakršnih diskriminacij ali 
omalovaževanje.

Takšen koncept reševanja pere
čih problemov predlaga volivcem li
sta Slovenske skupnosti v prepriča
nju da nas bo reševala predvsem 
naslonitev na lastne sile.

Bodoča občinska uprava bo mora
la nastalo stanje v občini temeljito

proučiti ter izdelati jasen načrt, ka
ko* rešiti ne samo problemov upra
ve, temveč tudi, kako ohraniti to ob
čino slovensko.

Kar sedem list se poteguje za gla
sove občanov. Zato bodo šele izidi 
volitev pokazali, kakšne koalicije 
bodo možne za upravljanje dolinske 
občine.

MARINO BANDI

VOLILNA KAMPANJA PREHAJA V ZAKLJUČNO RAZDOBJE

V volilnem programu je Slovenska skupnosi 
podčrtala načela svoje politične akcije

Poudarek na težnji po vsestranskem ohranjanju slovenske sredine - Zahteva 
po gradnji javnih stanovanj v mestnih središčih - Volilno zborovanje v Steverjanu

SINDIKAT SLOVENSKE SOLE

| Šolniki zahtevajo doklado 
za rabo drugega jezika

Do oktobra ukinjena sindikalna akcija

Kot desetletni upravitelj dolinske 
občine izvoljen na listi socialistične 
stranke težko odgovorim na prvo 
vprašanje o najvažnejšem problemu 
občine ker menim, da ni samo ene
ga, temveč da je mnogo problemov: 
nekateri so bolj važni, nekateri pa 
manj. Menim pa, kot pripadnik slo
venske narodnostne skupnosti in kot 
občan dolinske občine, da je naj
bolj važna zaščita slovenskega ozem
lja. To važno vprašanje smo rešili 
z odobritvijo regulacijskega načrta, 
v katerem smo predvideli precejšnje 
površine za nove gradnje, z druge 
strani pa preprečili špekulacije z 
gradbenimi zemljišči. Poudariti mo
ram, da naš program predvideva 
dopolnitev regulacijskega načrta, da 
bi s popravki zadovoljili potrebe 
krajevnega prebivalstva.

Program socialistične stranke za 
dolinsko občino vsebuje razna vpra
šanja. Nima nič demogoškega, tem
več samo to, kar občani želijo in 
pričakujejo, da bo narejeno v novi 
poslovni dobi. V programu je tako 
govor o sodelovanju z drugimi ob
činami in skupnem iskanju rešitev 
za tako važne stvari, kot so javni 
prevozi, krajevne zdravstvene in so
cialne skupnosti, dobava vode, elek
trične energije in plina — metana, 
pravica do izobraževanja in stro
kovnega šolstva v slovenskem jezi
ku. Program obravnava zadružni
štvo in javna dela. Obsežno govori 
o športu, mladini in kulturi ter pra
vi, da je treba upoštevati veliko 
kulturno bogastvo našega prebival
stva, ki se je le s težavo ohranilo do 
današnjih dni. Ne smemo pa pozabi
ti na prisotnost italijanske etnične 
skupnosti. Končno obravnava pro
gram ljudske gradnje, glede katere 
je treba podčrtati, da je treba spre
meniti sedanja pravila za dodelitev 
stanovanj.

Dolinsko upravo vodi že dolga le
ta koalicija socialistov in komuni
stov, v kateri je bil naš glas odloči
len. To ni samo preprosta računica, 
temveč mnogo važnejše politično 
vprašanje odnosov dveh delavskih 
strank in ustvarjenih zavezništev 
ter končne povezave z upravnimi in 
drugimi organi v Trstu. Sodelovanje 
je bilo plodno in tovariško in že
lim, da se še bolj utrdi.

Želimo si, da bi v našem celot
nem delu prevladal duh, ki je pri
šel do izraza med odkritjem občin
skega spomenika padlim partiza
nom, duh razumevanja in sodelova
nja med Slovenci, med slovenskim 
in italijanskim prebivalstvom zdru
ženim v borbenem antifašizmu.

V Ljubljani kmalu 
«Salon pohištva 75»

Na Gospodarskem razstavišču v 
Ljubljani bodo v petek 13. junija 
odprli «Salon pohištva 75», na ka
terem vlada tudi na našem področ
ju in v Italiji veliko zanimanje. Le
tošnji sejemski program razstavišča 
obsega še 21. mednarodni sejem vin, 
žganih pijač in sadnih sokov (av
gusta - septembra), 6. mednarodno 
cvetlično razstavo (septembra), 22. 
mednarodni sejem z naslovom «So
dobna elektronika 75» (oktobra) in 
mednarodni prikaz zimskega športa 
«Ski Expo 75» (decembra).

ZDRAVNIŠKA SLUŽBA 
NA RAZPOLAGO VOLIVCEM

Vseip volivcem, ki zaradi inva
lidnosti ali drugih razlogov ne morejo 
sami glasovati, morajo občinski 
zdravniki po zakonu izdati ustrezno 
potrdilo. Tržaška občina ob tem 
sporoča, da se omenjeni volivci 
lahko zglasijo v občinskih zdravni
ških izpostavah vsak dan do vključ
no sobote, od 8. do 9. ure. Bolniki, 
ki ne morejo od doma, lahko za
prosijo za zdravniški pregled na 
domu. Do zdravniških potrdil, imajo 
pravico tudi tisti, ki sicer lahko 
sami volijo, a jih mora do volilne 
kabine nekdo pospremiti. Ti volivci 
imajo prednost pri oddaji glasu.

V soboto. 14. junija, od 16. do 19. 
ure, bodo potrdila izdajali tudi v 
občinskem zdravstvenem uradu v

Ul. Torino 8. Naslednjega dne, v 
nedeljo. 15. junija, bodo za mesto 
in predmestja izdajali potrdila iz
ključno v občinskem zdravstvenem 
uradu. Na podeželju pa bodo po
trdila izdajali krajevni občinski 
zdravniki. Nespremenjena ostane 
zdravniška služba na domu.

V ponedeljek, 16. junija, bodo 
zdravniški pregledi v Ul. Torino 8, 
in sicer od 7. do 14. ure. Na razpo
lago bodo tudi drugi občinski zdrav
niki.

Za podeželje bo zdravniška služba 
delovala po sledečem urniku. V so
boto bodo občinski zdravniki spre
jemali od 16. do IS. ure, v nedeljo 
od 7. do 22. ure in v ponedeljek od 
7. do 14. ure.

Slovenska skupnost na Goriškem 
je objavila svoj volilni program za 
pokrajinske volitve. V uvodnem de
lu najprej pojasnjuje svoje osnovne 
politične smernice, ki temeljijo na 
načelih demokracije, političnega plu
ralizma, socialne pravičnosti in pro- 
tifašizma. Stranka, ki je nedavno 
tega dobila z ustanovnim kongresom 
v Devinu deželni značaj, vključuje 
v svojo načelno politiko boj za glo
balno zaščito slovenske narodnostne 
skupnosti v Italiji, uresničitev člena 
6 ustave in 3 deželnega statuta ter 
bo s tem v zvezi še posebej zahte
vala pravico do uporabe slovenske
ga jezijca v vseh javnih stikih, u- 
vedbo dvojezične toponomastike v 
vseh občinah in krajih, kjer živijo 
Slovenci, ovrednotenje slovenskega 
kulturnega poslanstva, izvajanje 
smernic manjšinske konference v Go
rici in mednarodne konference v 
Trstu, boj proti spreminjanju sloven
skega narodnostnega ozemlja, skrb 
pa bo posvetila šolstvu in avtono
miji krajevnih uprav.

V zvezi z gospodarskimi vprašanji 
se bo borila za pospeševanje obmej
ne trgovinske izmenjave ter za po
večanje kontingenta v videmskem 
sporazumu. Zavzemala se bo za u- 
reditev in razširitev proste cone ter 
dajanje podpor obrtnikom, trgovcem 
in malim industrijcem. Zahtevala bo 
spremembo regulacijskih načrtov v 
skladu z načeli komprenziorialne po
litike ter določitev primernih površin 
za industrijo in obrtništvo ob upošte
vanju in zaščiti narodnih in social
nih značilnosti slovenskega ozemlja 
in prebivalstva.

Stranka se bo zavzemala za druž
beno enakopravnost slovenskega de
lovnega človeka ter se bo borila 
proti njegovi gospodarski in socialni 
diskriminaciji. Posebej velja ome
niti zahtevo SS, da se za gradnjo 
ljudskih stanovanj uporabljajo grad
bene površine v mestnih središčih, 
ki — kakor vemo — so bile doslej 
nedotakljive ter predmet nenehnih 
grobih zasebnih špekulacij.

Na šolskem področju bo Slovenska 
skupnost zahtevala dograditev slo
venskih šolskih poslopij, preosnovo 
slovenske trgovske šole, poobčinje- 
nje otroških vrtcev ONAIRC, uredi
tev prevozov šolske mladine in od
piranje menz.

V nedeljo je imela Slovenska skup
nost v števerjanu volilni shod, na 
katerem je deželni svetovalec dr. 
Drago Štoka govoril o ugodnih od
mevih, ki jih je v strankah in or
ganizacijah imel združitveni kongres 
v Devinu, s katerim se je SS or
ganizirala na deželni ravni. Pokra
jinski kandidat Slovenske skupnosti 
Marjan Terpin je obrazložil pokra
jinski volilni program ter govoril 
o koristih, ki jih lahko prinese briš
ka gorska skupnost. Obžaloval je, 
da v volilnem okrožju za pokrajin
ske volitve Fara - števerjan ostale 
stranke, ki združujejo Slovence, ni
so postavile slovenskega kandidata. 
Shod je odprl župan Slavko Klanj
šček. V ponedeljek zvečer je mela 
SS svoje zborovanje v Katoliškem 
domu, na katerem so spregovorili 
predsednik stranke prof. Andrej Bra
tuž, pokrajinska svetovalka Marija 
Ferletič ter pokrajinska kandidata 
Marjan Terpin in Remo Devetak.

VOLILNA ZBOROVANJA
Lista občinske enotnosti v Sovod- 

njah vabi danes ob 21. uri na volilno

zborovanje v gostilni Devetak na 
Vrhu; jutri, v četrtek, 12. junija, ob 
21. uri v gostilni Ožbot v Rupi: v 
petek, 13. junija, ob 21. uri v go
stilni Pri Francetu v Sovodnjah.

Komunistična partija Italije priredi 
danes ob 20. uri v Podgori volilno 
zborovanje prof. Venka Devetaka in 
poslanca Lorenza Menichina; ob 18.30 
pri Muzeju Attems na Kornu zboro
vanje odv. Nerea Battella; v Nase
lju sv. Ane ob 19 uri zborovanje 
prof. Pirelle.

Socialistična stranka Italije — sek
cija Pevma - Oslavje priredi jutri, v 
četrtek, 12. junija, ob 21. uri, zbo
rovanje v gostilni «Pri Tildi» na 0- 
slavju. Govorili bodo Marjan Sošol, 
Štefan Bukovec in Marko Waltritsch.

Seja glavnega 
odbora CAFO

Člani glavnega odbora vodovodne
ga konzorcija za vzhodni del Fur
lanije (CAFO) so na zadnji seji o- 
cenili sedanje stanje osebja, ki je 
oklicalo dvodnevno stavko. Sindika
ti namreč trdijo, da CAFO ni izpol
nil vseh točk nove delovne pogod
be, poleg tega ni delavcem izplačal 
zaostanke plač iz leta 1973. Glavni 
odbor konzorcija je na svoji seji 
ugotovil, da je prva trditev iz trte 
izvita, medtem, kar se tiče izpla
čila zaostankov plač, obstajajo fi
nančne težave, ki so v tem trenut
ku nepremostljive.

Zadnje seje 
občinskega odbora

Občinski odbor v Gorici je na svo
ji seji v ponedeljek odobrU celo vr
sto sklepov, ki se nanašajo na šte
vilna javna dela. Odobrili so skoro 
več del kot v celem polletju prejš
njega leta. Šolsko telovadnico v koč
niku bodo odprli te dni, tik pred vo
litvami. Govor je bil o možnosti 
podražitve pitne vode, ker zahtevajo 
Jugoslovani, tako je povedal župan 
De Simone, podražitev cene. Češki 
zbor «Symposium musieum» iz Pra
ge bo spet pel v Gorici. Ministru 
za prevoze so pisali pismo, da bi na
mestili na goriškem letališču var
nostne naprave: zaradi pomanjkanja 
teh so namreč prepovedali pristaja
nje turističnih letal. Občinskim u-

službencem, ki gredo na prijateljsko 
srečanje z uslužbenci pobratenega 
mesta Celovec, so dali denarni pri
spevek, odobrili so izdatek za ne
katera popravila v šolskem poslopju 
slovenske šole v Ul. Randaccio, del 
stavbe v Ul. Ascoli 1 (kjer je bila 
nekoč pisarna SKGZ, SPZ in drugih 
slovenskih ustanov) pa bodo name
nih kulturnim potrebam. Govor je 
bil tudi o rabi šolskih avtobusov 
tudi med poletnim časom.

• Goriška prefektura je aprila in 
maja odvzela 18 vozniških dovo
ljenj 11 voznikom, ki so povzroči
li nesreče, pri katerih so osebe iz- 
bubile življenje ali so se hudo po
škodovale, 1 zaradi kršitve člena 
cestnega zakonika ter 3 ker se voz
niki niso javili na revizijski izpit.

Na zadnji seji Sindikata sloven
ske šole — tajništvo Gorica z dne 
5. t.m. je predsednik prof. Albin 
Sirk poročal o razpravi, ki je bila 
na zadnji seji deželne komisije za 
slovenske šole v Trstu. Predsednik 
Sirk je povedal, da je v zvezi z 
razpravo o zahtevi sindikata po do
kladi za uporabo drugega jezika de
želni skrbnik Giuliano Angioletti ob
ljubil svoje posredovanje, da bodo 
tej zahtevi ugodili. Ob upoštevanju 
te obljube je odbor sindikata skle
nil, da do meseca oktobra 1975 odlo
ži sindikalno akcijo za priznanje do
klade za uporabo drugega jezika, 
ki je bila napovedana na seji z dne 

,28. maja letos. Deželni skrbnik dr. 
iAngioletti je sindikatu zagotovil svo- 
ije posredovanje tudi v zvezi z vlo
go, ki jo je sindikat izročil letos 
podtajniku ministrstva za javno 
vzgojo.

Predsednik je nadalje seznanil od
bornike s pismom na ministrstvo za 
javno vzgojo, v katerem ponovno 
zahteva, da ministrstvo odgovori na

vlogo sindikata glede doklade za u- 
porabo drugega jezika .

Pedagoški tečaj 
v Podboneseu

Vzgojno zadružno društvo priredi 
od 26. do 30. avgusta v Podboneseu 
pedagoški tečaj za učitelje in pro
fesorje nižjih srednjih šol. šolniki, 
ki jih ta tečaj zanima, naj se za 
podrobnejša pojasnila obrnejo do Ri- 
nalda Rizzija (Ul. S. Vito 45, Ron- 
ke, tel. 77-445) ali do Grazie lacullo 
(Ul. B. Pavia 29, Gorica, tel. 81-639).

Razstave
V umetnostni galeriji Pro Loco na 

Verdijevem korzu bo od 16. do 30. 
junija razstavljal kipar Vazzoler. 
Odprtje razstave bo v ponedeljek, 
16. t.m., ob 17.30.

.... .................................................................................................................................. .

ŽIVAHNA IN DOBRO OBISKANA SKUPŠČINA TRGOVCEV

Trgovci odločno nasprotujejo hipermarketu 
ki ga hoče občinska komisija odpreti v Gradišču

Površina prodajnega prostora na Goriškem je se sedaj v odnosu na prebi
valstvo večja kot v Zahodni Nemčiji, ki je na prvem mestu v Evropi

Goriški trgovci zbrani na splošni 
skupščini v ponedeljek v Gradišču 
obsojajo dovoljenje, ki ga je ob
činska komisija v Gradišču izstavi
la mednacionalni družbi, da lahko 
v tem kraju gradi svoj hipermar
ket, ter izražajo pripravljenost na 
odločen boj proti tej odločitvi, da 
bi zavarovali gospe iarstvo v ob
mejnem področju. Resolucijo so spre
jeli na podlagi poročila predsednika 
zveze trgovcev kom. Barnabe in 
tajnika dr. Scarana ter pozdravnih 
nagovorih predsednika tržaških tr
govcev Pianija, predstavnika za
družništva Poletta in zavarovalnega 
agenta Cravicha. Na zborovanju so 
bile prisotne tudi delegacije trgov
cev iz Trsta in Vidma.

Predsednik Barnaba je v oceni 
gospodarskega položaja naše pokra
jine najprej omenil vpliv inflacije 
ter zmanjšanja potrošnje, potem pa 
je navedel zanimiv podatek, po ka
terem je nadrobna trgovina prepre-

MLADINSKI KROŽEK GORICA

priredi danes ob 20.30 na svojem sedežu 
togorski cesti 84 (Slovenski dijaški dom) 
mizo o

na Sve- 
okroglo

POMENU VOLILNE PRAVICE
18-LETNIKOV

Uvodno poročilo bosta imela
prof. IVAN BRATINA (KPI) 

in prof. ŠTEFAN BUKOVEC (PSI)

kandidata na pokrajinskih volitvah.
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GLASBENO ŽIVLJENJE SE JE RAZŽIVELO

Gojenci Glasbene šole v Gorici 
nastopili na zaključni akademiji
Največje odobravanje žel godalni orkester, ki ga je vodil prof. Silvan Križmančič 
Plodovito sodelovanje med glasbenimi šolami iz Gorice, Nabrežine in Nove Gorice

Glasbena šola v Gorici je konec 
prejšnjega tedna pripravila v pro
svetni dvorani na Verdijevem korzu 
zaključno glasbeno akademijo. V i- 
menu prirediteljev je prisotne po
zdravila Patrizia Terčič, ki je obe
nem tudi napovedovala celoten 
spored.

V prvem delu sporeda so nasto
pili gojenci nižjih razredov. Najprej 
smo slišali trio, ki ga sestavljajo 
Boris Mermolja (flavta), Katja Bav
con (violina) in Mitja Bavcon (vio
lončelo). Zaigrali so Mozartovo A- 
becedo. Čeprav izvajalci obiskujejo 
le prve razrede, so na tem nastopu 
pokazali uigranost in veselje do 
skupne igre. Spored se je nadalje
val z nastopom Sandre Marvin (kla
vir), ki je zaigrala Pavčičevo «Kdo 
rojen prihodnih», ter Sonje Nanut 
(klavir), ki se nam je predstavila 
s Schumanovo «Veseli kmet». H, 
Sara je na klavirju zaigrala M, 
Tomca «Lahkih nog naokrog», Bar
bara Rustja (klavir) pa se je_ pred
stavila s Pavčičevo «Moj očka i- 
ma». Vse gojenke so pokazale do
bro pripravljenost in precejšnjo go
tovost, še posebno Sonja Nanut.

Sledil je duo Bavcon Katja (violina), 
Tabaj Katarina (klavir). Izvajali sta 
J. E. Newella «Romantična slika» 
in Hengerja «Dežna kapljica». Po
sebno druga skladba je izzvenela 
čisto, sproščeno, tekoče. Tudi skup
na igra je bila dobra, le včasih je 
bil klavir preglasen. Lutman Sonja 
(klavir) je zaigrala Majkaparovo 
«Pri kovaču» in Girlittijevo «Sa
njarjenje». Mlada pianistka se je 
vsekakor dobro odrezala. Rupil Ru
di (klavir) je zaigral Bartokovo 
«Napitnica». Skladba je bila poda
na tehnično zadovoljivo, a izvajal

sko je bila malo preveč mrtva. Ne 
moremo pa zahtevati od mladih iz
vajalcev kakšnih posebnih interpre
tativnih zmožnosti. Edini harmoni
kar, ki je nastopil, Adrijan Rucchi- 
ni, je zaigral Avsenikovo «Na fe
stivalu» in Grockov «Čardaš». Ruc- 
chini je pokazal, da obvlada že pre
cej dobro harmoniko, le še malo go
tovosti mu manjka. Tabaj Katarina 
(klavir) je s prvim stavkom Cie- 
mentijeve sonatine v D-duru povsem 
zadovoljila, le dinamično bi sklad
ba morala biti malo bolj razčlenje
na. Mussorgskega «Solza» v izvedbi 
Cingerli Dorelle (klavir) je bila mor
da najboljša izvedba, poleg zaključ
ne točke, tega večera. Cingerli je 
skladbo zaigrala zelo dobro, čisto, 
neprisiljeno, kar ji lahko štejemo 
v čast, če pomislimo, da skladba 
sama zahteva v svoji dinamični čr
ti same pp in ppp, in je zato iz 
interpretativnega vidika toliko bolj 
težka.

Zavadlav Erika (klavir) je s Tu- 
rinijevo skladbo «Ples» pokazala do
bro klavirsko tehniko, dinamika je 
bila včasih premalo izrazita. Sledil 
je violinist Černič Rudi, ki je ob 
spremljavi prof. Helene Plesničar 
izvajal Handlov «Allegro». Tehnično 
zelo dobro izvedena skladba je iz
zvenela malo preveč enolično. Ruc- 
chini Ada (klavir) je izvedla Schu
bertova valčka št. 11 in št. 14. Iz
vedba je bila zadovoljiva. Glierovo 
«Pastoralo» je zaigrala Mažgon Ma
nuela (klavir). Izvedba je bila do
bra, premalo izpiljena v dinamiki, 
Mažgonova sama se je zdela pre
malo sproščena pri klavirju. «3 ple
se» Bele Bartoka je podal Brumat 
Liviano (klavir). Pohvale vredna je 
Brumatova prizadevnost, da bi 
skladbo čimbolje izvedel, saj je Bar

tok le preveč tehnično, predvsem 
pa interpretativno zahteven za I. 
razred nižje srednje šole. Zadnja 
točka je predstavljala pravo pre
senečenje. Godalni orkester, ki ga 
sestavljajo gojenci Glasbenih šol 
iz Gorice, Nabrežine in Nove Gori
ce (pri klavirju je bila prof. Hele
na Plesničar), je izvajal Vivaldijev 
«Concerto za violino in orkester 
d’archi» v stavkih allegro assai - 
largo cantabile - allegro.

Ko je Vivaldi postai «maestro de 
concerti» v «Pio Ospedale della 
Pietà» v Benetkah, ki je spremljal 
sirote in najdenke, je začel zanje 
pisati koncerte, ki naj bi služili pre
težno v didaktične namene. So pa 
te skladbe prave mojstrovine. Eno 
teh skladb smo slišali v petek zve
čer. Splošen vtis o izvajanju nove 
skupine je povsem pozitiven. Poseb
no solist, Matej Venier iz Nove Go
rice, se je izkazal kot zelo dober 
poustvarjalec. Podajal je razne stav
ke z neverjetno gotovostjo in tudi 
z dobršno mero doživetosti. Orke
ster je pravilno sledil solistu, ni
koli ni bil preglasen. Navdušenje 
prisotnih ob zaključku koncerta je 
bilo tolikšno, da je orkester moral 
ponoviti še enkrat zadnji allegro. 
Pri vsem tem gre največje prizna
nje prof. Silvanu Križmančiču, ki 
je s tem novim orkestrom dokazal, 
da Glasbena matica ni več samo 
šola, ampak tudi živ organizem, ki 
aktivno deluje v glasbenem in kul
turnem življenju zamejskih Sloven
cev. Začelo pa se je s tem tudi 
novo obdobje sodelovanja med go- 
riško in tržaško Glasbeno šolo ter 
šolami v matični domovini, sodelo
vanje, ki ga nikakor ne moremo pre
zreti.

B. N.

čila zvišanje cen potrošnega blaga, 
čeprav so se na debelo povečale za 
dvakrat. Barnaba je dejal, da so iz 
trte izvite obsodbe krajevnih upra
viteljev na račun distribucijskega 
omrežja, čeprav v Posočju dosega 
indeks velike razsežnosti, ki pre
sega najvišja evropska poprečja. 
Veliki magazini, magazini, ki pro
dajajo po enotni ceni, ter samopo
strežne trgovine z nad 400 kvadrat
nimi metri prodajne površine meri
jo v naši pokrajini 10.805 kv. me
trov, oziroma 77 metrov na tisoč 
prebivalcev ter petkrat presegajo 
vsedržavno poprečje (15 prebivalcev 
na 1.000 metrov) in dvakrat in pol 
poprečje Milana (30 prebivalcev na
1.000 kv. metrov). Hkrati je goriško 
poprečje višje od poprečja v Zahod
ni Nemčiji, kjer je najvišje v Evropi 
in doseže 66 prebivalcev na 1.000 
kv. metrov prodajne površine. Bar
naba je nadalje dodal poslovanje 32 
samopostrežnih trgovin v naši po
krajini, nabavne zadruge trgovcev 
na drobno ter druge oblike zadruž
nega delovanja.

Barnaba je svoja izvajanja za
ključil z ugotovitvijo, da zveza tr
govcev ne nasprotuje odpiranju ve
likih distribucijskih hiš, zahteva pa, 
da jih odslej dalje ne odpirajo več, 
če hočemo, da bo trgovina oprav
ljala svojo družbeno in javno vlogo. 
Sicer se bo zgodilo, da si velika 
in mala trgovska podjetja ne bo
do mogla v podjetniškem duhu več 
enakopravno konkurirati.

Tajnik zveze trgovcev Scarano pa 
je vprašanje osvetlil s pravnega in 
gospodarskega stališča ter je rekel, 
da je odločitev občinske komisije 
nezakonita ter v nasprotju z dolo
čili, ki urejujejo to področje. Do
dal je, da po Evropi in tudi po Ita
liji hipermerkati ne zavzemajo nad
5.000 kv. metrov prodajne površine, 
čeprav so locirani v gosto naselje
nih mestih. V primeru, da bi odprli 
hipermarket v Gradišču, ki bi se 
razprostiral na površini 16.000 kv. 
metrih, bi ta kolos pobral 60 od
stotkov sredstev, ki jih troši prebi
valstvo goriške pokrajine. Scarano 
je povedal, da se s trgovino ukvar
ja 9.000 lastnikov trgovin z družin
skimi člani, ki zaposlujejo 3.586 u- 
službencev, ter je izrazil vero v 
upravitelje, ki sicer niso vsi istega 
mnenja, vendar bi morali uvelja
viti spoštovanje zakona in načrto
vanje ter z dobrim upravljanjem re
šiti ustanove, ki so v nevarnosti.

tizanske borce v svojih ambulantah 
in bil tudi sam partizan, je Vida 
Marušičeva z ilegalnim imenom E- 
va, skrbela za zbiranje zdravstve
nega materiala in za organizacijo 
partizanske zdravstvene službe. Po
stala je predsednica Rdečega križa 
za Srednjeprimorski okraj. Po osvo
boditvi je bila med tistimi, ki so 
se aktivno zavzemali za priključi
tev k Jugoslaviji. Pred desetimi le
ti, maja 1965, ji je umrl mož, ki je 
vsa povojna leta zavzemal važne 
funkcije v zdravstvenih organiza
cijah na Primorskem.

Umrla je v 67. letu starosti. V 
narodnem duhu je vzgojila svoje si
nove, ki zavzemajo danes važna 
mesta v novogoriškem življenju: To
maž je odvetnik in je bil dolga le
ta občinski odbornik, Branko je rav
natelj Goriškega muzeja v Krom
berku in je dolgoletni sodelavec na
šega lista, Ivan pa je danes stro
kovni sodelavec na kmetijski fakul
teti v Ljubljani. Njim in njihovim 
družinam gre iskreno sožalje naše
ga lista.

Nesreča dveh delavcev
V goriško bolnišnico so včeraj 

zjutraj sprejeli dva delavca, ki sta 
se ponesrečila na delu v Ul. Car
ducci. Gre za 40-letnega Dina Or- 
bonija iz Ul. Scaramuzza 2 ter za 
25-letnega Maria Forchiassina iz Ul. 
Rialto 29. V jutranjih urah sta de
lala v podružnici Goriške hranilnice 
v Ul. Carducci, ko sta se z vrelo 
vodo opekla po obrazu in rokah. V 
bolnišnici se bosta zdravila en mesec.

V Solkanu so pokopali 
Vido Marušičevo

V Solkanu so v ponedeljek poko
pali Vido Marušičevo. Pokojnica je 
bila vdova po znanem zdravniku 
dr. Francu Marušiču, ki je umrl 
pred desetimi leti. Pogreba se je 
udeležilo zelo veliko ljudi iz Solka
na, Nove Gorice in Gorice, saj je 
Marušičeva družina zelo znana. Ko
morni zbor iz Nove Gorice je po
kojnici zapel žalostinke na dvorišču 
domače hiše ob glavni ulici v Sol
kanu in nato še na domačem po
kopališču, pred odprtim grobom pa 
je lik pokojnice orisal Tomaž Pavšič.

Vida Marušičeva, Mejačeva iz 
Komende pri Kamniku, se je leta 
1913 poročila v Solkan in prišla v 
Marušičevo domačijo. Z možem 
Francetom, znanim zdravnikom, l ' 
je do leta 1937 delal v Solkanu, na
to pa na Travniku v Gorici do leta 
1947, ko je odšel v osvobojeno do
movino, je bila v vrstah tistih lju
di, ki so se zavzemali za osvobodi
tev Primorske. Med narodnoosvobo
dilno borbo, ko je mož zdravil par-

Gorica
VERDI 17.15—22.00 «Alla mia cara 

mamma nel giorno del suo com
pleanno». P. Villaggio in E. Giorgi, 
barvni film, mladini pod 18. letom 
prepovedan.

CORSO 17.06-22.00 «Dài papà, sei 
una forza!». B. Krane in B. Rush. 
Barvni film.

MODERNISSIMO 17.30-22.00 «Tre a- 
mici. le mogli... e affettuosamente 
le altre». Y. Montand, M. Piccoli 
in S. Reggiani, barvni film.

CENTRALE 17.00-21.30 «Godvilla con
tro i robot». M. Daimon in K. Ao- 
yama. Barvni film.

VITTORIA 17.00—22.00 «Gli strani a- 
mori di quelle signore». R. BieT- 
man in S. Telur. Barvni film. Mla
dini pod 18. letom prepovedano.

Tržič
EXCELSIOR 16.00—22.00 «Codice d’a

more orientale». Barvni film.
PRINCIPE 18.00-22.00 «Dov’è finita 

la settima compagnia?». Barvni film.

Aora Gorica
SOČA «Pomladni veter», slovenski 

barvni film ob 18.30 in 20.30.
SVOBODA «Nepoznani zaščitnik», a- 

meriški barvni film ob 18.30 in 
20.30.

DESKLE «Od Ardenov do pekla», ita- 
lijansko-francoski barvni film ob 
20.00.

Včeraj-danes
Iz goriškega matičnega urada
ROJSTVA: Martina Kovic, Paolo 

Cantarutti, Sandro Kusterle, Simone 
Scarton, Marco Tesoratti, Maila Ga- 
lazzo.

SMRTI: 70-letna gospodinja Cele
stina Battistutta por. Cumin, 55-letni 
mehanik Aristeo Cobelli, 76-letni upo
kojenec Valeno Valerio.

OKLICI: gospodinja Loredana Leo
pardi in študent Franco Meneghel, 
uradnica Maria Cifani in šofer Sal
vatore Capri, profesorica Maddalena 
Maini in univerzitetni študent Renato 
Pascoletti, gospodinja Dorotea Prodan 
in mehanik Vincenzo Masto, nataka
rica Rita Braidot in kuhar Gaetano 
Reale, Claudia Chiastra in zdravnik 
Paolo Grusovin, delavka Marisa Beac- 
co in uradnik Mauro Beacco.

POROKE: uradnica Adriana Manci
ni in geometer Sergio Zamar, delav
ka Liala Bon in mestni redar Sta
nislav Figelj, profesorica Maura Tur- 
ra in uradnik Marco Zampar, urad
nica Ornella Gullin in uradnik Gino 
Speranza.

DEŽURNA LEKARNA V GORICI
Danes ves dan in ponoči je v Go

rici dežurna lekarna Pontoni e Bassi, 
Kaštel 52, tel. 83-349.

DEŽURNA LEKARNA V TRŽIČO
Danes ves dan in ponoči ie v Tr

žiču dežurna lekarna Rismondo, Uli
ca loti, (el. 72-701.
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V tej strokovni rubriki naš pravni svetovalec, goriški 
odvetnik dr. Heter Sanzin, seznanja čitateije z vsakdanjo proble
matiko pravnega značaja, tako z lastnimi sestavki, kot t odgovori 
na vprašanja, ki jih lahko čitatelji naslovijo na uredništvo v 
Trstu (Ul. Monteechi 6) in v Gorici (Ui. 24. Maggio 1} ali na pi
sarno dr. Sanzina v Gorici (Ul. Duca d'Aosta 42).

KAZNIVA DEJANJA 
PRI VOLITVAH

PBOEBM SPI ZB BSČOB BBra BUBÒZMB

Za popolno spoštovanje pravic 
prebivalstva slov. narodnosti

Reševanje gospodarskih vprašanj in varstvo okolja - Konzulte in 
okrajna združenja - Protiiašizem - Kulturni in športni objekti

Zakoni, ki urejujejo in določajo 
potek volitev, imajo namen zago
toviti svobodno in enakopravno iz
ražanje ljudske volje. Kršitelji so 
kaznovani s strogo zaporno in de
narno kaznijo.

V naših krajih pride sicer pored
koma do pregona zaradi prestopkov 
v zvezi z volitvami, vendar mislim, 
da bo čitateije zanimalo vedeti, 
kakšni so prestopki in njih posle
dice.

1. Kdor sestavlja izmišljene vo
lilne sezname oziroma poneveri, 
uniči ali zamenja volilnice, je ob
sojen na zaporno kazen do 6 let; 
enako kazen dobi kdor se poslu
žuje vede poneverjenih aktov. Če 
izvrši gornje prekrške član volil
nega urada (na primer skrutina- 
tor), je predvidena kazen od 2 do 
8 let zapora.

2. Posebno natančno je določen 
potek predvolilne kampanje. Pred
videna zaporna kazen do 1 leta in 
denarna globa od 400.000 lir do 4 
milijonov je določena za tiste, ki 
bi odnašali, trgali in uničevali vo
lilne plakate in podobni propagand-

Vpr.: «Imam 71 let in sem vdo
va od leta 1967. Še vedno sem vpi
sana in plačujem kmečke prispev
ke, da bom lahko dobila starost
no pokojnino. Zdaj sem zavarova
na že 12 let in mi manjkajo to
rej še tri leta do petnajstih let. 
Bom morala čakati še dolga tri 
leta, da dobim svojo pokojnino? — 
V vednost navajam, da prejemam 
le minimalno pokojnino po možu.

S. M.»
Ko sem prebral to pismo, moram 

priznati, da skoraj nisem mogel 
verjeti svojim očem: je namreč 
človeško, da vsakdo ščiti svoje last
ne interese in skuša izboljšati svoj 
položaj tudi tedaj, ko ne zadošča 
v celoti vsem potrebnim pogojem. 
Toda primeri, da bi nekdo iz ne
vednosti prizadejal samemu sebi 
kar naprej veliko škodo, so res 
edinstveni. S tem nočem ironizi
rati na račun preproste ženice, ki 
se ni zavedala svojih socialnih pra
vic, ker je ta primer res žalosten 
in se mi naša bralka resnično smi
li za vse tiste finančne ugodnosti, 
ki si jih je doslej nerodno zapra
vila.

Pa preidimo k stvari: res je, da 
zakon zahteva 15 let zavarovalne 
dobe za priznanje starostne pokoj

ni material; enako so kaznovani 
tisti, ki bi skušali onemogočiti po
stavljanje plakatov, transparentov, 
letakov in podobno.

3. Zakon določa in obvezuje po
stavitev plakatov in podobnih sred
stev izključno v za to nalašč do
ločene prostore: kršitelji so kazno
vani s priporom do 6 mesecev in z 
globo do 4 milijonov lir.

4. Dan pred volitvami se neha 
vsaka propagandna dejavnost. Ni 
dovoljeno imeti zborovanj in niti 
postavljati ali obnavljati plakatov, 
letakov in podobno; na dan volitev 
ni dovoljena nikakršna (niti osebna in 
ustna) volilna propaganda v bližini 
do 200 metrov od volilnega sedeža. 
Za kršitelje je predvidena kazen 
do 3 mesecev pripora ali globa do 
80.000 lir.

5. Posebno strogo se preganjajo 
tisti, ki «podkupujejo» volivce z 
denarjem in raznim blagom. V ne
katerih krajih države, posebno na 
Jugu, kjer je vladala velika rev
ščina in zaostalost, so razni mo
gotci in špekulanti in tudi mafija, 
razdeljevali med ljudi riž, sladkor.

nine, vendar ne gre pozabiti, da 
je starostna meja, ko dozori pra
vica do starostne pokojnine, za žen
sko zavarovanko, ,pri posebnem, 
kmečkem upravljanju določena na 
60 let. Vendar se lahko zgodi, da 
ob 60. letu starosti (za moške, pri 
65. letu) kmečka zavarovanka ne 
more še uveljaviti predpisanih 15 
let zavarovalne dobe. Za čimprejš
njo zagotovitev neposredne pokoj
nine v tem primeru obstajata dve 
možnosti: če manjka le kak me
sec ali kako leto, da doseže «quo
rum», se splača počakati in nato 
nemudoma vložiti zadevno prošnjo 
za starostno kmečko nokojnino. V 
nasprotnem primeru, kar je sko
raj priporočljivo, pa lahko zavaro
vanec vloži prošnjo za invalidsko 
pokojnino, če ima vsaj 5 let pla
čanih prispevkov. Kar se tiče zdrav
stvenega stanja je sedaj novi za
kon sicer poostril na dve tretji
ni zmanjšanje zmožnosti do zasluž
ka v svojih običajnih dejavnostih, 
vendar vneto zagovarjam načelo, 
da je kmečko delo bolj utrudlji
vo kot katerakoli druga dejavnost 
in izčrpa človeka do mozga, tako 
da ni pri 65. letu (moški) oz. 
pri 60. letu starosti (ženska) več 
sposoben za kmečko dejavnost in

špagete, oblačila, obutve itd., vse 
za obljubo in obvezo oddajanja 
glasu določeni listi ali kandidatu. 
Razumljivo, da je za tako nizkot
na dejanja predvidena izredno hu
da kazen, ki znaša od 3 do 5 let 
zapora in globo od 20 do 80 mi
lijonov lir.

5. Ne sme se motivi volilno zbo
rovanje. Kršitelji so kaznovani z 
zaporom do 3 in celo v nekaterih pri
merih do 5 let, če je kršitelj javni 
funkcionar (orožnik, policist).

7. Volivcem je treba pravočasno 
dostaviti volilno potrdilo. Povelj
niki vojaških oddelkov, župani, ob
činski tajniki in raznašalci, ki bi 
prekršili to določbo, so obsojeni 
na pripor do 6 mesecev in na globo 
od 120 do 400 tisoč lir.

8. Vsakršna fizična ali moralna u- 
poraba sile ali drugačen pritisk na 
volivce se kaznuje z zaporom od 1 
do 5 let in z globo od 120 do 800 ti
soč lir. če v tem prekršku sode
luje več kot 10 ljudi ali tudi samo 
več kot 5 v primeru uporabe orož
ja, je predvidena kazen od 3 do 15 
let zapora in globa do 2 milijona lir.

9. Kdor bi se prijavil na volišče 
pod drugim imenom, ali bi glaso
val v več voliščih, je podvržen kaz
ni od 4 do 5 let zapora in od 4 do 
20 milijonov lir globe.

Razni drugi zakoni, ki urejujejo 
potek političnih in upravnih voli
tev, predvidevajo še celo vrsto kaz
ni za vsakovrstne prekrške, ki jih 
ni mogoče tu v podrobnosti našte
vati.

Pripomniti je, da so vse kazni 
izredno hude, kot je razvidno iz 
gornjih primerov, in mislim, da je 
tako tudi prav, zaradi izrednega po
mena, ki ga imajo volitve v današ
nji družbi.

ima torej vso pravico, da zahteva 
invalidsko kmečko pokojnino.

V našem primeru svetujem naši 
bralki, da še v tem mesecu pred
loži na zavarovalni zavod prošnjo 
za invalidsko pokojnino, tako da 
bo prejemala pokojnino od 1. ju
lija dalje, ko bodo že minimalni 
pokojninski zneski kmečkih pokoj
nin izenačeni z minimalnimi pokoj
ninami podrejenih delavcev.

Za zaključek naj izrazim še e- 
no misel, ki je namenjena širšemu 
krogu naših bralcev: če imate kak 
problem, kak dvom v zvezi s so
cialnim skrbstvom, obrnite se brez 
kompleksov pravočasno do patro
nata, čeprav vem, da je predvsem 
ktpečko prebivalstvo včasih zelo 
obzirno in zelo nerado hodi po u- 
radih, vendar tako pride žal do po
dobnih primerov.

POVRAČILO STROŠKOV
TRGOVSKIM ZAVAROVANCEM
Zavarovance pri posebnem tr

govskem upravljanju obveščamo, da 
je pokrajinska trgovska bolniška 
blagajna uvedla s 1. junijem 1975 
nov sistem vračanja stroškov v zve
zi s posredno zdravstveno oskrbo. 
Doslej je tržaška hranilnica poši
ljala obvestilo na dom, da lahko 
zavarovanci dvignejo določeno vso
to denarja, odslej pa bo pošiljala 
domov kar čeke. Poleg čeka bo 
priložen tudi poseben odrezek, na 
katerem bo označenih nekaj sploš
nih. podatkov v zvezi z zadevnim 
spfsom. Vsaka zdravstvena daja
tev bo označena s posebno krati
co, poleg imena koristnika pa bo 
naveden tudi mesec, v katerem je 
bila odobrena posamezna pratika. 
Skupni znesek čeka bo lahko za
jemal tudi več aktov posredne 
oskrbe, ki so iste vrste in so jih 
odobrili v istem mesecu.

V uvodu k svojemu volilnemu 
programu za občinske volitve v 
Devinu - Nabrežini, KPI najprej 
ugotavlja, da reakcionarne in im
perialistične sile v svetu doživ
ljajo zadnje čase hude poraze in 
da naša dežela, ki proslavlja 30. 
obletnico osvoboditve, doživlja tu
di hudo gospodarsko krizo in o- 
zračje napetosti, ki ga ustvarja
jo prevratniški poskusi z jasnim 
fašističnim pečatom. Nato je go
vor o odgovornosti krščanske de
mokracije in njenih zaveznikov za 
krizo, ki jo doživlja Italija, ko je 
sto tisoč delavcev že v dopolnil
ni blagajni in ko morajo delovni 
ljudje prenašati največje žrtve za
radi naraščanja cen in davčnih ob
veznosti. ki prizadevajo izključno 
dohodke odvisnih delavcev.

Nato se uvod nadaljuje: «V De
vinu - Nabrežini vodijo Krščan
sko demokracijo pristaši Fanfa- 
nijeve struje, tako da je centri- 
stična politična usmerjenost očit
no prišla do izraza tudi v občini. 
KD je nasilno prisilila svoje šib
ke zaveznike k točnim pogojem, 
ki so skozi vso mandatno dobo 
težili na upravo ter za dolgo do
bo onemogočili njeno delovanje za
radi notranjih sporov. Gotovo so 
težke tudi odgovornosti Slovenske 
skupnosti ter tovarišev socialistov, 
dokler so bili sestavni del leve 
sredine, poleg socialdemokratov. 
Levi sredini ni uspelo rešiti pro
blemov, ki so na dlani, s tem pa 
se je kot politična formula izkaza
la za preživelo. Bivša uprava se 
je ravnala po smernicah, ki prav 
gotovo niso pozitivne: omalovaže
vala je prebivalstvo, ki ga ni ni
koli vprašala za mnenje, niti v 
zvezi z najvažnejšimi vprašanji; 
priča smo bili klientelizmu pri 
sprejemanju na delo, močno je 
prišla do izraza neodločnost pri 
špekulacijah, zaradi katerih je na
ravno okolje marsikje utrpelo ve
liko škodo; vsa mandatna doba je 
potekala v znamenju zaprtosti do 
opozicije . . .»

Temu uvodu sledi program, ki 
predvideva :

PROTIFAŠIZEM
Odkritja skladišč orožja, škva- 

dristične vaje in izzivanje v jav
nih lokalih, dokazujejo, da je De
vin - Nabrežina področje, na ka
terem se krajevni neofašizem sku
ša uveljaviti; težke rane, ki jih 
je v preteklosti nacifašizem zadal 
slovenskemu prebivalstvu in ita
lijanskim demokratom, ne dovo
lijo popuščanja. Uprava bo mora
la svojo antifašistično akcijo izpe
ljati na dosleden način in bo po
sebno med mladino razvijala proti
fašističnega duha. Glavno sredstvo 
za preprečevanje fašističnega u- 
veljavljanja pa je resno reševa
nje problemov, ki se postavljajo.

Glede vprašanja odnosov med 
Italijani in Slovenci program pred
videva naslednje: občinska uprava 
bo morala odločneje voditi akcijo 
za dosego popolnega spoštovanja 
pravic prebivalstva slovenske na
rodnosti; uprava sama bo mora
la ustvariti ozračje sodelovanja 
med prebivalstvom slovenske in i- 
talijanske narodnosti, ne da bi pri 
tem1 to nalogo poverjala posamez
nim političnim silam, posebno po
zornost je treba v zvezi s tem 
posvetiti pobudam, ki naj združu
jejo mladino vse občine.

Vlogo krajevne ustanove vidi 
program KPI tudi v naslednjem: 
uprava ima dolžnost obveščati pre
bivalstvo o vseh zamudah in ne
izpolnjenih obveznostih, za katere 
nosita krivdo osrednja in deželna 
uprava.

KONZULTE
IN OKRAJNA ZDRUŽENJA
Neobhodno potrebno je, da ljud

je aktivno sodelujejo v javnem 
življenju in s tem dajejo svoj de
lež. Nepojmljivo je, da prebival
stvo ni seznanjeno z važnimi vpra
šanji, kot so regulacijski načrt, 
proračun, šola s celodnevnim po
ukom. Potrebno je torej, da se po 
vaseh ustanovijo konzulte ali kra
jevni odbori, ki naj bodo sestav
ljeni iz izvoljenih državljanov.

Gospodarska vprašanja v občini 
se tičejo prvenstveno turizma in 
kmetijstva, pa tudi industrije. Pro
gram govori o vprašanju delov
nih mest in o položaju štivanske 
papirnice. Glede turizma je reče
no, da se področje mora opremi
ti s turističnimi strukturami, ki 
naj bi stimulirale socialni turizem 
in bi ne izključile domačega pre
bivalstva. Treba je prepovedati 
gradnjo hotelskih objektov v sti
lu «residence», ki uničujejo jav
no imovino zelenja in obmorskih 
predelov, hkrati pa ne dajejo no
vih delovnih mest.

Kmetovalcem je treba zagotoviti 
možnost svobodnega obdelovanja, 
ki ga bo treba koordinirati v o- 
kviru gorske skupnosti z zavrača
njem težkih omejitev, ki jih pred
videva zakon o kraških rezerva
tih. Uprava bo morala pospeševa
ti zadružne oblike, okrepiti vino
gradništvo, vrtnarstvo in cvetli
čarstvo. Čedalje nujnejše postaja 
vprašanje vode, ki ga je treba re
šiti s tem, da se namestijo tudi 
površinske namakalne naprave. 
Na vsak način pa je treba pod
pirati pobude kot sta kraška mle
karna in zadružni hlev.

Program govori nato obširneje 
o varstvu okolja ter o gradnji ljud
skih stanovanj. Končno je še go
vor o šolstvu, kjer je med dru
gim rečeno:

Tako je treba zaključiti z grad
njo šolskih objektov, ki so že o- 
dobreni ali v gradnji, razširiti je 
treba srednjo šolo v Nabrežini. O- 
krepiti je nadalje treba izkušnje 
celodnevnega šolskega pouka. Ko

munisti menijo, da je potrebno, 
da občinska uprava vzpostavi so
delovanje z novimi šolskimi orga
nizmi, predvsem zaradi vloge, ki 
jo krajevna skupnost mora imeti 
v šoli.

Potem ko govori o rešitvi pre
voznih problemov in poudarja, da 
bi bilo treba poskrbeti za brez
plačno prevažanje delavcev in štu
dentov, obravnava program tudi 
zdravstvo, glede česar med dru
gim pravi: Glavna skrb občinske 
uprave mora potekati v smeri 
zdravstvenega konzorcija. Kar se 
tiče vmesnih rešitev, je potrebno 
zagotoviti vsaki šoli minimalno o- 
skrbo z namestitvijo stalnih zdrav
stvenih asistentk, poleg tega pa 
zajamčiti redne preglede splošne
ga zdravnika in specialistov. E- 
nako je treba ravnati na področ
ju medicine dela za delavce v 
kamnolomih in v štivanski papir
nici, treba je zagotoviti prebival
stvu možnost, da se poslužuje 
zdravniških ambulant, v katerih 
naj se uredi stalna bolničarska 
služba za hitro pomoč.

Nato je še govor o vzdrževanju 
cestnega omrežja v občini, o a- 
sfaltiranju ceste med Vižovljami 
in šempolajem ter Slivnim in 
Prečnikom.

Program v svojem zaključku go
vori še o kulturnih in športnih 
objektih. Glede tega med drugim 
pravi: Takoj je treba uresničiti 
načrt kulturnega doma v središču 
Nabrežine. Občina mora poleg te
ga razpolagati s knjižnico z raz
nimi sekcijami (Devin, Sesljan, 
Šempolaj). V drugačnem primeru 
bi prišla v poštev tudi potujoča 
knjižnica. V vsaki vasi bo treba 
ustanoviti shajališče, ki naj služi 
mladini za srečanja in rekreacijo. 
Delovanje komunistov je bilo v 
pretekli dobi usmerjeno k ustano
vitvi treh športnih centrov: v Vi- 
žovljah, Mavhinjah in v Šempo- 
laju. Glede centrov, ki že obsta
jajo in tistih, ki so v načrtu, se 
bo morala uprava zavzeti, da ne 
postanejo monopol športnih dru
štev ali zasebnikov, pač pa da 
so vsem na razpolago.
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ZAKLJUČNA PRIREDITEV 
NA ŠOLI «FRAN LEVSTIK»

Letos je za nami že druga 
faza celodnevne šole. Profesorji 
in dijaki so izpolnjevali pouda
rjeno vzgojno nalogo in jo razvili 
v mozaik vrednot. Uresničevanje 
takšne šole smo videli v sobot
nem nastopu. Spored prireditve 
je nastajal v naslednjem vrstnem 
redu:

Nagovor učenke 3. razreda Nade 
Milič in za njim nastop harmoni
karjev pod vodstvom učiteljice 
Mirne Cerovac. Bruno Pegan. Sa
bina Fabjan, Edi Košuta. Viviana 
Danieli, Katja Starc, David Me
telko, Andrej Blazon in Marko 
Piščanc so zaigrali venček narodnih 
pesmi. Sledil je prizor «Na Se
vernem tečaju», ki je ustvarjal 
napetost zaradi smeha in solza 
hkrati in v katerem sta sodelo
vala Silva Perčič in Peter Savi 
iz II. razreda. Kot tretja točka je 
bil plastični vložek Mateja Bora 
«Črni možje». Recitirali so Bruna 
Ciani, Viviana Danieli, Beti Pra- 
šelj ter Katja in Emanuela Starc. 
Četrta točka programa je bila 
farsa z naslovom «Oljke». Farsa 
prikazuje sličice iz kmečkega živ
ljenja, gostobesednost in dolgo-

veznost med možem; in ženo, ki 
se prepirata o bodočem pridelku 
oljk. Tu smo lahko videli, kako 
se otrok lahko pokaže bolj odras
lega od odraslega človeka. V tej 
sličici so igrali Jožko Milič. Lo
redana Sedmak, Suzana Furla- 
nič in Nada Milič. Vse prizore 
je režiral prof. Franko Žerjal. Na 
sporedu je bil nato film o zimo- 
vanju v Auronzu letos februarja. 
Film je vrtel prof. Boris Jogan. 
Kot zadnja točka je sledil nastop 
šolskega pevskega zbora, ki šteje 
50 otrok. Pod vodstvom nrof. 
Magde Bizjak je zbor zapel dve 
lepi pesmi.

K vzgojno — izobraževalnemu 
programu je veliko pripomogla 
tudi dobro pripravljena razstava. 
Poslopje celodnevne šole «Fran 
Levstik» je spremenjeno v en sam 
paviljon slik, kompozicij, plastič
nih mas, kipov, fantastičnih geo- 
grafij, simbolov, lepljenk in kra
ških cvetic. Otroška dela prese
nečajo s svojo raznolikostjo. V 
atriju šole je tudi osebna raz
stava znanega tržaškega sloven
skega likovnika prof. Edvarda 
Zajca. E. C. F.
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V te] rubriki naš izvedenec Boris Simoneta seznanja čita
teije z vsemi vprašanji v pristojnosti Patronata Kmečke zveze. Za 
vsa pojasnila se lahko zainteresirani obrnejo na Patronat KZ 
INAC, Ul. Cicerone 8/b, tel. 62-785. Urad je odprt vsak dan od 
8.30 do 12.30 in popoldne od 15. do 17. ure, ob sobotah pa 
od 8.30 do 12. ure.

KMEČKA INVALIDSKA 
POKOJNINA

DiaVčna posvetovalnica
V tej strokovni rubriki naš davčni Izvedenec dr. Stani

slav Oblak seznanja čitateije z davčnimi novostmi in odgovarja 
na vprašanja čitateljev, ki se nanašajo na novo davčno reformo 
In spich na davčna vprašanja. Vprašanja lahko naslovite na ured
ništvo tista v Trstu (Ul. Montecchi 6) in v Gorici (Ul. 24. Mag
gio 1) ali na strokovne in stanovske organizacije (Slovensko go
spodarsko združenje in Kmečka zveza) v Trstu in Gorici.

VOLILNE ŠPEKULACIJE 
S STARIMI DAVKI

Mnogi naši bralci nas vprašu
jejo. kaj bo s še ne razčiščenim 
davčnim položajem za davke na 
dohodke prejšnjih let. Gre za do
polnilni (complementare) in za 
družinski davek, zlasti za davčne 
obvezance, ki so črpali svoje do
hodke od podrejenega dela. Pre- 
nekateri davkoplačevalec iz teh 
vrst ni sploh prijavljal svojih do
hodkov v pogledu dopolnilnega in 
družinskega davka, misleč naj
večkrat v dobri ver:, da mu je 
dalobnjaUc že odtegoval dolgovane 
davščine.

Ker smo ravno v predvolilnem 
obdobju, ne bo odveč, če se bomo 
na kratko ustavili pri doslej v 
bistvu največj; volilni davčni špe
kulaciji, ki je trajala od leta 1917 
do leta 1973.

Bližale so se prve povojne vo
litve 18. aprila 1947. Na krmilu 
države je bila desnosredinska vla
da. Predvidevanja volilnih izidov 
so bila dokaj negotova. Vodilne 
stranke so se posluževale vseh 
sredstev za dosego zmage na vo
litvah. Davčna «nolit.ka» je bila, 
kot vedno, prikupni vzmet za pri
dobivanje glasov. Imovitejše pla
sti so itak na široko uta jevale

svoje dohodke. Kmečko prebival
stvo zlasti v južnih predelih države 
je bilo blizu stališč večinske stran- 
Ke. Glas malomeščanskih slojev 
ni bil zaenkrat zaskrbljujoč. Odtod 
odločitev takratne vlade, da bo s 
koncesijami na davčnem področju 
skušala zajeziti napredovanje de
lavskih strank.

Tako so naročili finančnemu 
ministru, sedaj že pokojnemu li
beralcu, naj si v tem oziru izmisli 
obliko davčne olajšave za delo
dajalce neuradniških kategorij. Mi
nister se je potrudil in izdal o- 
krožnico št. 800/47, na podlagi 
katere je pooblastil delodajalce, 
naj r»e odtegujejo delavcem zne
skov za dopolnilni davek (comple
mentare) v višini 1,7 odst ob vsa
kokratnem izplačilu mezde. Delav
ci naj bi sami prijavljali svoje do
hodke za izračun dopolnilnega dav
ka. finančni uradi pa naj bi bili 
«uvidevni» spričo «nestalnosti za
poslitve» omenjene kategorije. O- 
stala je odtegljivost pri viru za 
premičninski davek (ricchezza mo
bile) v iznosu 4.2 odst. mezde. S 
preprosto okrožnico iri ne s spre- 
minjevalnim zakonom zakona, ki 
je v davčnih zadevah vedno obve

zen, je finančno ministrstvo na ta 
način spremenilo določbe veljav
nega zakona, ki so ga že desetle
tja stalno in dosledno uporabljali.

Položaj se ni izpremenil vse 
do uvedbe davčne reforme. Kljub 
temu, da je kasnejši zakon potrdil 
obvezo delodajalcev, da vsako le
to do 31. marca sporočijo finančni 
upravi vse izplačane zneske svojim 
nameščencem, jih je finančno mi
nistrstvo iz leta v leto razreševalo 
te dolžnosti vendar le v pogledu 
delavčevih mezd.

Medtem so vse občine uvedle 
družinski davek, ki so ga v glav
nem opirale na ugotavljanja držav
ne uprave. Razumljivo je. da kdor 
ni prijavljal dohodkov za dopol
nilni davek, jih ni niti za družinski 
davek, občinske uprave pa niso 
imele potrebnih podatkov

Računajo, da vsaj dve tretjini 
delavcev, davčnih obvezancev, ni 
predlagalo prijave «vanoni». Le 
tretjina teh je uredila svoj polo
žaj, poslužujoč se določb nedavne 
davčne poravnave.

Kakšna bo usoda preostalih? So 
možnosti za naknadno poravnavo? 
Kakšne bodo morebitne posledice? 
Na ta vprašanja lahko odgovorimo, 
da ni v sedanji fazi nobene mož
nosti za poravnavo, da pa bodo 
posledice edino v doplačilu glob, 
ki niso penalnega značaja, in v 
pripisu 6 odst. obresti za dobo 
zakasnitve vplačil. Pripomniti mo
ramo, da ima državna uprava čas 
za ugotovitve neplačanih davkov 
tri leta po utaji, občinske uprave 
pa dve leti.

Ostane utemeljeno «upanje», da 
v večini primerov davčni uradi ne 
bodo utegnili pregledati davčnih 
zaostankov do predvidenih rokov, 
če jih seveda ne bodo podaljšali 
Krivdo za nastali položaj pa nav

sezadnje nosi sama državna davč
na uprava.

DAVČNA PRIJAVA V NEDOGLED
Finančni uradniki, zaposleni na 

področju neposrednih davkov, vztra
jajo pri stavki za «nedoločen čas». 
Zaradi tega še ni znan rok, ki ga 
bo določil finančni minister. Vse
kakor se sedaj govori o koncu ju
nija. Proti zahtevi po izplačilu 
100.000 lir mesečno enako za vse 
uslužbence (od sluge do finančnega 
intendanta) ponuja državna uprava 
približno četrtino tega zneska. 
Stališče avtonomnega sindikata, ki 
vodi stavko, je naletelo na ostro 
nasprotovanje velikih sindikalnih 
organizacij in domala vseh politič
nih sil. Ker se je izkazalo, da prav
zaprav niso bile doslej hudo pri
zadete državne blagajne zaradi 
avtomatičnega dotoka davkov s 
strani delojemalcev, upokojencev in 
obvezancev IVA, kakor tudi s 
strani bančnih zavodov, ki so obra
čunali in obračunavajo 15-odstotnf 
davek na obresti vlagateljev, je 
verjetno stavkovno gibanje, ki za
deva 14.000 uslužbencev, obsojeno 
na neuspeh. Vodilni funkcionarji 
se dobrikajo nekaterim kategorijam 
davkoplačevalcev s trditvijo, da ne 
bodo pri pregledu prijav upošte
vali določila zakona o združeva
nju dohodkov zakonskih parov. Mor
da pri tem niso upoštevali dejstva, 
da ima finančna uprava za ugo
tavljanje dohodkov čas do 31. de- 
cemura 1980.

Zadnja krilatica 4.000 funkciona
rjev — pregledovalcev se glasi: 
«Lačnemu psu ni mogoče prepu
stiti čuvanja živilskega skladišča». 
V Trstu je položaj skoraj normalen 
in davčni obvezanci lahko brez 
težav vlagajo svoje prijave, ki se 
jih je doslej nabralo menda že 
nad 90.000.

V OGNJENEM VRTINCU
Risbe Vladimir Herceg Besedita Ciril Calè

SREDA, 11. JUNIJA 1975
ITALIJANSKA TELEVIZIJA 
PRVI KANAL

12.30 Poljudna znanost: OBISK V MUZEJU
12.55 Anketa o poklicih: Serija o obrtništvu
13.30 DNEVNIK
17.00 DNEVNIK
17.15 Program za najmlajše

Le avventure dì Calandrino e Buffalmacco
17.45 Program za mladino
18.10 življenje živali na Norveškem — dokumentarec
18.45 Poljudna znanost: OD ENA DO NESKONČNOSTI

V prejšnjih nadaljevanjih je bilo rečeno, kako se v naglo raz
vijajoči se družbi, demokratizaciji kulture in splošne vzgoje po
sveča posebno mesto matematiki. To je bilo prikazano v števil
nih primerih v obliki tako imenovane «nove matematike». No
va matematika, ki je dostopna že otroku v otroškem vrtcu, do
kazuje, da ne velja stara teorija, da so posamezniki nagnjeni 
in tako rekoč rojeni za matematiko, drugi pa da jim je mate
matika nedostopna. Današnje tretje nadaljevanje govori prav o 
tem, da so težave, na katere naletavajo odrasli ljudje pri ma
tematiki, le posledica «neke logike», posledica težav, na katere 
so naleteli že v otroških letih
Italijanske kronike, Kronike dela in Vremenska slika

20.40 Volilna tribuna: KD
21.30 IL VENTO SI ALZA — film

Delo obravnava prigodo bivšega mornariškega kapitana, ki se 
je umaknil v zasebno življenje, da bi se lotil poslov. Tu sicer 
prav nič ne uspe, njegova ljubica Catherine in njen brat Michel 
pa ga zapleteta še v nečeden posel, iz katerega vsi trije mi
slijo izvleči velike koristi. Zavarujejo namreč za veliko vsoto 
ladjo «Volturnia», ki je last dveh mladih. Zavarujejo jo kot da 
prevaža dragocen tovor, nato jo potopita, da bi prišla do za
varovalnine. Eric Muller, bivši mornariški kapitan, ki ga igra 
Curd Jurgens, ta načrt sprejme, odpotuje v Hamburg, da bi 
prevzel poveljstvo ladje, v kateri je že nameščen peklenski 
stroj. Med plovbo kapitanov pomočnik Laurent začne nekaj su
miti, posebno, ko Muller noče pomagati neki ladji, ki prosi za 
pomoč. In ko ladja «Volturnia» prispe na določeno mesto, eksplo
zija kotla spravi ladjo v nevarnost. Toda peklenski stroj se še
Tli TdZpOČil

22.50 DNEVNIK in Vremenska slika

DRUGI KANAL
18.30 Športni dnevnik
20.15 Koncert na trgu: Mestna godba iz Bielle
20.30 DNEVNIK
21.00 OPERNE SIMFONIJE

Simfonični orkester rimske RTV bo pod vodstvom Giuseppa Pa- 
taneia izvajal Wolfa Ferrarija skladbe ter skladbe Pietra 
Mascagnija

21.35 Dribbling: ENO LETO NOGOMETA V ITALIJI

JUGOSLOVANSKA TELEVIZIJA
18.25 Vrančeve dogodivščine 

Serijski film za otroke
18.50 OBZORNIK
19.05 MLADI ZA MLADE
19.40 Kultura zdraviliškega kraja: ROGAŠKA SLATINA

Oddajo je ljubljanska TV posnela z namenom, da bi prikazala, 
koliko kulturnih prireditev nudi domačemu in tujemu gostu kraj, 
ki je mednarodno znan. Nadalje še, kaj nudi na istem področ
ju tudi samemu domačemu človeku, ki v tem kraju živi ne le 
teden dva kot gost, pač pa vse leto kot krajan. Iz pogovorov 
in prispevkov je razvidno, da ima gost prednost, domačin pa 
se morda premalo zaveda, kako bi se moglo spremeniti kulturno 
življenje njegovega kraja, če bi sam kraj imel kulturni dom, 
ustrezne dvorane za prireditve, še posebej pa če bi bili ljudje 
bolj osveščeni in čutili večjo potrebo po uživanju kulturnih do
brin. V tej reportaži, seveda, niso zajeti vsi dejavniki, ki za 
potrebno osveščanje zlasti mladih ljudi že zastavljajo pravilne 
korake, vendar pa dovolj pestro razgrinja problematiko, ki je 
nemara zelo podobna tudi drugim zdraviliškim krajem oziroma 
kulturnemu življenju v njih

20.10 Risanka
21.00 TRIDESET LET RADIA V SVOBODI
22.10 Evropsko prvenstvo v košarki
23.45 DNEVNIK

KOPRSKA BARVNA TELEVIZIJA
20.55 Otroški kotiček — risanke
21.15 DNEVNIK
21.30 Lahka atletika: Mednarodni miting
22.15 KOŠARKA: JUGOSLAVIJA — ŠPANIJA

TRST A
7.15. 8.15, 13.15, 14.15, 20.15

Poročila; 7.05 Jutranja glasba,
11.35 Opoldne z vami; 13 30 Gla
sba po željah; 17.00 Program za 
mladino; 18.15 Umetnost in pri
reditve; 18.30 Koncert; 18.50 Jazz: 
19.10 Družinski obzornik; 19.30 
Zbor in folklora; 20.00 Šport;
20.35 Simfonični koncert; 22.00 
Pesmi brez besed.

KOPER
7.30, 8.30, 12.30, 14.30, 17.30, 

17.00, 17.30, 18.30, 21.30 Poročila; 
7.15 Glasba za dobro jutro; 8.00 
Folk glasba: 8.30 Prisluhnimo jim 
skupaj: 10.10 Otroški kotiček:
10.35 Glasbeni cocktail; 11.30 Me
lodije: 12.00 Glasba po željah; 
14.00 Notranje politične aktual
nosti; 14.45 Juke box; 15.00 La 
Vera Romagna; 15.30 Polke in 
mazurke; 16.00 Orkester Casadei;
16.30 Z nami je; 16.50 in 17.10 
Poskočne; 17.45 Mladi izvajalci; 
18.25 Primorska podjetja in dežele 
v razvoju; 19.00 Oddaja progre
sivne glasba; 19.30 Domači pevci 
zabavne glasbe; 20.00 Prenos RL;
20.30 Pisana glasba; 21.00 Večerni 
zbori; 22.00 Literarna oddaja; 
22.20 Filharmonični orkester iz 
Prage; 23.00 Pop jazz; 23.35 Gla
sba za lahko noč.
NACIONALNI PROGRAM 
7.00, 8.00, 13.00, 15.00, 19.00 

Poročila: 6.30 Jutranja glasba:
8.30 Popevke; 9.00 Vi in jaz: 10.00
Posebna reportaža; 11.10 Sreča
nja; 11.30 Plošča za poletje; 12.10 
Četrti program; 14.05 Drugi zvok; 
14.40 Nadaljevanka: 15.f() Pro
gram za mladino; 16.00 Sončnica;

17.05 Komorna in operna glasba;
18.00 Pisan glasbeni spored; 20.10 
Gennaro Aceto: «Uno dopo l’al
tro»; 21.30 Volilna tribuna: KD;
22.00 Kitare; 22.20 Ponovno na 
sporedu s C. Caselli.

Sl. PROGRAM 
7.30. 8.30. 13.30. 15.30, 19.30 

Poročila: 7.40 Pevci lahke glasbe;
8.40 Kako in zakaj?; 8.55 Melo
drama; 9.35 Nadaljevanka; 9.55 
Plošča za poletje; 10.35 Na vaši 
strani: 12.40 Plošča za poletje; 
13.50 Kako in zakaj?; 14.00 Plošče;
15.40 Glasbeno - govorni spored ;
17.30 Posebna reportaža; 17.50 Te
lefonski pogovori; 20.00 Sestanek 
petih; 20.50 Plošče; 22.50 človek 
v noči.

SLOVENIJA
7.00, 8.00, 10.00, 14.00, 16.00,

20.00 Poročila; 7.50 Rekreacija; 
9.10 Glasbena matineja; 10.05 
Nenavadni pogovori; 10.25 Glasba 
vam pripoveduje: 10.40 Naši sim 
foniki v svetu lahke glasbe: 11.15 
Urednikov dnevnik; 12.20 Z nami 
doma in na poti; 13.30 Kmetijski 
nasveti; 13.40 Od vasi do vasi;
14.30 Priporočajo vam...: 15.10 
Naši operni pevci; 16.45 «Loto - 
vrtiljak»; 17.45 Orkester Berlin
skih simfonikov; 18.00 Aktualno
sti; 18.20 20 let uredništva za 
mladinsko glasbo; 19.05 Nena
vadni pogovori; 19.25 Predstav
ljamo vam; 20.40 Ansambel Jo
žeta Kampiča; 20.50 Lahko noč, 
otroci!; 21.00 Koncert ob 30-letnici 
Radia: 23.20 S festivalov jazza; 
00.05 Literarni nokturno - Oton Žu
pančič: Pesmi; 00.10 Jug. pevci 
zabavne glasbe.

Horoskop
OVEN (od 21.3. do 20.4.) Prišlo 

bo do spopada mnenj, pri čemer 
bo treba paziti, da se ta ne raz
širi na poklicno področje. Živčnost.

BIK (od 21.4. do 20.5.) Nasveti 
sodelavca vam bodo omogočili 
rešitev zapletenega vprašanja. 
Kratek spor v družini.

DVOJČKA (od 21.5. do 22.6.) Ne 
uporabite grobih sredstev za od
pravo nesporazuma. Tudi v čust
venih zadevah bodite bolj elastični.

RAK (od 23.6. do 22.7.) Dokaj 
napet dan v pogledu odnosov med 
delovnimi kolegi. Ne bodite pre
več domišljavi.

LEV (od 23.7. do 22.8.) Spora
zume bo potrebno obravnavati in 
izpolnjevati z vso resnostjo. Nova 
okoliščina vas bo spravila v do
bro voljo.

DEVICA (od 23.8. do 22.9.) Pri 
izpolnjevanju neke naloge vam 
bo v veliko oporo dobra volja. 
Do ljubljene osebe bodite popust-
v--

TEHTNICA (od 23.9. do 23.10.) 
Trenutek ni niti najmanj pri
meren, da bi prehajali v spore 
z družabniki. Brzdajte svojo ne
strpnost.

ŠKORPIJON (od 24.10. do 22.11.) 
Odpravite vse stroške, ki niso 
nujno potrebni. Prišlo bo do ne
sporazuma z ljubljeno osebo.

STRELEC (od 23.11. do 20.12.) 
Nerazumevanje sodelavca vas bo 
spravilo v slabo voljo. Ni pripo
ročljivo nobeno potovanje.

KOZOROG (od 21.12. do 20.1.) 
Da bi ne zapletli že tako zaplete
nega vprašanja vprašajte za na
svet izvedenca. Večer s prijatelji.

VODNAR (od 21.1. do 19.2.) 
Manjše poklicne nevšečnosti vas 
bodo mučile. Prejeli boste zanimi
vo povabilo.

RIBI (od 20.2. do 20.3.) Neka 
naložena vam naloga bo terjala 
od vas precej pozornosti. Sezna
nili se boste z neko zanimivo 
osebo.
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KOŠARKA 19. EVROPSKO PRVENSTVO

Od danes do nedelje v Beogradu ITALIJAN PANATTA
TENIS V PARIZU

finale šestih najboljših ekip
Finalisti so: Jugoslavija, Italija, SZ, Češkoslovaška, Španija in Bolgarija
Kvalifikacijski del 19. evropskega 

košarkarskega prvenstva, ki se je 
pričel v soboto, 7 junija, v treh 
jugoslovanskih mestih (v Splitu, 
Karlovcu in na Reki) se je zaklju
čil v ponedeljek, 9. junija. Finalisti, 
ki bodo od danes do 15. junija na
stopili v Beogradu, so znani. To so: 
Jugoslavija, Italija, SZ, ČSSR, Špa
nija in Bolgarija.

Vse po predvidevanju 
_ Vse je torej šlo po predvidevanju. 
Štirje favoriti za kolajne (Jugosla
vija, SZ, Italija in Španija) so na 
splošno brez težav odpravili svoje 
nasprotnike. Od velikih favoritov 
se je le Italija morala pošteno 
potruditi, da je lahko odpravila 
Turčijo in Nizozemsko, a že v tek
mi z Jugoslavijo so varovanci tre
nerja Prima dokazali, da so izku
šena in tehnično dobro pripravljena 
ekipa.

Ta kvalifikacijski del je tudi po
kazal, da se je premoč vzhodnih 
držav končala Španija in Jugosla
vija sta doslej upravičili svoj zad
nji finalni spopad za 1. mesto, ko 
je Novoselova vrsta v Barceloni 
premagala Španijo in s tem osvojila 
zlato. Ni čudno torej, če bi se tudi 
v Beogradu ponovil isti boj za prvo 
mesto med tema reprezentancama, 
ki sta se že lani za zlato srečali 
tudi v finalu mladincev.

Italijani trd oreh 
Nedvomno je bilo osrednje sre

čanje tega kvalifikacijskega dela 
tekma med Jugoslavijo in Italijo. 
Ponovil se je tradicionalni boj med 
sosedoma. Italijani so v zadnjih 
trinajstih tekmah vedno izgubili z 
Jugoslavijo, v vseh tekmah pa so 
se morali jugoslovanski košarkarji 
do skrajnosti potruditi, da so lahko 
premagali metodične in tehnično 
dobro pripravljene Italijane.

Tekma ni bila na veliki tehnični 
ravni: ekipi sta namreč preveč od
govorno igrali. Osvojeni točki sta 
bili izredne važnosti, saj sta ve
ljali tudi za finalni del prvenstva. 
Ponedeljkova zmaga je torej pome
nila najmanj bron, kajti ostala dva 
nasprotnika za kolajne, sta še SZ 
in Španija.

V tem srečanju se je ponovi) boj 
med Meneghinom in čosičem, med 
Marzoratijem in Kičanovičem, med 
Bissonom in Jelovcem. Zmagala je 
zasluženo Jugoslavija, a Italijani in 
predvsem Marzorati so bili za do
mačine kot običajno izredno trd
oreh. ......
JUGOSLAVIJA — ITALIJA 83:69 
(43:35)
JUGOSLAVIJA: Tvrdič 2,. Kjča- 

novič 20, Jelovac 12. žižič 4, Jerkov, 
Kapičič, Slavnič 6, Čosic 20, Šol» 
man 2, Plečaš 6, Dalipagič 11, Da- 
libasič.

ITALIJA: Carraro 1, Jellini 2, 
Recalcati 6, Della Fiori 2, Barivie- 
ra 6, Zanatta, Meneghin 14, Mar

zorati 19, Bisson 14, Bertolotti 5, 
Villalta, Ferracini.

SODNIKA: Richardson (ZDA) in 
Jakoda (ČSSR).

PROSTI METI: Jugoslavija 13:18, 
Italija 9:16.

B. Lakovič
KVALIFIKACIJE PEK 75

SKUPINA A — SPLIT
IZIDI: 1. KOLO: Italija — Tur

čija 83:65, Jugoslavija — Nizozem
ska 102:76; 2. KOLO: Italija — Ni- 
zozemska 69:64, Jugoslavija — Tur 
čija 92:65; 3. KOLO: Turčija — Ni
zozemska 71:64, Jugoslavija — Ita
lija 83:69.

Lestvica 
3 3 0 
3 2 1 
3 1 2 
3 0 3

277:210 
221:212 
201-239 
205:249

79:72. ČSSR Izrael 86:85; 2. KOLO: 3. KOLO: Španija — Grčija 89:63, 
SZ — ČSSR 91:81, Izrael — Polj-j Bolgarija — Romunija 80:62.

Lestvica 
3 3 0

ska 90:84; 3. KOLO: SZ — Izraei 
85:71, ČSSR — Poljska 94:76.

Lestvica
SZ
ČSSR
Izrael
Poljska

3 3 
3 2
3 1
3 0

255:224
261:252
264:255
232:263

KVALIFICIRANI: SZ in ČSSR.
SKUPINA C — REKA 

IZIDI: 1. KOLO: Romunija — Gr
čija 71:61, Španja — Bolgarija 
85:74; 2. KOLO: Bolgarija - Grčija 
81:71, Španija —- Romunija 96:66,

Španija 
Bolgarija 3 2 1
Romunija 3 12
Grčija 3 0 3

KVALIFICIRANI' 
garija.
Tako na startu

269:203
235:218
199:237
195:241

Jugoslavija 
Italija 
Turčija 
Nizozemska

KVALIFICIRANI: Jugoslavija 
Italija.

SKUPINA B — KARLOVAC
IZIDI: 1. KOLO: SZ - Poljska _____________________________ __

l■lIlllllumMlllllllll■lllmllllllllllllIllIJIllIllIIlll||lIIfllIIIIlIIullllllllllll■lUllllIllllllllllllmllllllmIlll■■u|||||

PEK na YU TV
Danes bosta jugoslovanska te

levizija in TV Koper neposredno 
prenašala srečanje finalnega ko
la iz Beograda med Jugoslavijo 
in Španijo. Pričetek ob 22.10.

POKAL «CORRENTE»

Obe naši enajsterici 
v nedeljo premagani
Skupno je v dveh tekmah padlo kar deset golov

Jugoslavija
Španija
SZ
ČSSR 
Bolgarija 
Italija

Španija in Bol-

v Beogradu
83:69 1 
85:74 1 
91:81 ! 
81:91 ( 
74:85 ( 
69:83 ( 
razvidno

Lib. Opicina — Gaja 4:3 (1:0)
LIBERTAS OPICINA: Balbi, Pre- 

donzani, Dessanti, Messineo, Pohlen, 
Moscolin, Deste, Gerii, Birsa, Tun 
tar. Palumbo.

GAJA: Kante, Stranščak, Kozina, 
Vrše, Dobrila, Rismondo, Grgič, Bal- 
dassin, Gabrielli, Savarin, Brce.

STRELCI: Gerii, Tuntar (2), Pa
lumbo (Lib. Opicina) in Kozina (2) 
ter Savarin (Gaja).

Toča golov v zadnji letošnji tek
mi gajevcev, ki so opensko igrišče 
morali zapustiti poraženi, in to pro
ti openskemu Libertasu. Tekma kot 
taka je bila vseskozi živahna. Gaja 
je stopila na igrišče z zelo okrenje- 
nc postavo, a kljub temu se je lepo 
borila proti živahnim domačinom.

Prvi polčas je; minikraanrodstvom 
domačih, ki. so ga dosegli že v prvi 
minuti, takoj po odmoru- pa so še 
podvojili. Kljub temu geigajevcem 
uspelo remizirati z Kozino (dvakrat). 
Proti koncu pa so domačini spet pri
šli dvakrat v vodstvo in s tem je 
bilo praktično tekme konec. Tik pred 
koncem je spet izid zmanjšal Sa
varin.

Darko Grgič

OBČINSKE MLADINSKE IGRE

Dijaki šoie «Ivan Trinko» prvi 
v odbojkarskem tekmovanju

Damijana Makuc zmagala v kotalkanju

Konec prejšnjega tedna so v go- 
riškem občinskem parku nagradili 
dijake srednjih šol, ki so se udele
žili občinskega dela mladinskih iger. 
Ob prisotnosti župana De Simoneja, 
šolskega skrbnika Imbrianija in dru
gih predstavnikov oblasti je nekaj 
p-iložnostnih besed spregovoril ob
činski odbornik za mladino in šport 
Moise.

V posameznih disciplinah so zma
gali:

TEK ČEZ DRN IN STRN 
Mladinci:

1. razred šole «Virgilio» D
2. razred šole «Locchi» E
3. razred šole «Virgilio» E 

Mladinke:
1. razred šole «Virgilio» E
2. razred šole «Virgilio» EF
3. razred šole «Locchi» AD

ATLETIKA
Mladinci:

1. razred šole «Virgilio» DE
2. razred šole «Ascoli» C/l
3. razred šole «Virgilio» E/l

Mladinke:
1. razred šole «Ascoli» C/l
2. razred šole «Ascoli» A/l
3. razred šole «Locchi» AD/2

TELOVADBA
Dekleta:

L razred šole «Nostra Signora»
2. razred šole «Nostra Signora»
3. razred šole «Nostra Signora»

LJidinci:
1. L GG (Jetnik 1963)
1. UGG (letniki 1964-65)

KOŠARKA
Mladinci:

1. razred šole «Virgilio» A
2. razred šole «Locchi» C
3. razred šole «Locchi» B

ODBOJKA
Fantje:

2. razred slovenske nižje srednje šo
le «Ivan Trinko» (Cotič, Vižintin, 
Gravner, Srebernič, Conzutti, Pa
hor, Leban, Longo in Mermolja)

3. razred slovenske nižje srednje šo
le «Ivan Trinko» (Devetak, Ko
bal, Bagon, Marchi, Devetak, 
Fajt, Vogrič, Humar, Rusi jan in 
Semolič)
Dekleta:

3. razred šole «Virgilio» B
BEZBOL

Fantje:
1. «Villaggio Fatebenefratelli»

NAMIZNI TENIS 
Dekleta:

1. Cinzia Grusovin 
Dvojice :

L Musina - Grusovin 
Fantje:

L Tullio Gismano 
Dvojice:

L Gismano - Grusovin
KOTALKANJE

Dcklcts !
1. Damjana Makuc (let. 1966-67-68) 
1. Serenella Ragusa (let. 1963-64-65)

HOKEJ NA TRAVI 
Fantje:

1. «Fiamma» B

San Vito — Breg 2:1
SAN VITO: Cadel, Luglio, Villini, 

Cattaruzza, Favretto, Giorgi, Gei, 
Miss, Cortellino, Russignaga.

BREG: Babuder (Premale), Ro- 
dela, Sancin, Sovič Bandi, Čuk, 
Bržan, Mikuš, Lovriha, Krmec, 
Strnad (Sergio).

STRELCA: Russignaga (2) in Ro- 
dela.

Breg je stopil na igrišče de
koncentriran, medtem ko so bili 
domačini, ki so se predstavili na 
igrišče v desetih, bolj pozorni na 
razvoj akcij. «Plavi» so imeli takoj 
v začetku nekaj ugodnih priložnosti, 
ki so jih tokrat neprisebni napadal
ci redno zapravili. Po odmoru so 
domačini prešli v vodstvo s spret
nim Russignago. Breg je nato po
kazal zobe - in; “'Pemiziral z lepim 
strelom Rodele. Vse je kazalo, da 
se bo tekma- zaključila brez zmago
valca, ko ‘je 'Russignaga še drugič 
pretresel mrežo «plavih» in zape
čatil izid na 2:1.

Jolo

Iz zgornje lestvice 
da so izidi medsebojnih tekem kva
lificiranih ekip veljavni za finalni 
del prvenstva.
Drevi: Jugoslavija — Španija

Že drevi čaka jugoslovanske re
prezentante izredno težka naloga. 
Ob 22.10 bodo namreč igrali proti 
Španiji, ki je eden od kandidatov 
za kolajne. Tekmo bo neposredno 
prenašala tudi jugoslovanska televi
zija in TV Koper.

Ekipi bosta nastopili z naslednji
ma postavama:

ŠPANIJA: Barebender, Lopez, Ro- 
driguez, Cabrerà, Santillana, Filba, 
Iradier, Corbolan, Rullan, Luyk, E- 
strada, Flores.

JUGOSLAVIJA: Tvrdič, Kičano 
vic, Jelovac, Žižič, Jerkov, Kapičič, 
Slavnič, čosič, Šolman, Plečaš, Da
lipagič, Delibašič.

Spored finala PEK
Danes, 11. 6.

ČSSR - Bolgarija in Jugoslavija 
Španija 
Jutri, 12. 6.

SZ - Italija in ČSSR - Jugoslavija 
Petek, 13. 6.

SZ - Bolgarija in Italija - Španija 
Sobota, 14. 6.

Italija - ČSSR, SZ - Španija in Bol
garija - Jugoslavija
Nedelja, 15. 6.

Španija - ČSSR, Bolgarija - Itali
ja in Jugoslavija - SZ

LONDON, 10. — Trikratni wimble- 
donski zmagovalec Avstralec New- 
combe se letos ne bo udeležil tega 
slovitega turnirja, ker si je poško
doval koleno.

TURNIR PRIJATELJSTVA

Ekipa ZSŠDI 
presenetila

ZSŠDI — Sežana 4:0 (2:0)
ZSŠDI: Babuder, S. Križmančič, 

Race, V. Križmančič, Pertot, Br
žan, Žagar, Kralj I., Grahonja, Kralj 
II., Čok, Guštin, Strnad, Grgič.

STRELCI: v 9. min. p.p. Žagar, 
v 17. min. Bržan, v 38. in 45. min. 
d.p. Guštin.

V okviru nogometnega turnirja 
prijateljstva sta se sinoči pomerili 
na Proseku zamejska slovenska re
prezentanca in reprezentanca Seža
ne. Proti vsem pričakovanjem so 
zmagali zamejci in to kar s štirimi 
goli prednosti, česar ni nihče pri
čakoval. Celotno zamejsko moštvo 
je zaigralo zelo dobro, posebno pa 
se je izkazal mladi Guštin, ki je 
bil tudi strelec kar dveh golov.

V drugi tekmi večera je Koper 
premagal ZSŠDI Gorica s 5:4.

Turnir se bo zaključil v četrtek 
na Proseku, z naslednjima tekmama:

19.00 mali finale (za 3. mesto)
21.00 veliki finale (za 1. mesto)

KOLESARSTVO
LINZ, 10. — Sovjet Lihačev je po 

5. etapi mednarodne amaterske ko
lesarske dirke po Avstriji še utrdil 
svojo prednost na skupni lestvici. 
V peti etapi je namreč zmagal.

V ČETRTFINALU
Napredoval je po zmagi nad Fillolom (Čile)

PARIZ, 10. — Italijan Adriano Pa- 
natta je danes z odlično igro v osmi
ni finala mednarodnega teniškega 
prvenstva Francije v Parizu pre
magal Jaimeja Fillola (Čile) s 6:3, 
6:4, 6:4.

Panatta je s to zmago le potrdil, 
da je trenutno res v sijajni formi.

V četrtfinalu bi se moral srečati 
z Van Dillenom ali Andrewsom lo
ba ZDA), ki mu nikakor ne bi sme
la povzročati večjih težav. Zato ima 
ta obetajoči italijanski igralec zdaj 
vse možnosti, da se dokoplje celo 
do polfinala, kjer bi bil njegov na
sprotnik verjetno Šved Borg.

V osmem kolu 3. moške odboj
karske divizije bi kmalu pripravila 
druga postava Krasa veliko prese
nečenje. V srečanju s prvouvršče- 
nim moštvom S. Andrea so krasov- 
ci zaigrali požrtvovalno in učinko
vito ter se jim ni le za las posre
čil veliki podvig. Za Tržačane sta 
dva izgubljena seta praktično usod
na, saj so si s tem poslabšali raz
liko v setih in so prepustili prvo 
mesto Libertasu z Koeoia. Za pred
stavnike Krasa, ki nimajo nobenih 
ambicij na lestvici, pa predstavlja 
tesen poraz z močnim nasprotni
kom zasluženo zadoščenje za pri
kazan trud. Kot zanimivost naj 
navedemo, da so krasovci pravi 
specialisti za maratonske tekme, 
saj so od osmih prvenstvenih te
kem kar pet odigrali na pet setov, 
le da jim je štirikrat ravno na 
koncu zmanjkalo moči.

Drevi ob 20. uri bo v telovadnici 
šole Petrarca Kras odigral svoje 
predzadnje srečanje, ko se bo v 
zaostali tekmi srečal s Solarisom.

3. MOŠKA DIVIZIJA

Kras za las ob zmago
Kras — S. Andrea 2:3 (9:15,

15:12, 1:15, 15:11, 9:15)
KRAS: I. in R. Milič, Kobal, B.,

L in S. Budin. zaostali tekmi srečal s Solarisom. Rezultati: Karpov — Horth pre-
"""................................................................... ........................................................... .................................

«VIDMARJEV MEMORIAL^

Horth spravil v težave 
celo svetovnega prvaka
Tokrat so bili uspešni tudi slovenski šahisti

V Portoržu so sinoči odigrali os- ; kinjeno, Garcija — Karnar remi,
mo, to je zadnje kolo portoroškega 
dela mednarodnega šahovskega tur
nirja za Vidmarjev pokal. Prišlo 
je do več presenečenj, predvsem pa 
je treba povedati, da je češkoslova
ški velemojster Horth (kot črni) 
nadigral svetovnega prvaka Karpo
va. V prekinjeni partiji ima- nam
reč Horth kmeta več in lepe možno
sti za zmago. Podobno se je doga
jalo Gligoriču v partiji s Porti- 
schem. Madžarski velemojster ima 
namreč prav tako prednost v pre-

Portisch — Gligorič prekinjeno. O- 
sterman — Ribli 0:1, Parma — Ma- 
riotti prekinjeno, Furman — Pla
ninc prekinjeno. Earle — Velimiro- 
vič prekinjeno, Ljubojevič — Musil 
remi.

Po osmem kolu šj naprej vodita 
Karpov in Gligorič s 5,5 točke in 
eno prekinjeno partijo. Na drugem 
mestu pa sta Velimirovič in Fur
man s 5 točkami.

* * *

Na mednarodnem šahovskem tur-
kinjeni partiji in lepe možnosti za nirju za Vidmarjev memorial v Por 

c,-------.-i----------torožu so v ponedeljek odigrali 7.zmago. Slovenski velemojster Par
ma je nadigral Mariottija in ima 
v prekinjeni partiji dva kmeta več 
ter bržkone povsem dobljen polo
žaj. Planinc je proti Furmanu v 
nekoliko slabšem položaju, vendar 
ima realne možnosti za delitev toč
ke. Lep uspeh sta v tem kolu do
segla slovenska predstavnika Kar
nar in Musil, ki sta iztržila po pol 
točke v igri z dvema velemojstroma.

košarka , TEDENSKI KOMENTAR

Na turnirju prijateljstva 
Borovi kadeti še neporaženi
Najnevarnejši Borov nasprotnik Kras Sežana ■ V L diviziji Bor A v tinaia
TURNIR PRIJATELJSTVA

ZSŠDI
Košarkarski turnir kadetov — pod 

pokroviteljstvom ZSŠDI — prehaja 
v povratni del, potem ko so se vse 
peterke že srečale med seboj. Ob 
zaključku prvega dela prvenstva 
zasledimo na prvem mestu na le
stvici Borovo peterko s polnim šte
vilom točk, ki je prepričljivo prema
gala vse nasprotnike. Najresnejši 
tekmec «plavih» je moštvo Kras iz 
Sežane, ki je v soboto izbojevalo 
dve dragoceni zmagi nad Kontove- 
lom in Poletom. Košarkarji iz Se
žane so z dinamično in učinkovito 
igro že v samem začetku zmedli 
goste, ki v nadaljevanju niso znali 
vzpostaviti ravnotežje. Kljub temu 
da so Sežanci vsilili s protinapadi 
silovit tempo, pa je bilo na tekmi 
več razburljivih trenutkov, saj se 
je Kontovel boril za Všdko žogo. 
Proti Poletu je imela Sežana Tdžjo 
nalogo, ker so Openci prispeli na 

igrišče le v petih in brez možnosti
■ menjav.
, IZIDI DOSEDANJIH TEKEM
I Bor —- Polet 45:35

Sežana — Bor 
Kontovel — Bor 
Polet — Kontovel 
Polet — Bor 
Sežana — Kontovel 
Sežana — Polet

LESTVICA 
BOR 4 4 0 276:215 8
KRAS SEŽANA 3 2 1 238:204 4
KONTOVEL 3 1 2 201:211 2
POLET 4 0 4 176:261 0

NAJBOLJŠI STRELCI
BOR: Ražem 64, Žerjal 54, Alek

sander Mazzucca 46, Siega 37, Volk 
24, Parovel 21, Perko 19, Udovič 9, 
Furlan 4, Trevisan 2.

KRAS: Novak 66, Krt 55, Rudolf 
32, Prešeren 16, Šemrov 12, Perič in 
Kecmanovič 11, Janjič, Ražem in 
Panič 10, Turšič 3, Klobas 2.

KONTOVEL: Lukša 34, Ivo Starc 
28, Perini 23, Ukmar 19, čuk 14, 
Nabergoj 8, Bukavec in Ban 4, Ko
šuta Igor 1.

POLET: Taučer 50, Škabar 36, 
Kalin 18, Danev 12, Valter Sosič 11, 
Ferluga 4, Piccini 3.

1. DIVIZIJA
B SKUPINA

V zaostalem srečanju med Inte-

70:82 j rjem 1904 in Borom A so morali 
58:79 j «plavi» poraženi z igrišča, kljub 
42:68 j temu da so odigrali eno izmed naj- 
52:70 boljših tekem v tem prvenstvu in 
90:75 da so zapustili zadovoljiv vtis tudi 
78:47 med sodniki. Letos so se slovenske 

peterke slabo obnesle, saj se je le 
Bor A, ki nastopa s svojo mladin
sko postavo, prebil do finalnega 
dela, v katerem bodo nastopale še 
sledeča moštva: Radici Arte iz Go
rice, Begliano, Ferroviario. Liber- 
tas S. Sergio in Inter 1904. Nadaljnji 
potek tega prvenstva bomo objavili 
v naslednjih dneh, saj se košarkar
ska zveza sestane le danes v svojih 
prostorih, v Ulici Venezian 5, za 
določitev parov.

IZID ZAOSTALE TEKME 
Inter 1904 — Bor A 70:69

KONČNA LESTVICA: Inter 1904 
16, Bor A 12, Edera in Scoglietto 6, 
Polet d.
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AVTOMOBILIZEM DIRKE IN NESREČE

Pretirano stremljenje za hitrostjo 
spreminja dirkalnike v «leteče krste»

Okrog dirk se spletajo preveliki ekonomski interesi, da bi lahko 
prišlo v doglednem času do večje skrbi za varnost pilotov

V svetu avtomobilskega športa še 
vedno govore o tragediji v Barce
loni med dirko za veliko nagrado 
Španije za avtomobile formule 1.

Navadno se ob takih priložnostih 
tisk slepo vrže nad organizatorje 
in jim naštejejo celo vrsto napak 
pri ureditvi proge, medtem ko po
zabi, da se je pred dirko ukvarjal 
samo s športno platjo, to je z ugi
banji o zmagovalcu, s tehničnimi 
podatki, o «bombah» na štirih kole
sih in predvsem o poprečnih brzi- 
nah iz poskusnih voženj.

Vsekakor se je nekaj spremenilo 
tudi v tej tekmovalni zvrsti, ki ima 
sicer s pravim športom bolj malo 
skupnega.

Točne študije tehnikov in ekono
mistov pravijo, da so avtomobilske 
dirke potrebne za nadaljnji tehnolo

ški napredek avtomobilske industri
je in so najboljša propaganda za 
avtomobilske hiše, za avtomobilske 
nadomestne dele ter razne potreb 
ščine in «nepotrebščine», ki zasiča- 
jo še vedno širok krog. Vse je, se
veda, povezano z brzino, ki je ele
ment naravnega človeškega zanima
nja. Čim hitrejše so torej dirke, tem 
večja je njihova reklamna učinko
vitost in njej utrezna je tudi ce
na dirke.

Pri tem preidemo na tretji sestav
ni del celotnega motoriziranega cir
kusa. Po organizatorjih in gradite
ljih pridejo na vrsto piloti.

V Barceloni je prišlo v dneh pred 
startom do odkritega «punta» med 
piloti, ki so seveda najlažje ugoto
vili, da je bila proga zelo nevarna. 
Zagrozili so celo s pravo stavko,

Matra sodi med najbolj znane dirkalnike na svetu. tekmoval tudi bivši svetovni prvak Jackie Stewart.

saj so se ti kamikazi resno zbali 
za svoja življenja, ki imajo tudi pri 
pohlepnih ljudeh, kot so avtomobil
ski poklicni dirkači, nekaj vrednosti.

Kaj se je zgodilo po tem «sindi
kalnem» nastopu pilotov? Tovarnar
ji so se znašli v škripcih, kajti dir
ka «formule ena» brez velikih imen 
ne bi bila reklamni uspeh. Njihova 
večja kapitalistična izkušnja jim je 
navdihnila «preokret na desno», kot 
bi rekli politično. Pilotom so zagro
zili z odpusti ali pa so jih «kupili» 
z naknadnimi denarnimi nagradami. 
Nedvomno so razbili njihovo enot
nost. Igro so dobili in piloti so se 
spet pognali proti možni smrti.

Kaj pa Fittipaldi, ki je ostal zvest 
prej sprejetim načelom? Težko bi 
bilo na podlagi prejšnjih trditev o- 
značiti kot egoista tudi njega in ven
dar se je svetovni prvak trezno 
zbal le za svoje življenje. Z odsto
pom je nedvomno tvegal dober del 
svojega ugleda v avtomobilskem sve
tu, ker pa se je nesreča zgodila je 
postal namah apostol in njegove 
delnice so dobile še večjo vrednost.

Glavni podporniki avtomobilskega 
«športa» pa so konec koncev gle
dalci in velik potencialni trg kate
rega tvorijo. Brez gledalcev bi av
to - moto šport brezkompromisno 
propadel. Dober del današnje mla
dine je že tako zastrupljen od mo
torja ,da nima za dobrega voznika 
tistega, ki vozi 50 km na uro in 
ostane živ in cel, temveč tistega, 
ki je vozil 150 km na uro in se 
ubil.. . ker je pač imel smolo in . .. 
ker on ni bil kriv. Razbit avto je 
sploh bolj zanimiv od celega. Ob 
njem se med drugim šofer potola
ži, da je on še živ in cel, drugi pa 
ne več. Reče se lahko tudi, da so 
nezgode na dirkah najbolj zanimiva 
možnost pri dolgočasnem kroženju 
vozil na dirkališču, brez dvoma mož
nost, ki odločilno — čeprav podza
vestno — vpliva na to, da imajo 
dirke toliko gledalcev.

Upoštevajoč to nagnjenost mase 
se organizatorji in tovarnarji niti 
najmanj ne potrudijo, da bi koreni
to spremenili ustroj dirk in skrbeli 
prej za varnost, kot za reklamo.

k. b.

NAJBOLJŠI STRELCI
BOR A: Klobas 143. Guštin 118, 

Kraus 105, Vatovec 86, Košuta 61, 
Koren 51, Lisjak 45, Žerjal 44, Fran
cia 41, Ražem 10.

POLET: Edi Sosič 93, Vitez 78. 
Sancin 59, Gantar 44, Spacal 42. 
Starc 39, Sergij Tavčar 25. Loris 
Tavčar 23, Dolenc 13, Taučer 2.

edko

MINIBASKET
TURNIR «COLOR-ARTE»

Don Bosco — Bor 47:38 (15:21)
BOR: Starc, Škerl 7, Cej 6, Šva

ra (k) 5, Kravos 4, Gerdol 4, Fur
lan L., Vassallo 2, Furlan A., Lo
kar 10.

P. M.: 4 na 12.
Boljšega zaključka le(i;šnje se

zone nismo mogli pričakovati od 
Borovih igralcev, ki so nezasluže
no zgubili proti Don Boscu. Temu 
je dokajšnja mera sreče pripomo
gla, da je porazil Bor, kateremu je 
celo manjkalo nekaj izmed najbolj
ših igralcev. «Plavi» so odigral 
najboljšo letošnjo tekmo in so se 
proti koncu neutrudljivo borili, da 
bi dohiteli nasprotnika, a vse je 
bilo zaman. Če bi borovci imeli še 
dve enakovredni menjavi, bi goto
vo zmagali. Odlično je zaigral pred
vsem Lokar, medtem ko so se zelo 
dobro izkazali Švara in Cej. Vendar 
odlični nastop teh ne zasenči tudi 
dobre igre ostalih.

f. p.
* * *

Danes (11.6.) bo na odprtem 
igrišču na Opčinah ob 18.30 prija
teljska tekma med Poletom in se
lekcijo Velikega Repna, v kateri 
nastopa lepo število igralcev, ki se 
aktivno udejstvuje v košarki.

KOLESARSTVO

JUTRI DIRKA PO ŠVICI

Med udeleženci 
tudi Eddy Merckx

BADEN, 10. — Jutri se bo začela 
kolesarska dirka po Švici, ki bo 
obsegala devet etap za skupnih 
1589 km. Na tej 39. dirki bo star
ta! tudi svetovni prvak in seveda 
glavni favorit Eddy Merckx, ki pa 
ne bo imel hujših nasprotnikov.

Poleg Merckxa se bodo švicarske 
dirke udeležili še Belgijec Roger 
De Vlaeminck, ki je osvojil sedem 
etap na Giru d’Italia, zastopnik 
ZRN Dietrich Thurau in Italijani 
Panizza, Riccomi in Perletto ter 
seveda številni drugi manj poznani 
kolesarji.

so v
kolo, v katerem sta Karpov in Gli
gorič zabeležila sigurni zmagi. V 
negativnem smislu pa je presene
til Velimirovič, ki je prekinil par
tijo s Furmanom v slabšem polo
žaju, čeprav je imel bele figure. 
Barle, ki je v prekinjeni partiji iz 
šestega kola zapravil remi s Hor- 
tom, je to nadoknadil, saj je s čr
nimi figurami premagal Musila.

Rezultati: Karpov - Garsija 1:0, 
Hort - Ljubojevič remi, Musil - Bar
le 0:1, Planinc - Parma remi, Ma- 
riotti - Oesterman 1:0, Ribli - Por- 
tiš remi, Gligorič - Karnar 1:0, Ve- 
lemirovič - Furman prekinjeno v 
boljšem položaju za Furmana.

Še na kratko o šestem kolu, ki 
so ga odigrali v nedeljo. Vsi vele
mojstri brez izjeme so igrali zelo 
borbeno in tako imenovanih «vele
mojstrskih remijev» sploh ni bilo. 
Vendar so se slabši igralci zagri
zeno upirali favoritom in dosegli tu
di dva pomembna uspeha. Karnar 
je namreč remiziral z madžarskim 
velemojstrom Riblijem, Osterman 
pa s Planincem. V najpomembnej
ši partiji kola si je Ljubojevič zgra
dil solidno pozicijo proti Karpovu, 
vendar _ je njegov nasprotnik našel 
najboljše odgovore in tako je neizo
gibno prišlo do delitve točke.

Rezultati: Garcija - Gligorič 0:1, 
Karnar - Ribli remi, Portiš - Ma
rietti 1:0, Osterman - Planinc remi, 
Parma - Velimirovič remi. Furman - 
Musil 1:0, Barle - Hort 0:1, Ljubo
jevič - Karpov remi.

Prekinjeni partiji iz petega kola: 
Planinc - Portisch 1:0, Furman - 
Hort 1:0.

Stenje po sedmem kolu: Karpov 
in Gligorič 5,5 točke, Furman 4,5 
točke (in eno prekinjeno partijo), 
nato pa sledijo s 4.5 točke Velimiro
vič, Ljubojevič, Hort in Mariotti.

L. O.
* * *

PLANINC — MARICTTI

OBVESTILO
Slovenski pomorski klub ČUPA 

obvešča, da se bo v soboto, 14. 
junija pričela v Seslianu jadral
na šola za odrasle.

Šola bo v juniju vsako soboto in 
nedeljo, od 9. do 17. ure. Prija
vite se lahko tako, da plačate vpis
nino 15.000 lir (za člane 7.500 lir) 
pri Kmečki in obrtniški posojil
nici na Opčinah.

(sicilijanska obramba)
V 1. kolu 3. Vidmarjevega memo

riala v Portorožu sta se srečala 
mad seboj Planinc in Mariotti. Da
nes priobčujemo njuno partijo.

1 e4 c5, 2. S13 e6, 3. d4 cd4:, 4. 
Sd4: a6, 5. Le2. (Igrajo tudi 5. Sc3 
in petem razvijajo lovca na d3). 5. 
Sf6, 6. Sc3 Dc7, 7. 0-0 d6, 8. f4. (Pla
ninc ne izgublja poteze z 8. Khl 
temveč takoj napade v središču. V 
partiji Thiele - Judovič 1974 je bilo 
igrano 8. Khl Lb4, 9. Sc6 bc6:, 10. 
f4 d5, 11. ed5:, 12. f5! itd.). 8. . . . h5 
(Nenavadna poteza, ki ne dela po
sebno dobrega vtisa. Črn: namera
va v primernem trenutku s skaka
čem na g4. Kasnejše Planinčeve 
kombinacije temeljijo tudi na tej 
črni slabitvi). 9. h3 Sbd7, 10. a4 
b6, 11. f5 e5, 12. Se6! (Beli začenja 
žrtveni ples, ki uvršča to partijo 
med najlepše doslej. Z žrtvijo ska
kača na e6 je Planinc šele odprl 
ognjemet žrtev, ki so v prvih štirih 
kolih spremljale vsa njegova sre
čanja. Tokrat temelji napad na raz
vojni prednosti belega in slabosti 
črne pozicije po belih poljih). 12. 
K'6;, 13. fe6: Dc5+ (Pomemben šah, 
kajti če črni to možnost odloži za 
kasneje in najprej umakne skakača, 
bi sledilo 14. Tf6: gf6:, 15. Sd5 in 
zdaj na Dc5 + , 16. Le3). 14. Kh2 
Sb8, 15. Tf6: (zanimivo je tudi na
daljevanje 15. Sd5. Mariotti ne sma 
vzeti skakača, ker bi bil po ed5:. 
v popolnoma pat - položaju. Najbo-- 
Ije je 16. . . . Le6: in na Le3 - Dc6. 
Mogoče je tudi 16. b4 Dc6, 17. b5 
Db71). 15. . . . gf6:, 16. Lh5:+ Kd8, 
17. Lf7. (Druga možnost je Lg4, ker 
potem črni ne more žrtvovati kvali
tete). 17. . . . Ta7, 18. Df3 Tf7:,, 19. 
ef7: Sd7, 20. Le3 Dc4, 21. Sd5 Lb7, 
22. b3 Dc6, 23. Dg4 (Navidezna 
malenkost, ki pa ima odločilen vpliv 
na končni rezultat. Planinc je bil 
prepričan, da je črni brez zadovo
ljivega odgovora, sicer bi nadalje
val 23. Lb6: + Kc8, 24. Dg4 - Kb8, 
25. Dg8 Th6, 26. Lc7 + Ka7, 27. a5 
itd. z lepimi možnostmi za zmago. 
Tako pa uspe črni napad zaustavi
ti). 23. ...Dc8, 24. Lb6 + : Sb6:, 
25. Dg8 Ld5:, 28. Dh8: Ke7, 27. ed5: 
De2:, 28. Tfl Sd5: (beli je zdaj brez 
moči. Vsa občutljiva mesta je uspel 
črni zaščititi. Beli kmet na «f7» pa 
je zdaj dokončno zaustavljen in ce
lo varuje črnega. Ostalo je stvar 
tehnike). 29. Tf3 Sf4, 30. Dg8 d5 
31. h4 d4. 32. h5 Sh5:, 33. Th3 Dfs’ 
34. Dh8 Df44, 35. g3 Df2+ in beli 
se vda. Lahko rečemo, da je bil 
Planinc avtor nedokončane simfo
nije. Ivo Bajec

V okviru proslav 30. obletnice 
osvoboditve

prirejata
Športno združenje BOR 

in Prosvetno društvo 
SLAVKO ŠKAMPERLE 

v četrtek, 12. junija ob 20.30 
na stadionu «1. maj»

FILMSKI VEČER 
Aljoše Žerjala 

in
predavanje

dr. Karla Šiškovičr - Mitka 
MLADINSKE ORGANIZACIJE 

OSVOBODILNE FRONTE
Vabljeni vsi člani in prijatelji 

obeh društev



Uredništvo, uprava, oglasni oddelek,
TRST, Ul. Monfecchi 6 PP 559 — Tel. 79 38 08 79 46 38 79 58 23 76 14 70 
Podružnica Gorica, Ul. 24 Maggio 1 — Tel. 83 3 82
Naročnina
Mesečno 1.750 lir — vnaprej: polletna 9.500 lir, celoletna 17.500 lir. 
Letna naročnina za inozemstvo 23.500 lir. za naročnike brezplačno revija «Dan» 
V SFRJ številka 1.50 din, ob nedeljah 2.— din, za zasebnike mesečno 24.— 
letno 240.— din, za organizacije in podjetja mesečno 30.—, letno 300.— din 
Poštni tekoči račun za Italijo Založništvo tržaškega tiska. Trst 11-5374

PRIMORSKI DNEVNIK
Stran 6

Za SFRJ Žiro račun 50101-603-45361 «ADIT. - DZS - 61000 Ljubljana,
Gradišče 10/11 nad telefon 22207

Oglasi Za vsak mm v višini enega stolpca: trgovski 250, finančno«
upravni 500, legalni 500, osmrtnice in sožalja 250 lir. «Mali oglasi» 
80 lir beseda Oglasi za tržaško m goriško pokraimo se naročalo pri 
oglasnem oddelku ali upravi. Iz vseh drugih pokrajin Italije pri S.P.l,

11. junija 1975 Odgovorni urednik Gorazd Vesel izdaja in tiska H ZTT - Trst

V RIMSKI ČETRTI TOR DI QUINTO

LAŽNA KARABINJERJA UGRABILA PREDSEDNIKA 
INDUSTRIJE VOXON AMEDEA ORTOLANI JA

Bandita sta napadla industrijca, ko se je, kot vsak dan, včeraj zjutraj peljal v urad - Med 
ugrabitelji naj bi bil tudi francoski državljan - Sindikati: groba proiidelavska provokacija

RIM, 10. — še ena ugrabitev v 
Rimu: tokrat so banditi odpeljali 
36-letnega Amedea Maria Ortolanija, 
predsednika industrije Voxon, ki 
proizvaja radijske in televizijske 
sprejemnike, gramofone ter magne
tofone. Roparji so z zvijačo dosegli, 
da je industrijčev šofer ustavil av
to, nato pa so se z orožjem v roki 
polastili vozila in pobegnili z izbra
no žrtvijo.

Amedeo Ortolani je bil ugrabljen 
okrog 8.45, ko se je kot vsako jutro 
peljal v urad. Bandita, ki sta bila 
preoblečena v orožnika, sta ga u- 
stavila nedaleč od njegovega sta
novanja v četrti Tor di Quinto in 
z izgovorom ,da morata pregledati 
prometno knjižico avta odvrnila šo
ferjevo pozornost. Takoj nato sta 
bliskovito izvlekla samokresa, zapo
dila šoferja Silvana Lica in odbrze
la s svojo žrtvijo proti Ulici Flami
nia. Po pričevanju očividcev naj 
bi jim na begu sledil fiat 124 svet
le barve.

Silvano Lieo je takoj dal alarm, 
vendar je bilo že prepozno. Čeprav 
so policija in karabinjerji obkolili 
Rim in postavili na desetine pro
metnih blokov, doslej še niso našli 
niti industrijčevega fiata 132. Edini 
domnevni uspeh je, da si ugrabite
lji spričo strogega nadzorstva niso 
upali iz mesta in da se skrivajo 
nekje v prestolnici.

Nekaj ur po ugrabitvi so v skraj
nem predmestju v četrti Acqua Ace
tosa našli svetlozelen mercedes, v 
katerem je bila brzostrelka in na 
pol prazna stekleničica etra. Po 
mneju preiskovalcev, naj bi ropar
ji nameravali odpeljati industrijca 
v skrivališče s tem avtomobilom, 
pozneje pa naj bi se premislili. Vse
kakor pa kaže, da so prav v mer
cedesu omamili Ortolanija z etrom. 
Ko je policija našla sumljivo vozi
lo, je bil ob mercedesu moški, ki

jo je hitro odkuril. Po pričevanju 
nekaterih očividcev, naj bi nekaj 
trenutkov pozneje skočil na vlak in 
se oddaljil.

Svetlozelen! mercedes je, vsaj u- 
radno, last Egidia Speratija, 36-let- 
nega Rimljana, ki je imel že nekaj
krat opravka s pravico. Sperati, ki 
so ga preiskovalci priprli in odpe
ljali na kvesturo na zasliševanje, je 
poudaril, da je pred kratkim prodal 
avto nekemu Francozu, čigar ime 
ni znano. Tujec, ki ga preiskoval
ci vztrajno iščejo, doslej še ni imel 
opravka z italijansko policijo. Sodeč 
po prvih izsledkih pa je verjetno 
vpleten v ugrabitev Ortolanija, saj 
so poleg brzostrelke in etra našli 
v avtomobilu tudi turistično brošu
ro o Rimu, ki jo je založila fran

coska družba Air France. Brošura 
je bila odprta na strani, kjer je 
zemljevid četrti Tor di Quinto, če
trti, v kateri stanuje industrijec 
Ortolani.

Kot rečeno je Rim od davi vkle
njen v klešče policije in karabinjer
jev, kljub temu pa doslej ni sledu 
o industrijčevem avtomobilu, s ka
terim so banditi pobegnili. Prav ta
ko ni bilo še mogoče ugotoviti, ka
ko so banditi prišli do karabinjer
skih uniform in tako lahko postavili 
zasedo Ortolaniju.

Amedeo Ortolani je prvi od šestih 
sinov odv. Umberta Ortolanija, ki 
je zelo znan v rimskih političnih 
krogih, saj je bil do lani predsed
nik ustanove Incis, sedaj pa je pred
sednik združenja italijanskih časni-

Usoda
«Canzonissime» 
je zapečatena
Novoletna loterija bo letos
povezana z Baudovo oddajo 

«Spaccaquindici»

RIM, 10. — Kaže, da je od
ločitev dokončna: usoda «Can- 
zonissime» je zapečatena, na
domestila pa jo bo oddaja kvi
zov «Spaccaquindici», ki jo vo
di Pippo Bando in ki bo, ni še 
znano točno kako, povezana z 
novoletno loterijo.

Z ukinitvijo popularne odda
je se za italijansko televizijo 
zaključuje 19-letno razdobje, v 
katerem je «Canzonissima» po
stala sinonim najbolj grajane, 
hkrati pa tudi najbolj gledane 
oddaje. Trideset milijonov gle
dalcev za finalno oddajo, nad 
deset milijonov prodanih srečk, 
200 milijonov lir prve nagra
de: to je v sintezi bila «Can- 
zonissima», ki je silila veliko 
ljudi k sanjarjenju, obdarovala 
pa le redke srečneže.

Napoved je še neuradna, saj 
bodo uradno sporočili smrt po
pularne oddaje, ko bo izdelan 
pravilnik novoletne loterije in 
ko bo dokončno pripravljen 
načrt za nadomestno oddajo. 
Vsekakor pa so v prejšnjih 
dneh na sestanku funkcionar
jev radiotelevizijske ustanove 
in zastopnikov vodstva oddelka 
za posebne dohodke pri finanč
nem ministrstvu sklenili, da 
bodo srečo in milijone letos de
lili prvaki Baudove oddaje kvi
zov in ne popevkarji kot doslej. 
Ni še znano, če bodo «Snacca- 
quindici» oddajali ob četrtkih, 
ali pa bodo prenesli oddajo na 
nedeljo, ve se le, da bo 6. ja
nuarja zaključna oddaja, na 
kateri bodo delili prve nagrade.

Prva «Canzonissima» ,'j bila 
na sporedu leta 1956. Prvo me
sto sta osvojila Nunzio Gallo s 
popevko «Mamma» in Gino La- 
tilla z «Buon anno, buona for
tuna». Prva nagrada je zna
šala 100 milijonov lir, vseh na
grad skupaj pa je bilo za 160 
milijonov lir. Tedaj so prodali 
milijon in tristo tisoč srečk, 
lani pa so jih prodali skoraj 13 
milijonov, vseh nagrad je bilo 
za dve milijardi, prva nagrada 
pa. je zlezla na 200 milijonov 
lir. Prva mesta so v teh 19 
letih osvojili Aurelio Fierro. 
Nilla Pizzi, Joe Sentieri, Tony 
Dallara, Tony Renis, Claudio 
Villa, Dalida. Gianni Morandi. 
Massimo Ranieri, Nicola di Ba
ri, Gigliola Cinquetti ter dvoji
ca Wess in Dory Ghezzi.

V zadnjih letih se najvidnej
ši popevkarji niso več udele
ževali tekmovanja, ker je bilo 
predolgo in so bili preveč iz
postavljeni muham občinstva in 
žirij. Vsekakor pa je marsika
teremu pevcu žal za oddajo: 
za marsikoga je bila «Canzo
nissima» izložba ambicij in spo
sobnosti, kljub polemikam, ne
predvidenim izključitvam in 
škandalom. «Prijetne more», 
kar je oddaja bila za pevce, 
gledalce in organizatorje, je 
konec.
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Prileten, a krepak

kov v tujini. Odv. Ortolani, ki je 
vpisan v seznam publicistov, ni ho
tel sprejeti časnikarje, ki so se v 
velikem številu zgrnili pred njego
vo stanovanje. V pogovoru z ured
nikom časopisne agencije ANSA je 
prosil kolege za razumevanje in zah
teval od jutri molk tiska, vsaj do
kler «ne bo vsa zadeva imela jas
nih obrisov.»

Rimska sindikalna federacija je 
za jutri napovedala četrturno pro
testno stavko v vseh rimskih pod
jetjih, uslužbenci Voxona pa bodo 
v znak protesta prekrižali roke za 
pol ure. Sindikati so obsodili ugra
bitev industrijca Ortolanija kot gro
bo provokacijo, s katero skušajo 
mračne sile zaostriti napetost pred 
volitvami za obnovo deželnih, po
krajinskih in občinskih svetov. Za
to bodo jutri med stavko posvetili 
zborovanje vprašanju protidelavskih 
provokacij.

Amedeo Ortolani je postal pred
sednik Voxona, ki je ena največjih 
rimskih industrij, letos spomladi, ko 
je odkupil podjetje od večnacional
ne družbe EMI. S svojo odprtostjo, 
dinamičnostjo in sposobnostjo se je 
priljubil delavcem, zlasti ker je na
pel vse sile, dia bi povečal tovarno 
in dokončno uveljavil proizvodnjo 
na mednarodnem tržišču. Zato v 
podjetju z zaskrbljenostjo sledijo 
razpletu dogodkov, ker se bojijo, 
da bo Ortolani prisiljen prodati to
varno, da bo plačal odkupnino. «Bo
rili smo se, da bi ga imeli za 
predsednika — pravijo delavci — 
ker menimo, da je človek, ki bi 
lahko pripeljal Voxon v varne vode. 
Sedaj so nam ga ugrabili in ne 
vemo, kako bo plačal odkupnino. 
Morda bo prodal tovarno in mi 
bomo znova v zagati.»

Družina Ortolani je v tesnem pri
jateljskem odnbsu z družinama 
Chicchierini in Parillo, katerim je 
bil pred nedavnim ugrabljen 11-let- 
ni Claudio. Kaže, da je odv. Orto
lani aktivno sodeloval s Ciaudiovim 
dedom Francescom Parillom pri 
zbiranju sredstev za odkuonino. 
Verjetno ne bi bil nikdar mislil, 
da mu bo prijatelj v tako kratkem 
času lahko vrnil uslugo.

Belgijski obrambni minister Paul Vanden Boeyants (na desni) je med včerajšnjo tiskovno konferenco pojasnil, 
zakaj se je Belgija odločila za nakup ameriških lovskih letal F—16. Sklep belgijske vlade je izzval zagre
njeno reakcijo Francozov, ki so upali, da bodo prodali Belgijcem svoje lovce «mirage» in si tako zagotovili 

kupčijo, ki bi dala novega zagona njihovi letalski industriji.
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RASTOČ PRITISK NA FRANCOVE VLADNE OBLASTI

V baskovskih pokrajinah 
danes «dan boja» za svobodo

Aretacija v župnišču - Opozicijske skupine zahtevajo 
uzakonitev pravice razobešali ja baskovske zastave

Salusliano Mayo, 83-letni Madridčan, je kijub spoštljivi starosti še zelo 
krepak. Včeraj zjutraj je postavil nov rekord v neprekinjeni hoji, saj 
se je kar 48 ur nepretrgoma sprehajal po Trgu Plaza Mayor. S tem 
je za deset ur izboljšal rekord, ki ga je postavil lani. Na sliki: Majo 

med nenavadnim podvigom.

Podtajnik La Penna 
dovolil prodajo 
protizakonitih zdravil ?

RIM, 10. — Namestnik rimskega 
državnega pravdnika Franco Maro- 
ne, ki vodi dodatno preiskavo o de
lovanju farmacevtskega industrijca 
Antonia Alecceja, je podpisal štiri 
sodna sporočila in sicer za bivšega 
podtajnika za zdravstvo Girolama 
La Penna ter za tri funkcionarje 
ministrstva za zdravstvo.

Antonio Alecce je bil pred ne
kaj dnevi obsojen na poldrugo leto 
zapora, ker je prodajal zdravilo 
«Amlit», čeprav ni bilo v skladu z 
določili zakona. Sodno sporočilo za 
podtajnika La Penna (ki je danes 
podtajnik za notranje zadeve) je 
posledica Aleccejeve trditve, da je 
le-ta ustno dovolil prodajo omenje
nega zdravila.

MADRID, 10. — Ducat policijskih 
agentov, ki so obkolili včeraj župni
šče v kraju Recaldo pri Bilbau, je 
aretiral včeraj dva duhovnika in ne
ka študenta bogoslovja. Do aretacije 
je prišlo zaradi neke pridige v zve
zi z nasiljem vladnih oblasti v ba
skovskih pokrajinah. Policisti so are
tirali duhovnika Joseja Luisa Garcio 
Celaya in Yoseba Brezcana, medtem 
ko ime aretiranega bogoslovca še ni 
znano. Policija je zaplenila en stroj 
za razmnoževanje ter je zaprla cer
kev in zapečatila vhodna vrata.

Na drugi strani sporočajo, .,da je 
policija aretirala včeraj v Madridu 
39 študentov in enega profesorja, ker 
so se udeležili nekega zborovanja v 
okviru «Komunističnega trockističnega 
združenja». Po policijskem sporočilu 
so aretirani študentje nameravali spre
jeti ustrezne sklepe v zvezi z neko

akcijo do katere naj bi prišlo jutri 
11. junija. .

To domnevo so potrdile poznejše 
vesti. Zvedelo se je, da so številne 
politične opozicijske skupine v ba
skovskih pokrajinah pozvale prebival
stvo, naj jutri sodeluje pri «dnevu 
boja» v znak protesta proti izredne
mu stanju, ki so ga Francove obla
sti uvedle v severni Španiji 25. apri
la letos. Od tedaj se je število po
licijskih agentov v baskovskih pokra
jinah zelo povečalo, Vladni odlok je 
pooblastil policijo, da izvaja po svoji 
uvidevnosti vse akcije, ki, naj bi za
gotovile v teh krajih «red in mir». 
Policijski boj velja seveda predvsem 
organizaciji ETA, ki predstavlja gve
rilsko organizacijo in ki danes izra
ža tudi politične težnje baskovskega 
prebivalstva.

Za jutri je torej napovedan «dan
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PO SPOPADU PRI ACQtllJL 1IRME

Vslepi ulici iskanje 
pobeglih brigadistov

ACQUI TERME (Alessandria), 10. 
— Načelnik državnega pravdništva 
v Acquiju Terme dr. Da Tove, ki 
vodi preiskavo o spopadu med orož
niki in pripadniki samozvanih «rde
čih brigad», v katerem je bila ubi
ta Curciova žena Margherita Ca- 
gol, trije karabinjerji pa so bili ra-
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KLJUB STRPNOSTI DUHOVNIKOV

Poikija izgnala francoske lahkoživke iz cerkve
Nasilen poseg odredil notranji minister Poniatowski, 
da bi jamčil «svobodno udeležbo na verskih obredih»

PARIZ, 10. — Francoska policija, bodne udeležbe na verskih obredih.
j'e to noč s silo začasno rešila vpra
šanje oporečniških lahkoživk, ki so 
ravno iz protesta proti policijskemu 
nasilju in nemogočim pogojem dela 
zasedle cerkve v štirih največjih 
francoskih mestih.

«Flici» so oboroženi s pendreki 
in s plastičnimi ščiti vlomili malo 
pred 5. uro v zakristijo pariške 
cerkve Saint Bernard. Lahkoživke 
so tedaj še spale na zasilnih le
žiščih in tako so se znašle na cesti 
še preden so se popolnoma zbudile. 
Uro prej so policijski oddelki na
padli tudi zasedene cerkve v Mar
seillu in Lyonu, oporečnice v Gre- 
noblu pa so bile trši oreh in so s 
pomočjo petih duhovnikov zdržale 
do popoldneva. «Kot običajno so 
ravnali nič kaj galantno,» je v po
govoru s časnikarji poudarila Anne- 
marie, 30-letna temnolasa lepotica 
in predstavnica prostitutk v Gre- 
noblu. Tudi drugje so policisti po
zabili na dobro vzgojo in niso Sie
dili z robatostjo. V Parizu sta mo
rali dve demonstrantki v bolnišnico, 
kjer so jim razkužili podplutbe in 
rane. Kljub temu je policija sporo
čila, da ni prišlo do resnejših inci
dentov, pač pa le do manjših ne
sporazumov z lahkoživkami.

Napad na cerkve, v katere so se 
prostitutke zaprle, da bi z demon
stracijo nodkrepile svoje zahteve, 
je odredil notranji minister Ponia
towski na osnovi zakona iz leta 
1905, ki zaeotavlja vsem državlja
nom svobodo vere in pravico svo-

Z nasilnim posegom pa je vsekakor 
rešil vprašanje le začasno, saj — 
kot je napadalno izjavila predstav
nica pariških prostitutk Valerle — 
«naš izgon iz cerkve še ne pomeni, 
da je policija zmagala. Ne bomo 
se vdale, saj hočemo, da z nami 
ravnajo kot z vsemi ostalimi 
ljudmi.»

Nenavaden družbeni spor je iz
bruhnil prejšnji ponedeljek, ko so 
lyonske lahkoživke zasedle cerkev 
Saint Nizier, iz krajevnega pa je 
kmalu zadobil vsedržavni obseg, saj 
so zgledu lyonskih kolegic sledile 
tudi prostitutke iz Marseilla, Pari
za in Grenobla. Središče oporečni- 
škega gibanja pa je bilo vsekakor 
Lyon, tudi ker so tamkajšnje lah
koživke našle v Ulli, gorečo zago
vornico svojih pravic. Svetlolasa, 
stara 28 let in podobna filmski 
zvezdnici Catherine Deneuve, Ulla 
je pravi lider oporečniškega gibanja 
francoskih pocestnic. Poleg lepote 
ji je narava naklonila tudi dar zgo
vornosti in organizacije in dekle je 
spretno uporabila vse svoje spo
sobnosti za boj proti policiji in za 
boljše življenjske ter delovne po
goje vseh prostitutk.

Boj teh morda najbolj zapostav
ljenih in izkoriščanih žena moderne 
družbe je francoska javnost spre
jela s simpatijo, marsikdo, kot na 
primer pariški trgovci, pa so jim 
tudi gmotno izkazali svojo solidar
nost. Edina izjema so bili zakrk
njeni klerikalci, po katerih so lah

koživke s svojo zasedbo onečasti
le božjo hišo. Duhovniki so proti 
vsakemu pričakovanju sprejeli brez 
oklevanja prostitutke v cerkve, pa
riški kardinal Marty pa je pred ne
kaj dnevi celo opomnil francosko 
javnost in oblasti, da se vprašanje 
prostitucije lahko reši le s primer
nimi družbenimi ukrepi, ne pa z 
represijo. «Če se omejimo na ob
sodbo —- je poudaril cerkveni do
stojanstvenik — ne bomo rešili ni
česar.»

Lahkoživkam se je pridružila zna
na pisateljica Simone de Beguvoir, 
ki je s svojo knjigo «Deuxiemme 
sexe» že pred leti začela boj za 
osvoboditev ženske. «Hočemo biti 
ženske kot vse druge — poudarjajo 
oporečnice — in svobodno oprav
ljati svojo službo, čeprav se zdi 
neverjetno, se bojujemo za uvelja
vitev zakona. Prostitucija ni pre
kršek, zato zahtevamo, naj nas ne 
obsojajo le, da rešijo videz javne 
morale.»

Zakon iz leta 1946. ki je v Fran
ciji ukiriil javne hiše, je osnovan 
na principu osebne svobode in zato 
prostitucija ni prekršek, so pa kaz
nivo dejanje aktivno in tudi pasiv
no zvabljanje, češ da žalijo po
prečen moralni čut državljana. 
Francoska policija se obilno poslu
žuje tega zakona, včasih pa se tudi 
pošteno ušteje, kot se je zgodilo 
pred nedavnim. Agenta sta priprla 
in odpeljala na komisariat ženo ne
kega veleposlanika, ki je na ploč

niku Avenije Fosch čakala na so
proga.

Ulla je potrkala na vsa vrata in 
zahtevala dialog, Prosila je za po
sredovanje ministra za zdravstvo 
Simone Veilovo, ki se je pred nekaj 
meseci ognjevito borila za uzakoni
tev splava. V odgovor je od vlade 
dobila le nasilno policijsko akcijo 
in poziv predsednika Giscarda D’E- 
stainga vladi, naj čimprej preuči 
vprašanje prostitucije s človeške 
plati.

V Parizu znorel 
protivohunski agent

PARIZ, 10. — Neki agent fran
coske protivohunske službe se je 
prejšnjo noč zabarikadiral v svojem 
stanovanju in začel obtoževati svo
je kolege in predstojnike protivo
hunske službe «D.S.T.», da. so iz
dajalci in strahopetci. Nato je začel 
streljati na policijske agente, ki so 
obkolili palačo. Zjutraj ob 5. uri 
se je vdal policijskim silam.

Vratarka poslopja je povedala, da 
se je moški zabarikadiral v stano
vanju v 4. nadstrouju potem ko je 
okoli 21. ure njegova žena zapustila 
stanovanje z vso naglico. Takoj je 
moški začel streljati. Pariški poli
cijski prefekt Jean Paolini je izja
vil, da gre v tem primeru za živč
no ..izčrpanost.

njeni, je nadaljeval z zasliševanjem 
prič. Med drugimi je zaslišal pod
častnika Domenica Palumba, ki se 
je prvi odzval radijskemu pozivu 
kolega Barberisa.

Palumbo je poudaril, da se je po 
pozivu skupno z agenti prometne 
policije nemudoma odpravil k skri
vališču «brigadistov». Čeprav je bi 
lo okrog hiše vse mirno, so agen
ti od časa do časa sprožili rafal, 
ker so se baii, da je kdo od pre
vratnikov na preži. Ko so bili že 
na dvorišču, so vrgli nekaj solzilnih 
bomb in šele tedaj so jasno slišali 
klice na pomoč. Bil je industrijec 
Gancia, ki je klical iz svoje celice.

Poleg neposrednih prič bo dr. Da 
Tove v prihodnjih dneh zaslišal kme
te in poljske delavce, ki bi bili lahko 
od daleč sledili spopadu. Med za
slišanimi bo tudi poštar iz Acquija 
Terme, ki je privozil mimo skriva
lišča, ko je bil spopad na višku in 
ki je odpeljal v bolnišnico poročni
ka Rocca in podčastnika Cattafija.

Iskanje pobeglih brigadistov je 
medtem v slepi ulici, čeprav ljudje 
telefonirajo preiskovalcem od vse
povsod in poročajo o domnevni pri
sotnosti Curcia in njegovih. Po zad
njem sporočilu naj bi domnevnega 
voditelja prevratniške organizacije 
videli v Mombellu, občini na meji 
med Ligurijo in Piemontom, okrog 
katere se še širijo prostrani gozdovi.

Sporočila, ki prihajajo iz vseh 
strani povzročajo v Acquiju znatno 
napetost. Ko je danes ponoči v bol
nišnici ugasnila luč zaradi kratke
ga stika, je bil takoj ogenj v strehi. 
Preiskovalci so bili prepričani, da 
samozvane «rdeče brigade» priprav
ljajo napad na bolnišnico, da si 

drzno akcijo znova pridobijo u- 
gled, ki so ga banalne napake pri 
ugrabitvi industrijca Gancia znatno 
zamajale. Ko so odkrili, da je šlo 
le za kratek stik, so si vsi oddahni
li. Dogodek je le postranskega po
mena, vendar zgovorno dokazuje, 
kakšno je še vzdušje v Acquiju.

Danes sta prispela v Turin funk
cionarja zahodnonemške policije, da 
bi se sestala z voditelji protiterori
stičnega oddelka za Piemont in s 
poveljnikom posebnega karabinjer
skega odreda. Kaže, da je njun cilj 
izmenjava informacij o delovanju 
samozvanih «rdečih brigad» ter te
roristične skupine Baader - Meinhof 
ter iskanje morebitne povezave med 
italijanskimi in zahodnonemškimi 
prevratniki. _ : : l

boja», ki bo prav • gotovo naletel 
na veiik odmev pri prebivalstvu. Mo
goče ga bo nekoliko ohromilo daj- 
stvo, da se KP Španije ni pridružila 
pobudi. Upoštevati pa je treba, da 
predstavlja ETA v baskovskih pokra 
jinah enega od najpomembnejših poli
tičnih činiteljev.

Zahtevki baskovskih rodoljubov, ki 
jih podpirajo tudi druge politične sile 
v Španiji, pa postajajo vedno bolj 
številni. Skupina 75 intelektualcev in 
opozicijskih političnih javnih delavcev 
je včeraj podpisala dokument, ki so 
ga poslali uradu španskega ministr
skega predsednika in v katerem zah
teva, da se uzakoni razobešanje ba
skovske narodne zastave. Med podpis
niki zahteve sta tudi demokristjanska 
prvalca Jose Maria Gii Robles in 
Joaquin Ruiz Jimenez. V pismu mi
nistrskemu predsedniku je rečeno, da 
bi uzakonitev razobešanja baskovske 
zastave predstavljala pomirjevalno ge
sto, ki bi prispevala k pobotanju v 
baskovskih pokrajinah. Baskovska na
rodna zastava ima na rdečem polju 
dva zelena križa, simbol Euzkadija - 
svobodne baskovske domovine.

Nedeljivo s tem pa je tudi vpra
šanje svobodnega izpričevanja narod
ne zavesti drugih narodnih skupnosti 
v Španiji. Zato pisci poslanice zahte- 
vajo od španske vlade, da se prizna 
podobna pravica tudi drugim narod
nostim, oziroma deželnim skupnostim. 
Tu prideta najprej v poštev katalon
ska zastava, potem pa še kastilska.

Glasovi za liberalizacijo vladne po
litike v baskovskih pokrajinah posta
jajo vedno bolj številni. Med drugimi 
se je oglasil sedaj tudi znani poli
tični delavec Jose Maria de Areilza, 
ki je bil svoj čas španski velepo
slanik v Washingtonu in Parizu. Areil
za. ki je rojen v Bilbau, je zahte
val od španske vlade, naj se poišče 
politična rešitev za baskovske pokra
jine. V listu «La Vanguardia» je po
udaril, «da so Baski verni ljudje, 
zmerni in da spoštujejo državljanske 
svoboščine». Ta izjava kaže, da so 
tudi konservativni politiki v Španiji 
prepričani, da je treba odločno na 
pot političnega reševanja baskovske 
krize, ki je predvsem gospodarskega 
in družbenega značaja.

Žalcigra na delu: 
štirje delavci 
ob življenje

CAPRI (Neapelj), 10. — štirje 
delavci, ki so bili zaposleni pri delih 
za povečanje zmogljivosti čistilnih 
naprav grezničnih voda, so danes 
popoldne izgubili življenje. Do ne
sreče je prišlo v kraju «Unghia 
marina», kjer so pred leti zgradili 
čistilne naprave.

Do sedaj so ugotovili istovetnost 
samo enega od ponesrečenih de
lavcev: gre za 21-letnega Maria 
Mellina. Kako je nesreča potekla, 
se še ne ve. Gotovo je le, da je 
eden od štirih delavcev odprl vrata 
ozkega hodnika, ki pelje do ene 
od greznic. Zaradi hlapov žveplo- 
vodika je izgubil zavest in padel 
na tla. Na pomoč mu je priskočil 
drugi, ki pa je prav tako padel, ker 
je vdihnil preveliko količino stru
penega plina. Sledila sta še ostala, 
ki ju je zadela ista usoda.

Ponesrečence so prepeljali v bol
nišnico, kjer so jim skušali rešiti 
življenje, toda vsi napori so bili 
zaman.

Ljubezenske igre 
na ladji «Eugenio C.»: 
umor ali samomor?

GENOVA, 10. — V kabini prvega 
razreda prekooceanskega parnika 
«Eugenio C.», ki pripada znani ita
lijanski brodarski družbi Costa so 
našli truplo 50-letnega Argentinca 
Eugenia Troisija, ki je ležal mrtev 
na tleh. Iz rane, ki jo je povzročil 
strel iz samokresa, je izteklo obilo 
krvi. V bližini je bil samokres.

Neki sobar na ladji, je povedal, 
da se je Troisi sestajal vsak večer 
v svoji kabini s petimi drugimi ose
bami. Dva sta bila mladeniča, ki 
sta prihajala iz Južne Amerike in 
ki ju je Troisi hotel vpeljati v bok
sarski poklic v Evropi. Sam Troisi 
je bil tudi športnik ter je kot tak 
nastopal tudi na ladji. V druščini sta 
bila še dva francoska zakonca ter 
neki Čilenec, ki pa je bil preoblečen 
v žensko. Vsak dan je ta pisana dru
ščina jedla in pila vso noč, saj so 
jim natakarji prinašali razne jedi in 
pijačo tudi po polnoči.

Zadnjo noč, preden je ladja prista
la v Barceloni, je prišlo do do sedaj 
še nepojasnjene smrti Troisija. Na
takar, oziroma sobar, je povedal, da 
je okoli 5. ure zjutraj slišal iz ome
njene kabine silovit ropot, kakor da 
bi se gostje obmetavali s kozarci in 
krožniki. Pritekel je pred vrata, kri
čal naj gostje nehajo razbijati, po
tem se je vrnil v svojo kabino. Kma
lu nato sta prišla francoska zakon
ca, ki sta še zahtevala pijače. Tri 
četrt ure pozneje je s poveljnikom 
ladje prišel pred vrata kabine ter o- 
pazil truplo ležečega Argentinca. Po
veljnik ladje je menil, da je bilo bolj 
umestno, da se v zvezi s tem čud
nim dogodkom obvesti italijanske o- 
blasti, saj bi ladja v nekaj urah 
priplula do Genove. Tako je tudi 
storil.

Kaj se je dogajalo v Argentinčevi 
kabini, se še ne ve točno. Eden od 
šestih, ki so ga zaslišali, je izjavil, 
da je imel v kabini ljubezenske od
nose s Francozinjo medtem, ko ju 
je njen mož opazoval. Kaj pa se je 
še drugega dogajalo, se še ne ve. 
Sprašujejo se, če gre za samomor, 
ali pa umor.

Zakonski osnutek KD 
za pobijanje pornografije

RIM, 10. — štiriinštirideset de- 
mokristjanskih senatorjev je podpi
salo zakonski osnutek, ki ga je 
predložila demokristjanska senator
ka Maria Pia Dal Canton in ki za
deva prekrške v zvezi s pornograf
skimi prestopki. Po demokristjan- 
skem zakonskem osnutku, kdorkoli 
tiska, ali pa je odgovorni ravnatelj, 
pornografske publikacije, naj bi bil 
kaznovan z zaporom od 4 do 8 let 
ter z globo od 5 do 30 milijonov 
lir. Na isto kazen, naj bi bU ob
sojen tudi založnik.
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POŽAR V NASELJU BARAK V DOLINI BELICE

Živa zgorela 
92-letna starka
Zublji so uničili 40 barak, kjer so živeli brez
domci, ki jih je prizade! potres v letu 1968

TRAPANI, 10. — Hud požar je i Posledice požara so katastrofalne 
delno upepelil enega od naselij z I za ljudi, ki so živeli v barakah. Od
barakami, ki so jih zgradili pri me
stecu Salerai v dolini Belice po 
strašnem potresu na koncu 1. 1968. 
Pri požaru je izgubila življenje 92- 
letna Maria Amico, ki je živela sa
ma v eni od barak. Ženski so zmanj
kale moči, da bi se rešila iz zubljev.

Po dolgem ugibanju so gasilci in 
policijske oblasti ugotovile, da je pri
šlo do požara v baraki 51-letnega 
Paola Ananie, ko je ta skušal za
menjati prazno plinsko jeklenko z 
novo. Požar se je bliskovito razširil 
na bližnje barake. Ljudje so bežali 
iz gorečih domov kot brezumni. Le 
redki so odnesli iz barak nekaj o- 
blačil in drugega blaga. Vse ostalo 
je bilo prepuščeno plamenom.

Gasilci so se morali pošteno tru
diti, da so zajezili požar in ga po
tem dokončno zadušili. Morali pa so 
biti zelo oprezni, ker je občasno pri
hajalo do eksplozij jeklenk s teko
čim plinom.

potresa je minilo že več kot sedem 
let, toda stanje v dolini Belici se od 
takrat še ni prav nič spremenilo. 
Ljudje še vedno živijo po barakah. 
Nova tragedija je seveda prizadela 
naselje pri Salemiju. Požar je uni
čil kakih 40 barak in brez strehe 
je okoli 35 družin. Skupno število 
brezdomcev znaša okoli 100 enot.

Prefekt iz Trapanija, ki je prišel 
takoj • na kraj požara, je ukazal naj 
izplačajo prizadetim družinskim po
glavarjem po pol milijona lir prve 
pomoči, župan iz Salemija in neka
teri odborniki so namestili nekaj Po
gorelcev v še nedokončane stanovanj; 
ske hiše, ki jih gradijo v bližini 
mesta. Staro naselje je porušeno, a 
po njem se potepajo le psi.

Gasilci iz Trapanija, Mazare del 
Vallo in Castelvetrana so se morah 
pošteno truditi pri gašenju tudi zato 
ker zaradi okvare krajevni vodovod 
ne deluje.


